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OB RAZŠIRJENEM PLENUMU 
RS ZVEZE SINDIKATOV ZA SLOVENIJO

Ni naključje, da je pravkar minuli razširjeni plenum 
republiškega sindikalnega sveta s svojo analizo razvojne 
stopnje samoupravnih odnosov in'zaviralnih momentov v 
procesu uveljavitve samouprave neposrednih proizvajalcev 
neposredno sledil delovnemu dogovoru slovenskih sindika- 
tov o problemih gospodarjenja in razreševanju ekonom
skih protislovij; tudi sicer je treba ugotoviti, da je bil ta 
plenum \ svoji vsebinski zasnovi pravzaprav samo logično 
nadaljevanje in dopolnitev razprave s prejšnjega plenar
nega zasedanja. Tako so med drugim tudi zapisali sestav
ljavci obširnega gradiva za zadnji plenum: »... želimo po- 
udariti, da racionalnejše in bolj intenzivno gospodarjenje 
teija še neprimerno bolj zavzeto vključevanje delovnih 
ljudi v samoupravljanje, kot pa je to narekovalo eksten
zivno gospodarjenje, potemtakem prav nasprotno od tiste
ga, o čemer bi nas hoteli nekateri prepričati. Tako vklju
čevanje delovnih ljudi mora upoštevati, da je samouprav
ljanje najprej ekonomski odnos med proizvajalci in šele 
potem tudi določena oblika, pomeni organizacija, v kateri 
delovni ljudje sami in z vso odgovornostjo sklepajo o na
logah ...«

Zaradi skopo odmerjenega prostora pustimo tokrat ob 
strani konkretne pojavne oblike zaviralnih momentov v 
procesu razvoja samouprave neposrednih proizvajalcev — 
navsezadnje je bilo že doslej o tem veliko napisanega in 
tudi v prihodnje se bomo vedno znova vračali k tem pro
blemom — in se za izhodišče v našem razmišljanju zado
voljimo z osrednjo ugotovitvijo. Z ugotovitvijo'namreč, da 
smo v razvoju samoupravnih odnosov napredovali počas
neje, kot pa je to morda dovoljevala materialna baza sa
moupravljanja. To na primer izpričujejo podatki, ki so jih 
posredovali sestavljavci gradiva. Saj je bila udeležba go
spodarskih organizacij v družbenem proizvodu naše repub-
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samoupravljanja
like še v letu 1960 omejena s 45 %, medtem ko je dosegla 
že v minulem letu stopnjo 55,1 %, v industriji pa celo že 
predlani 59,9 %. In vendar ta porast materialne osnove sa
moupravljanja še ne pomeni, da se je avtomatično in pred
vsem vzporedno razvijalo tudi samoupravljanje. Tej ugo
tovitvi je namreč treba dodati novo, namreč, da sedanji 
samoupravni odnosi »proizvajalca kot samoupravljavca le 
deloma, največkrat pa sploh ne vključujejo ne v enostavno 
niti v razširjeno reprodukcijo.«

Tako se tako rekoč samo po sebi vsiljuje vprašanje, 
kje so pravzaprav osnovni, tisti globlji vzroki, da se samo
upravni odnosi niso razvijali skladno s krepitvijo material
ne baze samoupravljanja. Vzrokov je bržčas več, čeprav 
si moramo spet priznati, da se vedno znova vračamo k iz
hodiščni ugotovitvi in v našem primeru centralnemu vzro
ku, namreč da tega samoupravljanja neposrednih proiz
vajalcev nismo tudi materializirali v samoupravno ureje
nih odnosih v delitvi nasploh in še posebej v delitvi oziro
ma nagrajevanju po delu. Tako že vsa leta sem, odkar smo 
začeli uveljavljati decentralizacijo samoupravljanja in pre
nos pravic, dolžnosti in pristojnosti v gospodarjenju in 
upravljanju z ustvarjenim dohodkom na proizvajalce v 
delovnih enotah, pravzaprav ugotavljamo vedno znova, da 
zamrznjeni delitveni sistemi prepuščajo v gospodarjenje 
proizvajalcem v delovnih enotah samo del sredstev za 
osebne dohodke; da ti proizvajalci, od katerih vedno znova 
terjamo samostojno gospodarjenje in upravljanje, pravza
prav sploh nimajo s čim gospodariti; da ne poznajo niti 
najosnovnejšega elementa v gospodarjenju in upravljanju 
z dohodkom, to je stroškov v njihovem proizvodnem in po
slovnem procesu, kaj šele, da bi se njihov dohodek obli
koval v neposredni odvisnosti od vseh elementov teh pro
cesov.

In skoraj nobene razlike v nagrajevanju po delu. Tako 
je na primer ena izmed analiz v skoraj 600 delovnih orga
nizacijah razkrila, da še vedno 93 % vseh pravilnikov po
zna kot osnovo za nagrajevanje le količino dela in čas na 
delovnem mestu, da 43 % teh pravilnikov ne vsebuje no
benih osnov za nagrajevanje kakovosti dela, da 56 % pra
vilnikov ne povezuje delovnih učinkov z realizacijo proiz
vodnje, da o razlikah v nagrajevanju umskega in fizičnega 
dela sploh ne govorimo. A tudi to so ugotovitve, stare 
hekaj let!

Ne le da tako nismo nikoli dosledno uveljavili načela 
dohodka, tudi samo delitev smo razvijali in oblikovali mi
mo samoupravnih odnosov. Delitev pa, zasnovana neodvis
no ali premalo dosledno v soodvisnosti s proizvodnimi in 
poslovnimi odnosi, je le več ali manj formalna delitev. 
Tako kot tudi samoupravni odnosi, zasnovani na takih for
malnih delitvenih odnosih, ne morejo biti več kot samo 
formalni. In rezultat tega »prizadevanja«? Nič drugega, 
kot da smo nekdanje mezdne odnose transformirali na 
višjo stopnjo, toda še vedno ohranili mezdne odnose, da 
smo mezdno miselnost samo preoblekli v nekolikanj bolj 
moderno obleko, kot bi se temu lahko reklo v prispodobi. 
Ali z drugimi besedami povedano, za veliko večino delov
nih organizacij je značilno, da proizvajalci v delovnih eno
tah ne morejo gospodariti in ukrepati za boljše proizvod
ne rezultate, ker tako zasnovana delitev zamegljuje osnov
no resnico, da je primarna proizvodnja in da je šele od 
nje odvisna delitev.

Pogosto lahko v delovnih organizacijah zasledimo mne
nje, da je predvsem od gospodarskega instrumentarija in 
ekonomskega mehanizma odvisno, ali se bo povečala ma
terialna osnova delovnih organizacij, kar bo po njihovem 
mnenju zagotovilo tudi višjo stopnjo samoupravljanja in 
hkrati razrešilo tudi vse gospodarske težave. Res je, prav 
gotovo se bo moral tudi ta instrumentarij spremeniti in 
priti v sklad z razvojem samoupravnih odnosov. Vendar 
pa zaman vsi ti premiki, dokler ne dosežemo osnovnega 
premika v delovnih organizacijah samih, dokler ne bomo 
že v delovnih kolektivih razrešili osnovnih protislovij v 
razvoju samoupravnih odnosov, saj je hitrejše premagova
nje ekonomskih disproporcev lahko uspešno le ob večjem 
povezovanju interesa proizvajalcev, le z njihovim sodelo
vanjem v prizadevanjih za bolj intenzivno gospodarjenje. 
Ali, kot resumirajo sestavljavci gradiva za plenum: 
». . . Dejstvo je namreč, da bodo zaostreni ekonomski dis- 
proporci slej ko prej terjali centralizirane administrativne 
ukrepe in zato lahko rečemo, da nestabilnost v ekonomiki 
pomeni negacijo posameznih samoupravnih pravic in pred
stavlja oviro za razvoj samoupravljanja.«

Ob 20. obletnici 
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STROKOVNI KADRI, PROIZVODNJA IN SAMOUPRAVLJANJE NA TOLMINSKEM

Skupno delo, enake dolžnosti in pravice
Osnovna tema nedavnega posvetovanja »vodilnih in 

strokovnih kadrov« v gospodarstvu na Tolminskem je 
bila:

— Od tega, kolikšne proizvodne uspehe dosegamo in 
kolikšna je delovna storilnost v gospodarstvu pa tudi od 
tega, kako se pri tem prizadevanju uveljavljajo samo
upravni organi — od zborov proizvajalcev v delovnih 
enotah do centralnih delavskih svetov — so odvisne raz
mere, položaj in vloga »strokovnih in vodilnih kadrov« 
v gospodarskih organizacijah.

Na posvetovanje so prišli tovariši iz uprav, inženirji 
in tehniki, predsedniki delavskih svetov in izvršnih od
borov sindikalnih podružnic pa tudi drugi, pravzaprav 
večina tistih, ki se v podjetjih uveljavljajo kot vodstveni 
kadri.

NEIZKORIŠČENE
PROIZVODNE

ZMOGLJIVOSTI
V referatu in v rapravi je 

bilo povedanih precej izčrpnih 
podatkov in misli o gibanju go
spodarstva na Tolminskem.

(O vlogi teh kadrov, o njih 
sedanji in bodoči dejavnosti pač 
ni moč razpravljati, ne da bi 
najprej pregledali, v kakšnih 
razmerah delujejo in kolikšna 
je njihova zavzetost, da bi pri 
tem dali, kar največ dati mo
rejo.’'

Nekaj podatkov:
Plan ekonomsko družbenega 

razvoja občine Tolmin ugotav
lja, da so proizvodne zmoglji
vosti v gospodarstvu izkoriščene 
komaj s 40 do 50 odstotkov. To 
ugotovitev potrjuje tudi anketa 
o številu delavcev, ki delajo v 
izmenah. Med zaposlenimi v 
vsem gospodarstvu dela v prvi 
izmeni 77%, v drugi 18%, v 
tretji pa 5 %, med zaposlenimi 
v industriji pa dela v prvi iz
meni 70%, v drugi 23% in v 
tretji 7 % proizvajalcev.

Nihče ne trdi, da bi bilo 
možno v vseh obratih organi
zirati proizvodnjo v treh izme
nah, toda tolikšna neizkorišče- 
nost proizvodnih zmogljivosti 
zlasti v drugi in tretji izmeni 
prav gotovo opozarja, da nji
hova prizadevnost za bolj in
tenzivno proizvodnjo ni toli
kanj učinkovita, kot bi morala 
in kot bi lahko bila.

Ce bi vsi njihovi stroji delo
vali v treh izmenah, bi na me
sec obratoval 624 ur. Delovne 
organizacije na Tolminskem pa 
so izkoriščale to zmogljivost 
nekako takole (vzel sem samo 
nekaj primerov): Metalflex 365 
ur na mesec TIK 300 ur, Trenta 
254 ur, Kreda 118 ur.

DALEČ POD REPUBLIŠKIM 
POVPREČJEM

Iz referata:
Gospodarstvo tolminske ko

mune je sicer doseglo lepe re
zultate (družbeni proizvod je 
bil presežen za 24,3 %, narodni 
dohodek za 23,8%. Narodni do
hodek na prebivalca je v letu 
1964 porasel za 24,3 %, v repub
liškem povprečju le za 13,3%). 
Ti podatki kažejo, kako hitra je 
rast gospodarstva v tej občini,

toda skupni obseg rasti proiz
vodnje pa je vendarle nizek, saj 
so lani dosegli povprečno ko
maj 618.400 dinarjev družbenega 
bruto dohodka na posameznega 
prebivalca.

»Tak obseg proizvodnje in v 
skladu s tem celotno materialno 
stanje komune, ne more zado
stiti potrebam občine. Če bomo 
hoteli hitreje in skladneje raz
vijati ves družbeni razvoj v 
komuni, potem bomo morali 
bolj razvijati gospodarsko moč 
komune. Planska predvidevanja 
so sicer procentualno ugodna, 
medtem ko nam sredstva, s ka
terimi bodo razpolagale delovne 
organizacije in komuna, ne bodo 
zadostila vsem najnujnejšim 
zahtevam oziroma potrebam.«

STROKOVNJAKI. 
SAMOUPRAVLJANJE 
IN NAGRAJEVANJE

Hkrati so govorili o vlogi 
strokovnih kadrov, o njihovem 
odnosu do proizvodnje in proiz
vodnosti, o njihovem dopolnil
nem študiju, ki naj bi bil po
vezan s prakso, o njih dolžno-

(Nadaljevanje na 4. strani)



)DBA O KORENINAH
Delali so v skritih soteskah in v zanikrnih žagah in mlinih, 

v bunkerjih, kleteh in na položajih, v barakah, delavnicah, potem 
pa celo v nekaterih manjših tovarnah in v rudnikih na osvoboje
nem ozemlju.

Za isto stvar.
Orožarji, livarji in električarji, kovači, mizarji in krojači, 

mehaničarji, ključavničarji in šivilje, rudarji, čevljarji in usnjar
ji...

In v vsak svoj izdelek so vdelali samega sebe.
Takrat, ko je divjal naš boj in ko je tudi delo postalo naše delo 

in so ljudje prvič rekli — naše delavnice.
Partizanske delavnice.
Ko je leta 1944 tovariš Franc Leskošek-Luka obiskal puškar

sko delavnico v Novi gori, nedaleč od Starih žag na Dolenjskem, 
je dejal:

»To, kar delate zdaj, 
industrije.«

Kako so začeli
Nad Rašico zaprisegajo prvi partiza

ni: »Jaz, partizan osvobodilne ljudske 
armade slovenskega naroda ...«

Ljudje odkopavajo skrito orožje.
Pušk je malo in stare so, rja jih je 

razjedla, ko so ležale v zemlji; nekatere 
so polomljene. Mitraljezov in pištol je 
še manj. Municije manjka.

Osvobodilno gibanje organizira tedaj 
prve partizanske delavnice.

Dušan Bravničar-Veljko, takratni se
kretar rajonskega komiteja KP Center 
v Ljubljani, se spominja:

»Bilo je nekako ob koncu, poletja 
1941, ko me je obiskal Aleš Bebler, po
močnik komandanta Glavnega štaba 
partizanskih odredov Slovenije in mi 
dejal nekako takole:

»Veš, Veljko, v Španiji smo imeli ne
kakšne navadne steklenice; vrgel si jo 
na tank, pa je eksplodirala. Ne vem, s 
kakšnim eksplozivom so jih polnili, vem 
le, da je strašansko počilo in da je bilo 
učinkovito. Pa pogruntajte še vi nekaj 
podobnega.«

Veljko, ki je bil kemik, in inženirji 
Štucin, Fedron, Škrlak in Primožič spre
menijo pasarsko delavnico Pavle Mencej 
v Medvedovi ulici v Ljubljani v prav
cato majhno tovarno eksploziva. Tovariš 
Obran, sekretar partijske organizacije 
kovinarjev, organizira v mestu več de
lavnic za izdelavo kovinskih delov bomb 
in peklenskih strojev ter hladnega orož
ja. Delajo doma, v delavnicah, v labo
ratorijih. Skrivajo svoje izdelke, jih 
prenašajo od javke do javke.

Boj pa je vedno bolj vroč. Orožje se 
kvari. Odpove, ko'ga partizan najbolj 
potrebuje. Obleke se trgajo in čevlji 
razpadajo.

Delavci odhajajo v hribe in nosijo s 
seboj svoje orodje.

Jože Udovič pripoveduje:
»Ko sem marca 1942 odšel v parti

zane, sem vzel s seboj nekaj najpotreb
nejšega orodja. Na Frati pri Mirni peči 
sem našel znanca Jožeta Slaka-Silva. 
Kako se je razveselil, ko sem mu po
kazal svoje orodje. Pokvarjenega orožja 
je bilo veliko in takoj sem se lotil dela. 
Razgrnil sem šotorsko krilo in ... to je 
bila naša prva delavnica. Potlej je pa
trulja prinesla v taborišče pri Cirniku 
nad Mirno dva puškomitraljeza. Enega 
je uničila eksplozija, drugi pa je bil se
žgan. Popraviti jih nisem mogel, pa sem 
se domislil: iz dveh naredim enega. Iz 
starih kosov sem izdelal manjkajoče 
dele, prekalil nekaj peres, poravnal cev 
in mitraljez je bil gotov. Naslednjega 
dne smo šli v akcijo. Počakali smo ita
lijansko kolono. Napad je uspel. Mitra
ljez je prav dobro streljal. Zaplenili smo 
štiri puške in nekaj municije.«

Medtem partizani prisilijo okupator
ske enote, da se umaknejo v večje kra
je. Na osvobojenem ozemlju pa rastejo 
delavnice kot gobe po dežju.

Prve delavnice
Na Podstenicah ustanovijo najprej 

orožarsko delavnico. Srečko Preželj pri
pelje iz Novega mesta, mimo italijan
skih patrulj in zased, stružnico na nož
ni pogon. Ker je ta delavnica 'kmalu 
premajhna, jo preselijo v gozd pod Ro
gom, kjer postavijo še nekaj barak za 
čevljarje, krojače, mizarje in šivilje.

Pa je delo izredno težko. Ni pravega 
orodja, manjka materiala.

je zametek naše bodoče socialistične

Sediš pri leščerbi, buljiš v Šarca, z 
otrplimi prsti otipavaš mrzlo jeklo, mi
traljezec pa te gleda kot boga. »Bo šlo, 
kajne, da bo šlo?« Kaj naj mu rečeš. Da 
še nikoli nisi videl sprožilnih naprav, 
da nimaš pripravnega materiala? ... In 
ko te tako gleda, in vidiš v njegovih 
očeh eno samo željo — da bi Šarec spet 
streljal — molčiš, v sebi pa ponavljaš: 
bo šlo, bo, mora iti! In potlej napraviš 
sprožilne naprave.

V teh dneh nihče ne potrebuje uka
zov. Dela in razmišlja, kako bi storil 
še več, še nekaj boljšega in bolj korist
nega.

Partizani zbirajo material in ga po
šiljajo v delavnice. Iz mest tihotapijo 
orodje in stroje.

V gozdu pod Rogom izoblajo prve 
ročne granate. Niso lepe, so pa upo
rabne.

Postavijo si električno centralo, 
majhno, z motorjem na sesalni plin, pa 
vendar centralo, ki jim žene stroje.

Tiste dni delajo ljubljanski mizarji 
— po načrtih inž. Stanka Bloudka — 
dele prvega partizanskega letala, jih 
prepeljejo na osvobojeno ozemlje, pa jih 
Italijani med ofenzivo uničijo. Tudi 
Podstenice zažgo in hkrati delavnice v 
gozdu pod Rogom.

Vse je treba začeti znova.
In začnejo.

Stare žage
Po kapitulaciji Italije preselijo cen

tralne delavnice v Stare žage. Tu, ob 
potoku, ki žubori mimo zapuščenih žag, 
se razvije središče partizanske obrti. 
Orožarska delavnica, mehanična, usnjar
ska, krojaška in čevljarska, elektrome- 
hanična, telefonska, radijska in druge. 
Preživijo nemško ofenzivo, se vrnejo, 
popravijo škodo, postavijo novo elek
trično centralo in začno znova.

Tovariš Lojze Mirtič, ki še zdaj kljub 
svojim sedemdesetim letom dela za isto 
stvar kot nekoč — pred dvajsetimi in 
več leti je bil upravnik puškarskih de
lavnic v Starih žagah na Dolenjskem — 
pripoveduje:

»Ob kapitulaciji Italije je naša voj
ska zaplenila precejšnje količine vojne 
opreme in orožja, ki ga je bilo treba po
praviti, konzervirati in spraviti na skri
ta mesta, da ne bi ponovno prišlo v roke 
sovražniku. Tako mesto je bilo za naše 
novomeško okrožje najprimernejše v 
Starih žagah, kamor so se naselile še 
pred nemško ofenzivo partizanske de
lavnice, kot na primer: avtomehanična 
delavnica Murn Lojze, usnjarna Sovjet, 
delavnica za popravilo in polnjenje aku
mulatorjev relejnih postaj Gaber, delav
nica za popravilo relejnih postaj in 
elektroveze Peter, puškarska delavnica 
Gustelj, sanitetni ekonomat VPB More 
itd.

Puškarska delavnica, ki je prvotno 
sodila pod Glavni štab NOV in POS, je 
bila osnovana že leta 1942 pri Pogačni
kovi parni žagi na Podstenicah, odkoder 
se je preselila v zapuščeno kočevsko 
bajto v gozdu blizu vasi Drganja sela. 
Od tamkaj se je po italijanski kapitu
laciji z vso strojno opiumo preselila v 
skoraj novo, vendar zapuščeno žago od
seljenega Kočevarja, ki je stala za mo
stom pri odcepu ceste v Novo goro. Ob 
nepričakovanem motoriziranem ofen
zivnem vdoru Nemcev proti Starim ža
gam, ni mogla orožarska posadka, ki je 
tedaj štela komaj šest ljudi, tako naglo, 
kot je bilo potrebno, pospraviti in skriti

Takšna je bila popravijalnica tankov in avtomobilov v Starih žagah na Dolenjskem
(Iz arhiva NOB, Ljubljana)
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Kolarska delavnica, leta 1944 v Beli krajini (Iz arhiva NOB, Ljubljana;

(Iz arhiva NOB, Ljubljana)»Takole smo popravljali radijske aparate«

vsega orodja, strojev in materiala. Zato 
so objekte okrog in okrog minirali. Ko 
so Nemci vdrli v delavnico, so mine 
eksplodirale; mnogi so obležali mrtvi, 
živi pa so se umaknili in od tedaj sploh 
niso več napadali Starih žag.«

Tovariš Mirtič pripoveduje, da v par
tizanske delavnice, kjer so popravljali, 
obnavljali in izpopolnjevali vsa orožja, 
ki so jih uporabljali partizani, ni prišel 
nihče, če ni prej doživel ognjenega krsta 
v eni izmed brigad. Tjakaj so prihajali 
ozdravljeni ranjenci, rekonvalescenti, ki 
za napore v borbenih enotah niso bili 
več sposobni in so bili, prej preden so 
odšli v partizane, strokovni delavci. 
Hkrati z razvojem našega boja se je 
razvijal tudi kolektiv puškarskih delav
nic, ki je od dvanajstih članov — marca
1944 — narasel do osvoboditve — maja
1945 — na 77 članov. Med njimi je bilo 
56 strokovnih delavcev in še 21 pomož
nih delavcev.

»V našem kolektivu je bilo osem že- 
lezostrugarjev, dva sta bila puškarja, 23 
strojnih ključavničarjev, osem avtome
hanikov, štirje so bili precizni mehaniki, 
trije kovači, dva električarja, eden je 
bil strojni inženir, eden pirotehnik in 
štirje mizarji. V zaščitnem vodu je bilo 
dvanajst stražarjev, imeli smo inten
danta tehničnega materiala, dva inten
danta prehrane in oskrbe, skladiščnika 
materiala in orožja, dve kuharici in dve 
perici ter eno bolničarko.«

Septembra 1944 poročajo iz Starih 
žag Glavnemu štabu:

»V avgustu smo generalno popravili 
86 lahkih in težkih mitraljezov vseh 
vrst, 19 pištol, dva italijanska topa; iz

delali smo 148 novih saržerjev za raz
lične brzostrelke...«

Takih poročil je veliko.

Prvi partizanski top
Medtem pa v Cerknem in okolici de

lajo za IX. korpus in za prebivalce osvo
bojenega ozemlja štiri mizarske delav
nice, dve radijski, dve mehanični in dve 
krojaški delavnici, kolarska in elektro- 
varilska delavnica, kovačnica, šest čev
ljarskih delavnic, dve žagi, več orožarn 
in gradbeno podjetje, ki popravlja po
rušene in požgane hiše.

»Kaj vse smo naredili?« pravi Tomaž 
Štrukelj iz Cerknega. »Bili smo samo
uki. Kadunč je napravil brzostrelko, ki 
je hitreje streljala kot italijanska, An
ton' Kranjc je izdelal radijski sprejem
nik, jaz pa oddajnik. Veste, kje sva za
čela delati? V nekem čepovanskem vod
njaku. Delali smo mine. granate, tele
fonske aparate, električne in karbidne 
svetilke, razne električne aparate; po
pravljali smo pisalne stroje in pomagali 
ljudem.«

Spomladi 1944 poročajo s Primor
skega :

»Napravili smo prvi partizanski top«
Ni bil velik in granato je »porinil« 

komaj kakih sto metrov daleč, bil pa je 
pripraven za prenašanje in ko so ga 
prvič preizkusili, se jim je zdelo, da je 
svoboda bliže, kot je bila kdajkoli prej, 
tako blizu, da so že videli njen nasmeh.

Jeseni 1944 izdelajo tudi v Starih 
žagah partizanski top, strelja že tristo 
metrov daleč.

Lojze Mirtič se spominja:
»Izdelali smo dva partizanska topa, 

pet pa smo jih šele izstružili — iz osi 
razbitih železniških vagonov. Podnožje 
sta izdelala kovača iz pločevine razbi
tega parnega kotla.«

Vsi delajo za svoje 
delavnice

Osvobodilno gibanje je zelo skrbelo 
za razvoj svojih delavnic.

»Za oskrbovanje puškarskih delavnic 
z materialom,« pripoveduje tovariš Mir
tič, »smo skrbeli vsi. Neposredno je bil 
za to delo zadolžen intendant Brajnik, 
ki je hodil po vsem osvobojenem 
ozemlju ter zbiral žico, pločevino in vse 
vrste jekla za orodje. Pa tudi instala
cijski material, stikala, okove, žarnice, 
razno orodje, kot so pile. svedri in re- 
zilniki, žage, tudi kemikalije, kisline, ko
siter in druge legure.«

V Beli krajini se orožarska delavnica 
na Maderlenu razrase v delavnici na 
Talčjem vrhu, v Semiču in v Črnomlju. 
V Kanižarici hodijo partizani v rov, ki 
ga je, po njih sabotaži, zalila voda. V 
črnomeljski livarni dela 80 partizanov. 
Vlivajo sivo litino za kotle in lonce in 
za delavnice in ko te zmanjka, vlivajo 
iz aluminija porcije, žlice, krožnike, sko
delice, nadomestne dele za avtomobile, 
motorje in kolesa, sprožilne naprave. 
Preskrbovalna skupina nabira aluminij 
po Beli krajini, hodi na Dolenjsko in na 
Hrvaško, se bije z belogardisti, z Nemci 
in ustaši za vsako sestreljeno zavezniško 
letalo, nosi letalske dele ure in ure 
daleč, da bi delavcem v delavnicah pri
skrbela material.

Ivan Lakner, organizator proizvod
nje v partizanski livarni, pove:

»Partizanski livarji iz Črnomlja smo 
vlili prvi grb nove Jugoslavije, ki ga je 
naše letalo odneslo čez neosvobojeno 
ozemlje v takrat že svobodni Beograd.«

Ko bo svododa
Delali so v skritih soteskah, v zani

krnih starih žagah in mlinih, v bunker
jih, kleteh in na položaju, v barakah, 
delavnicah, tovarnah in tudi rudnikih na 
osvobojenem ozemlju.

Delali so za isto stvar in v sleherni 
izdelek so vdelali sebe.

In so sanjali:
»Ko bo svoboda ...«
Mnogi so padli. Nekateri so kasneje 

umrli. Kar jih je živih, delajo danes v 
prenovljenih ali novih tovarnah. Zgra
dili so Iskro in organizirali proizvodnjo 
v njej. Obnovili so rudnik v Kanižarici 
in ga razširili. Iz partizanske livarne v 
Črnomlju je nastala tovarna »Belt«. 
Partizanski mizarji, ki so delali v Cerk
nem, so zgradili »Elan«. 2irovski čev
ljarji so po vrnitvi iz partizanskih de
lavnic ustanovili »Alpino«. Iz radijskih 
in električnih delavnic v Cerknem je 
nastala »Eta«. Partizanski usnjarji so 
organizirali proizvodnjo v novih in pre
novljenih delavnicah.

Lojze Mirtič, upravnik partizanske 
puškarske delavnice v Starih žagah na 
Dolenjskem, ob koncu pravi:

»Ne vem, kje so vsi naši tovariši. 
Skoda, da se doslej še nismo nikoli sre
čali. Vem samo za nekaj ljudi, s kate
rimi sem se srečal po osvoboditvi in ki 
so mi pripovedovali, kako žive v različ
nih gospodarskih organizacijah.«

Vse tisto, kar pa je vzklilo v ljudeh, 
ki so tedaj delali v partizanskih delav
nicah, vse tisto, kar je bilo izraženo v 
besedah: naše d e 1 a v n i c e, se je raz
raslo v mogočno ustvarjalno silo proiz
vajalca, ki z delavskim upravljanjem 
samozavestno utira pot novemu živ
ljenju.

JANEZ VOLJČ



■.. za naš pravični do;, sovražnikov poraz, je borce dala vsaka naša vas .. .

»Poišči borce, aktiviste,« mi je naročil urednik. »Ne obujajte sa
mo spominov Napiši, kaj delajo sedaj, s čim se ukvarjajo.'Proble
matiko z različnih področij ...« J J

Tih sklep: zakaj ne bi po dvajsetih letih zopet poskusila s srečo? 
Med vojno nas je tolikokrat reševalo srečno naključje! Ce mi spod
leti, se vedno lahko obiščem tiste, s katerimi se pogosto srečuje- 

. Prvo ime, ki sem si ga zapisala:mo

Partizan Anjo 
iz Trzina

Tihi, izkušeni partizan, ki je spomla
di leta 1945 preselil iz Slovenije pred 
nemškimi ofenzivami tiskarno Ljudske 
pravice v že osvobojeni Zadar. Tednik 
Ljudsko pravico so preko Like pošiljali 
v Slovenijo do osvoboditve.

Od dveh ali treh bežnih srečanj po 
vojni, mi je razen tovariškega stiska 
roke, ostala v spominu le Anjeva želja, 
da bi šel študirat. Mu je uspelo? Kakor
koli, vredno je poiskati tovariša. Ven
dar, kakšno je njegovo pravo ime? Več 
kot dvajset let je bil zame le Anjo.

Po »partizanskih poteh«, sem v dveh 
dneh prišla, ne da bi se mu prej napo
vedala. do Cirila Lukmana, strojnega 
inženirja, konstruktorja našega najbolj
šega vrtalnega stroja za geološka raz
iskovanja »Janez-600«.

V Konstrukcijskem biroju Geološke
ga zavoda SRS in Nafte-Lendava, ki ga 
vodi, sva na spomine navezala seda
njost.

Deset otrok je bilo pri krojaču Luk
manu v Trzinu. Se preden je Ciril od- 
rastel kratkim hlačam, je umrl oče in 
breme za osem še nepreskrbljenih otrok 
je padlo na mater. Ciril se je izučil 
strojno mehanične obrti, potlej pa se je 
s »kamničanom« vozil v Ljubljano v 
strojno delovodsko šolo. Stroji, njegove 
otroške sanje! Izpolnitev želja je zavrla 
vojna. Ciril je bil nanjo pripravljen saj 
je bil že od decembra 1940 član trzinske 
partijske celice.

»Tvoja prva akcija?«
»Julija 1941, znana kamniška akcija, 

ki jo je vodil Tomo Brejc.«
Takoj^ po tej akciji je Ciril odšel v 

Rašiško četo. V pozni jeseni leta 1941 pa 
je s sodelavci začel organizirati prve 
partizanske tehnike. In do osvoboditve 
je bilo njegovo ime — Anjo — poveza
no s tehnikami.

»Je katera med njimi, ki se ti je po
sebno priljubila?«

»Je, Slovenija na Primorskem. V str
mini na trikotu Vojsko—Kanomlje—Vo- 
garice stoji še danes taka, kot je bila 
takrat. Menda je bilo avgusta leta 1944, 
ko so v njej začeli tiskati Partizanski 
dnevnik. Vsak dan je izhajal v pet tisoč 
izvodih prav do osvoboditve. Vsak drugi 
dan pa so — tudi do osvoboditve — na
tisnili še pet tisoč izvodov »II nostro 
avenire«, ki so ga kurirji nosili prav v 
Trst.«

Po osvoboditvi je Anjo naredil Sred
njo tehnično šolo in se vpisal na fakul
teto. Študij je za dve leti prekinila bo
lezen, enajst let je že minilo, odkar je 
diplomiral za strojnega inženirja.

»Družina, študij, si imel štipendijo?«
»Samo zadnji dve leti in pol. Sicer 

pa sem bil v službi na Tehnični srednji 
šoli in potem na Geološkem zavodu.«

Odtod torej njegova »usmerjenost« v 
vrtalne stroje. Veja strojništva, ki je 
bila v glavnem odvisna od uvoza: stroji 
za geološka vrtanja, za iskanje nafte in 
za vrtanje vodnjakov. Anjo je začel 
orati ledino na. tem področju.

»Je J-600 tvoj prvi uspeh? In zakaj si 
mu dal ime Janez?«

»Prvi. Dobil je pač kranjsko ime.«
Doslej je inž. Lukman skonstruiral 

dva rotacijska stroja: J-600 v treh iz
boljšavah A, B in C za geološka vrtanja 
in J-500 V za vrtanje vodnjakov. Nje
govo delo je perkusijski stroj — udar
nik — za vrtanje lukenj, k strojem sodi
jo še izplačne črpalke in pribor, ki ga 
potrebujejo pri vrtanju.

Ena poglavitnih prednosti teh vrtal
nih naprav je, da so izdelane iz doma
čega materiala. Na uvoz niso več nave
zani. Nasprotno, serijska proizvodnja, 
ki je lani stekla v strojnih obratih v 
Lendavi, je podjetje Nafto uvrstila med 
pomembne proizvajalce vrtalne opreme 
in naše ime ponesla v tujino.

»Kako se ob tem počutiš. Anjo?«
Z iskreno preprostostjo, ki mu je pri

rojena, se je v zadregi nasmehnil: »Ve
sel sem, če se dobro vrti.«

Poznam ga in verjamem mu. Ne dela 
za slavo ne za denar. Delo mu je veselje 
in kot je v partizanih iskal nove in nove 
kraje za tehnike, tako tudi sedaj veno
mer nekaj išče.

»Preveč sem ti že povedal. Veš, prvi 
novinar si, ki sem se mu dal ujeti. Do
slej sem se še vedno uspel umakniti.«

Ves čas razgovora mu je bilo nerod
no, na koncu pa je postalo zares ne
rodno meni. Kako redko se potrudimo, 
da bi iskali in predstavili našim ljudem 
prav te skromne in tihe delavce, ki zna
jo iz dinarja narediti milijone!

Tovarištvo nam je 
dajalo moč

»Še poješ?« vprašanje, ki naj bi pri
klicalo spomine na udarne in nežne pes
mi partizanskega Invalidskega zbora, v

katerem je pel tenorist Junoš. Kot bi 
»cingljal zvonček,« je solznih oči rekla 
partizanska mati Ivančičeva, ko so peli 
»Zemljo slovensko«.

»Nič več. Ni časa.«
Slab dan sem si izbrala za obisk pri 

Junošu-Justu Miklavcu, pomočniku se
kretarja sedaj združenega Sekretariata 
za zdravstvo in socialno varstvo. Oblaki 
skoraj pri tleh, lilo je kot iz škafa. Ze 
zaradi vremena vse sivo in potlej še 
vprašanja, ki sem jih kanila načeti.

Vprašanje je bilo osebno, pa je svoj 
odgovor koj navezal na delo.

»Nikoli si nisem predstavljal, da bom 
delal na tako težki problematiki. Včasih 
se počutim tako majhnega, ker ne mo
rem pomagati.«

Junoš vodi na sekretariatu službo za 
borce in invalide. Dan na dan se vrstijo 
pri njem, iščejo pomoči v težavah, na
svete. Če drugače ne more pomagati, se, 
z njimi pogovarja, posluša. Za to pa je 
treba časa, veliko časa. Za borce ga Ju- 
nošu ni žal.

Danes ni več tako, kot smo peli v 
pesmi: »...pogumni njih korak nikjer 
več ne zastane ...« Mnogi so stari, bol
ni, utrujeni, korak zastaja...

»Ce bi ljudje vedeli, koliko borcu po
magaš že z dobro besedo, koliko je vred
no, če lahko odpre svoje srce.«

Junoš ve, ker je rasel z revolucijo, z 
borci. Trije bratje so padli v partizanih, 
med njimi narodni heroj Vlado-Henrik, 
ko je med desantom na Drvar s svojim 
telesom zaščitil Maršala. Po vojni so se 
sešli le trije od Miklavčeve družine: oče, 
mati in najmlajši Just — vsi spomeni- 
čarji.

Leta po vojni Justii niso »rožic po
stlala«. Z ženo, oba invalida, sta se s 
štirimi otroki težko prebijala do leta 
1955. ko je Just dvignil diplomo na 
pravu.

»Kaj borce bolj tare, stanovanja ali 
materialne težave?«

»Oboje, mislim pa, da pomanjkanje 
stanovanj še bolj,« je odgovoril Just, nič 
kaj zadovoljen, da sem se ustavila !e 
ob teh dveh vprašanjih.

»Vem, veliko tega, še bom pisala,« 
sem obljubila. »Sedaj pa, saj veš, pro
stor.«

Dodatek za zaposlene borce (ki je 
sprejet v Sloveniji do 59.000 din) je ma
terialno pomagal tistim, ki imajo pri
znano sodelovanje v NOV pred 9. sep
tembrom 1943 in najmanj petnajst let 
dobe, od tega deset efektivnih delovnih 
let. Predvidevajo, da bo v Sloveniji ta 
dodatek dobilo približno štiri tisoč bor

cev. Skoraj tisoč več kot prej, čeprav 
to še niso vsi, ki so pomoči potrebni 
Kriteriji so strogi in precej je borcev, ki 
izpolnjujejo le enega od teh pogojev, pa 
po sedanjih določilih dodatka ne morejo 
dobiti.

Tudi za priznavalnine, ki jih dobi
vajo upokojeni borci, borci-kmetje in 
tisti borci, ki nimajo rednih dohodkov, 
so občinske skupščine namenile več 
sredstev kot doslej.

»Mlade župane smo gledali z neza
upanjem, češ, saj za borce ne bodo imeli 
posluha. Pa ni tako. Tolikšnega priza
devanja, da bi stvari kar najbolje ure
dili, se nismo nadejali,« je priznal Just. 
Iskrice veselja, ki so mu za hip zaple
sale v očeh, so potrdile zaupanje v 
»mladi rod«.

»Kaj pa stanovanja?«
»Vidiš, žalostno je, da najmanj skr

bijo za stanovanja borcev delovne orga
nizacije. V občinah se trudijo, pa marsi
kje nimajo dovolj sredstev. Računamo, 
da je borcev, ki niso zaposleni in nimajo 
stanovanj še kakih 826. V 54 občinah 
bodo letos dali za stanovanja borcev 
3539 milijonov dinarjev, iz republiškega 
sklada pa je kot participacija temu, na
menjenih 500 milijonov dinarjev. Tako 
bi letos in v naslednjem letu prišli vsi 
nezaposleni borci do stanovanj.«

V podjetjih pa je drugače. Stano
vanjske rešitve za borce odlagajo in ra
čunajo na to, da bodo šli v pokoj. Potlej 
pa bo že občina poskrbela zanje. Čeprav 
točnih podatkov o tem, koliko je še za
poslenih borcev brez primernih stano
vanj, ni. se suče številka predvidevanj 
okoli dva tisoč. In to so pretežno borci, 
ki bodo v prihodnjih nekaj letih že od
šli v pokoj.

Skojevcem iz 
okupirane Ljubljane 
»javka« tudi sedaj 

ni zatajila
Snidenje po dvajsetih in več letih. 

Dobili smo se kot nekoč — »po vezi«. 
Skoraj četrt stoletja, na marsikaj je spo
min zbledel. Delček za delčkom smo ga 
tkali v odmaknjeno pot, ki smo jo sku
paj hodili. Mladim, neugnanim in mar
sikdaj neprevidnim je bila dobrotnica 
-— sreča. Ne vedno in ne vselej. Brane, 
Črt, Majda, Miklavž, Ida in še in še, so 
romali skozi nemške zapore, taborišča 
in se ob osvoboditvi sešli v Ljubljani, 
ki so jo obdano z žico prej v tolikih 
akcijah prekrižarili s skojevci, ki jim je 
uspelo oditi v partizane.

Vsak je potlej poromal na svojo živ
ljenjsko pot. Družilo nas je tisto, za kar 
smo se borili.

»Se spominjaš akcije, ko smo 1942. 
leta iz Trgovske akademije odnesli ci
klostil,« je navezal pogovor Brane-Sreč- 
ko Lipovšek.

Just Miklavec-Junoš

Sredi popoldneva so ljubljanski sko
jevci odpeljali ciklostil na vozičku skozi 
vse mesto v skrivališče na Opekarski 
cesti. Časa je vedno zmanjkovalo. Za
nemarjali smo. šolo, nismo hodili ne v 
gledališče ne v kino. Sestanki, načrti, 
akcije. Za potresne akcije pa je bilo tre
ba napisati listkov, da si dobil žulje na 
prstu. Zakaj si ne bi olajšali delo s ci
klostilom?

Ing. Ciril Lukman-Anjo, konstruktor vrtalnih strojev

DELAVSKA ENOTNOST

Pa smo ga kmalu morali dati »sta
rejšim«. Težko smo se ločili od njega, 
čeprav smo vedeli, da bo v njihovih ro
kah več koristil.

»Manj kot mesec je minilo, ko smo 
organizirali novo akcijo in ukradli dru
gega na Dvorazredni trgovski šoli...,« 
je povzel Zdenko-Peter Petrovčič.

Spominov je veliko, preveč. Napisali 
jih bomo nekoč, smo sklenili.

In bera dvajsetih let po osvoboditvi? 
Sedanjost?

»V kakšni meri bodo številni novi 
predpisi vplivali na investicijsko po
trošnjo v letošnjem letu?« je vprašanje 
iz aktualne problematike, diplomirane
mu ekonomistu Srečku Lipovšku, po
močniku direktorja Republiškega zavo
da za planiranje. Brane, skojevec v naj
težjih dneh okupacije Ljubljane, ki je 
osvoboditev pričakal v Dachauu, se je v 
trenutku zavil v meglo.

»Težko je to reči, ker za številne no
ve predpise dokončno besedilo še ni 
znano.«

»Kaj si želiš ob svojem delu?«
»Da bi začeli delati dolgoročne na

črte pravočasno in da bi pri programi
ranju bolj neposredno sodelovale delov
ne organizacije oziroma proizvajalci —• 
delno preko poslovnih združenj ali pa z 
neposrednimi stiki. In pa seveda, da ne 
bi zajemali s »preveliko žlico« in skušali 
pojesti sredstva, še preden jih ustvari
mo. Pa še to, da bi se delo in organiza
cija služb, ki posredujejo podatke, po
membne za naš zavod, izboljšala, da bi 
bili podatki bolj ažurni. Ce bo tako, po
tem si bomo lahko hitreje in bolj učin
kovito nalili čistega vina.«

»Programirajte tako, da bodo tudi 
železnice šle v korak s časom,« je Bra
netovim željam pritaknil svojo Zdenko
— Peter Petrovčič, direktor administra
cije Skupnosti železniških podjetij 
Ljubljana. Pogumen črnooki skojevec 
iz okupirane Ljubljane, se sedaj kot 
pravnik ukvarja z zapletenimi problemi 
ekonomskega poslovanja železnic in 
nagrajevanja po vloženem delu. Priza
devanj veliko, prave rešitve pa se ved
no več ali manj izmaličijo v kompro« 
mi se.

»Ti pa so vedno neefektni. Kompro
misi, saj veš ..se mi je nasmehnil.

Podjetja v Skupnosti železniških 
podjetij Ljubljana so s 3707 milijoni 
dinarjev primanjkljaja zaključila po
slovno leto 1964. Ta primanjkljaj ni na
stal zaradi slabega dela kolektivov, saj 
je produktivnost dela v letu 1964 na
rasla za 9 %. Posledica je neurejenega 
gospodarskega položaja ŽTP. Izhaja iz 
nespremenjenih cen prevoznih tarif, ki 
že od leta 1961 niso bile usklajene z 
gibanjem našega gospodarstva.

Znane stvari. Spričo takšnega gospo
darskega stanja ŽTP so podjetja ostala 
brez denarnih obratnih sredstev, brez 
sleherne rezerve, brez sredstev za 
skupno porabo. Za osebne dohodke se 
trošijo sredstva amortizacije. Dolgovi 
dobaviteljem naraščajo. Na dan 31. III. 
1965 so ŽTP podjetja dolgovala doba
viteljem oziroma izvajalcem 4400 mili
jonov dinarjev.

Podjetja so nelikvidna, tožbe za ne
plačane račune se množijo, kar zopet 
povečuje primanjkljaj. Za delno sani
ranje primanjkljaja za leto 1964 je 
zvezna skupščina dodelila omrežju JZ 
15 milijard dinarjev. Vendar se zaradi 
tega stanje ni izboljšalo. Skupnost že
lezniških podjetij Ljubljana te pomoči 
sploh ni občutila, saj je bila nezadost
na, ker so jo razdelili po pravilniku o 
razdelitvi transportnih dohodkov po 
jugoslovanskih povprečkih, ne da bi 
upoštevali realne razmere posameznih 
območij. Tudi dotacija 15,5 milijarde 
dinarjev, ki jo je omrežju JŽ dodelila 
za leto 1965 Zvezna skupščina, stanja 
ne bo mogla normalizirati, ker je ve
liko premajhna. Tako v maju ŽTP ne 
bo moglo izplačati v celoti zasluženih 
osebnih dohodkov brez bolj občutne 
družbene pomoči.

»Kaj pa novi zakon o organizaciji 
JZ?«

»Pomeni sicer določen napredek pri 
ekonomizaciji železnic, vendar pa po 
mojem mnenju ne rešuje nekaterih 
bistvenih vprašanj, ki bi železnicam 
pomagala iz zagate. Medtem ko smo si 
prizadevali, da bi novi zakon določil 
tarife po posameznih relacijah, ki bi 
najbolj uspešno rešile vsa ekonomska 
vprašanja železnic, pa zakon prinaša 
dva sistema tarif, in sicer povprečne 
tarife ŽTP in tarife po relacijah. Ta 
je kompromis dveh sistemov tarif, ki 
bo zopet zabrisal jasno ekonomizacija 
na železnici.«

Ob dvajseti obletnici smo 
na spomine navezali seda-* 
njost. Povsod jih srečuješ 
borce — aktiviste, ... tovariš 
še. Različnih poklicev so, na 
različnih področjih delajo, 
vse pa druži borba, tovari* 
štvo. Tovarištvo, ki ne sme v 
pozabo!

NENA LUZAR

— Št. 18 — 6. maja 1965



Iz naše družhe

ZDRAVSTVENO VARSTVO NA PLENUMU OBSS KRŠKO OB OBČNEM ZBORU SINDIKATA 
V »ELEKTROKOVINI« MARIBOR

DOGOVOR JE IZZVENEL V PRAZNO
Občinski sindikalni svet Krško je pred nedavnim že drugič 

sklical razširjeni plenum o vprašanju zdravstvenega varstva, 
nesreč pri delu ter zaposlovanja invalidov.

Prvi sestanek, ko so pred nekaj meseci razpravljali o po
polnoma enakih problemih — je izzvenel v prazno. Medtem 
se namreč na področju zdravstvenega varstva v Krškem ni nič 
izboljšalo, celo poslabšalo se je, bolezenski izostanki in stroški 
so porasli daleč nad republiško povprečje.

Dogovor med delovnimi or
ganizacijami in zdravstveno
službo je ostal pri besedah. Že 
pred meseci so si priznali, da 
med njimi ni pravega sodelova
nja, ugotovili so vzroke, zakaj 
se razhajajo, in se dogovorili, da 
si bodo v bodoče skupno priza
devali izboljšati zdravstveno
varstvo. Enim in drugim je bilo 
jasno, da je potrebno bolj po
skrbeti za zavarovance, hkrati 
pa za te namene bolj gospodar
no izkoriščati sredstva. Sprejeli 
sp sklepe, obvezne za vse, ki pa 
jih, tako vsaj kaže, nihče ni 
resno upošteval. Kajti na ne
davnem plenumu so premlevali 
in ugotavljali tisto, kar so že 
pred nedavnim premleli in ugo
tovili.

Tako je direktor Zdravstve
nega doma dr. Jože Pirc dejal, 
da ne more od zadnjega sestan
ka povedati ničesar, novega. Na 
prejšnjem sestanku je prebral 
mnenje zdravstvene službe, kaj 
je v zdravstvenem varstvu pa
rohe, da je bolniški stalež visok, 
hkrati pa predlagal, kaj bi mo
rali storiti delovni kolektivi in 
zdravstvena služba, da bi se 
zdravstveno varstvo bistveno 
izboljšalo. Takrat so bili s pred
logi vsi zadovoljni in so jih tudi 
osvojili.

Predstavniki delovnih kolek
tivov, ki jih pa visok bolezenski 
stalež zaposlenih najbolj priza
dene, so pa ponovno ugotavljali, 
da ni prave povezave med nji
mi in zdravstveno službo, da 
zato delavci pogosto izrabljajo 
zdravstveno varstvo in izsilju
jejo bolezenski stalež, da si 
manjše delovne organizacije ne 
morejo privoščiti socialno kad
rovskih služb, ki bi urejale tudi 
te zadeve, da z nagrajevanjem 
zdravstvenih delavcev ni vse v 
redu in da so zakonski predpisi

preohlapni, da bi si mogli vedno 
z njimi pomagati.

Pri vseh teh očitkih pa so 
delovne organizacije pozabile, 
da so zelo malo storile, vsaka 
zase in vse skupaj, za izboljša
nje zdravstvenega varstva. Le 
malokje so na sejah samouprav
nih organov obširneje govorili o 
tej problematiki, čeprav jih mi
lijonski stroški za te namene 
hudo bremenijo. Za socialno in 
varstveno službo ne skrbijo v 
zadostni meri. V vseh delovnih 
organizacijah krške občine je 
le sedem varnostnih tehnikov 
in tam, kjer so, je za varstvo 
mnogo bolje preskrbljeno. Ven
dar so uspehi vidni samo tam, 
kjer tehnično vodstvo sodeluje

z varnostno službo. Pogosto je 
pa tako, da se za novi stroj za
nimajo vsi, od direktorja na
vzdol, strokovnjaki ga preizku
šajo in proučujejo njegovo de
lovanje, medtem ko se za novo 
zaposlenega delavca nihče ne 
zmeni, nihče ga ne pouči in 
uvede v delo. Prav to pa je 
osnovni vzrok, da se večina de
lavcev poškoduje prav v prvih 
mesecih zaposlitve.

Razen tovarne celuloze nima 
nobena delovna organizacija 
obratne ambulante, niti nimajo 
pri splošni ambulanti zagotov
ljenih rednih ordinacij skih ur 
za svoje zavarovance. Ne kaže 
sicer zanikati, da mnogi delav
ci ne izrabljajo zdravstvenih 
uslug, da je največ bolezenskih 
izostankov do tri dni in da šele 
mnogo za tem v delovni organi
zaciji ugotovijo, da je bil vzrok 
»bolezni« alkohol. Mnogokrat 
gre za druga lažja obolenja, ko 
bi delavec še vedno lahko 
opravljal lažje opravilo, vendar 
zdravniki ne poznajo delovnih

organizacij in značaja dela, da 
bi ga lahko napotili na lažje 
delo.

V zvezi s tem smo na ple
numu slišali več pripomb. V 
mnogih delovnih organizacijah 
že sploh dvomijo v, vsakega 
bolnika, če se morda pri vsem 
neurejenem zdravstvenem var
stvu ni neupravičeno dokopal 
do staleža. V eni izmed delov
nih organizacij, kjer zmanjšu
jejo obseg proizvodnje, je med 
osnovnimi kriteriji za odpust 
delavca tudi število bolezenskih 
izostankov.

Izgovori, da so zakonski 
predpisi preohlapni, pač niso 
opravičljivi. Vsaka delovna or
ganizacija bi si v okviru sploš
nih zakonskih predpisov morala 
napisati svoje notranje norme, 
takšne, ki bodo zagotavljale za
varovancem najboljše pogoje 
zdravstvenega varstva, ki bi bili 
hkrati tudi v skladu z interesi 
celotnega delovnega kolektiva.

I. VRHOVCAK
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»Izkušnja«, vredna 
več kot sedem 

milijonov dinarjev
Malce' nenavadno se sliši, pa je le res, da v mariborski 

Elektrokovini še nimajo izdelanih nikakršnih meril nagra
jevanja in da delijo osebne dohodke zaposlenim še vedno 
le po starih tarifnih postavkah. Vzroke za to pa so poskušali 
osvetliti tudi delegati na minulem občnem zboru sindikata 
v tej tovarni.

STROKOVNI KADRI, PROIZVODNJA IN SAMOUPRAVLJANJE NA TOLMINSKEM 3

SKUPNO DELO, ENAKE 
DOLŽNOSTI IN PRAVICE

DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo Republiškega sveta ZSJ 
za Slovenijo. Izdaja CZP Ljud
ska pravica v Ljubljani. List 
je ustanoviljen 20. novembra 
1942. Urejuje uredniški odpor. 
Glavni in odgovorni urednik

VINKO TRINKAUS
Naslov uredništva in uprave 
Ljubljana, Kopitarjeva ul. 2, 
poštni predal 313-VI, telefon 
uredništva 313-722 in 316-672, 
uprave 313-722 in 317-501. Račun 
pri Narodni banki v Ljubljani, 
št. NB 600-11/1-365 — Posamezna 
številka stane 20 din — Naroč
nina je: četrtletna 250, polletna 
500 In letna 1000 din — Rokopi
sov ne vračamo — Poštnina pla
čana v gotovini — Tisk in kli
šeji CZP »Ljudska pravica«.

Ljubljana

(Nadaljevanje s 1. strani)
stih in pravicah, se pravi, o 
vsem tistem, zaradi česar jih je 
občinski sindikalni svet — sku
paj z drugimi družbenimi orga
nizacijami v komuni — poklical 
na posvetovanje.

Skoda je le — tako so mi 
rekli tudi sklicatelji posvetova
nja — ker so mnogi diskutanti 
govorili zgolj o proizvodnji in 
»svojem« položaju; o samo
upravljanju in njihovi vlogi v 
njem, o notranjih odnosih pa 
bolj malo. (Res je tudi, da so 
predsedniki delavskih svetov, ki 
so prišli na posvetovanje, v 
glavnem' molčali.) Ta - molk je 
bil zelo čuden, saj je vendar 
očitno, da si samoupravljavci 
dhndanes >^‘lM5pričOi tolikšnih, 
družbenih zahtev glede razvoja 
gospodarstva, nikakor ne more
mo zamisliti napredka, ne da bi 
ustvarili kar najboljše pogoje 
za dejavnost strokovnjakov: 
takšne, da bi se le-ti počutili 
kot enakopravni soodločevalci, 
hkrati pa, glede na delovna me
sta, na katerih delajo — kot 
organizatorji in usmerjevalci 
proizvodnje. Saj je od tega, ka
ko delajo ti kadri na svojih de
lovnih mestih, precej odvisen 
tudi skupni proizvodni učinek, 
ki naj bi bil osnova za delitev 
osebnih dohodkov.

V desetih industrijskih pod
jetjih, ki imajo skupno 1600 
zaposlenih, je med njimi komaj 
3,9 % s srednjo, višjo in visoko 
izobrazbo, z visoko pa celo sa
mo 0,4 %.

Pomanjkanje strokovnega 
kadra negativno vpliva ne sa
mo na neposredno proizvodnjo, 
temveč tudi na dvig strokovne 
in splošne izobrazbe vseh zapo
slenih, kajti vzgoja na delov
nem mestu je uspešna le tam, 
kjer je dovolj sposobnega kad
ra, ki to vzgojo usmerja in po
spešuje. Nedvomno imajo pod
ročja. kot. je tolminsko, kjer ni 
razvito družbeno življenje, kjer 
so življenjski pogoji težji kot v 
večjih središčih, kjer tudi ni 
razvito šolstvo, zdravstvo itd., 
mnogo večje težave v pridobi
vanju strokovnega kadra. Težko 
pa ga je tudi obdržati, za kar 
je včasih potrebna celo preti
rana naklonjenost in pozornost

Iz referata:
»Že nekaj let ugotavljamo, 

da v dinamičnem procesu vse 
večjega uveljavljanja načela 
nagrajevanja po delu, vedno 
bolj očitno zaostajamo na pod
ročju nagrajevanja strokovnih 
delavcev v gospodarstvu. Med
tem ko lahko ugotavljamo, da 
pri proizvajalcih v neposredni 
proizvodnji vedno bolj vpliva 
na njihov osebni dohodek vrsta 
dela, ki ga opravljajo, količina 
in kvaliteta dela, pa večina 
strokovnih delavcev v naši ko
muni ostaja pri tem, da obli
kujejo svoje osebne dohodke v 
glavnem po času in po hierar
hičnem položaju, ki ga imajo v 
delovni organizaciji. Dejstvo, da 
so mnogi, ki bi morali naj
več storiti za naš napredek, še 
vedno v mezdnih odnosih in da

so prikrajšani ne samo mate- 
rialno, temveč tudi pri svojih 
samoupravnih pravicah in dolž
nostih, nam pove, da se po na
vadi nekateri samo zaradi za
vesti (brez materialnega intere
sa) zavzemajo za večje uspehe 
svojega kolektiva, pa tudi, da 
tisti, ki največ naredijo, prej
mejo skoraj enako, kot tisti, ki 
najmanj naredijo. Le malokdaj 
pa iščejo možnosti, da bi uve
ljavili svoje težnje z realizacijo 
samoupravnih pravic in dolžno
sti v okviru delovnega kolek
tiva.«

JEDRO PROBLEMA
Precej diskutantov je pripo

vedovalo o težavnih gospodar
skih razmerah v delovnih ko
lektivih, v katerih delajo. Mno
gi med njimi so vso krivdo pre
valili na pleča »izvenobčinskih 
činiteljev« in že je kazalo, da 
se bo razprava sprevrgla v po
navljanje dokaj znanih izjav: 
»Vsega je kriv višji forum«, 
»Mi smo zaostala komuna, zato 
so dolžni, da nam pomagajo«, in 
pa »Sedanja gospodarska poli
tika nam samo škoduje«.

Ne bi mogel reči, da so bile 
njihove takšne in tovrstne iz
jave neutemeljene, drži pa, — 
kot so ugotovili nekateri med 
njimi — da bi mogli sami, s ti
stim, kar že imajo, več storiti. 
In prav v tem je — tako je de
jal ob koncu razprave eden iz
med udeležencev posvetovanja 
— jedro posvetovanja.

JANEZ VOLJČ
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NEZAUPANJE V LASTNE 
STROKOVNJAKE

Pred nekaj manj kot letom 
dni so si morali v Elektroko
vini priznati, da sistem nagra
jevanja in sploh delitev do
hodka ne ustrezata proizvod
nim zahtevam v tovarni. Pri 
tem pa so se znašli v podjetju 
pred problemom, kdo bo te 
delitvene sisteme izdelal. Ker 
se v Elektrokovini niso mogli 
odločiti, da bi sami izobliko
vali načela in sistem delitve 
dohodka, zaradi govoric in 
pripomb, češ da tak sistem ne 
bo objektiven, so se samo
upravni organi v podjetju od
ločili in poklicali na pomoč 
Zavod SRS za produktivnost 
dela iz Ljubljane.

Prav v delu Zavoda pa so 
delegati na občnem zboru vi
deli globlje vzroke, zakaj v 
podjetju še nimajo izoblikova
nega sistema nagrajevanja. 
Prav na analitično oceno de
lovnih mest, ki jo je izdelal 
Zavod za produktivnost in ki 
naj bi bila osnova za obliko
vanje sistema in načel nagra
jevanja, so imeli v Elektro
kovini — razen na eno samo 
— za vsa ocenjena delovna 
mesta številne pripombe. Za
voljo tega pa je nastal tudi 
zameglen sistem nagrajevanja, 
čeprav so samoupravni organi 
od zavoda zahtevali, da naj 
izoblikuje tak sistem, da bo 
mogoče meriti rezultate dela 
tako za neposredne proizva
jalce kot za strokovnjake. Jz 
razprave na občnem'Zboru pa 
smo lahko razbrali, da so do
slej na področju nagrajevanja 
v Elektrokovini storili le to, 
da je delavski svet podjetja 
sprejel sklep, da naj vsem za
poslenim v tovarni izplačujejo, 
dokler ne bodo izoblikovali si
stema delitve po delu, 15 9<> 
dodatek na postavke.

Ob vsem tem pa, kar so 
delegati slišali na občnem zbo
ru, in zraven tega še dejstvo, 
da je Elektrokovina plačala za 
nestrokovno delo Zavodu za 
produktivnost nekaj več kot 
7 milijonov dinarjev, so se ti 
upravičeno spraševali, zakaj 
oblikovanje sistema in načel 
nagrajevanja niso zaupali do
mačim strokovnjakom. Hkrati 
pa so člani sindikata izrekli 
zavodu nezaupnico, podobno 
kot mu jo je nekaj dni pred 
tem izrekel tudi delavski svet 
podjetja.
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NASTAJA »SOSESKA OSEM«
Pred približno sedmimi leti 

je še okoli 250 delavcev iz 
vevške papirnice živelo v sko
raj nevzdržnih stanovanjskih 
razmerah, med njimi je kar 
46 družin stanovalo v barakah 
za samce. Vendar v Vevčah 
niso držali križem rok. Vzpo
redno z razširitvijo obsega 
proizvodnje so mislili tudi na 
stanovanja ... Dokaz za to so 
novi stanovanjski stolpiči in 
več štiristanovanjskih blokov, 
ki stojijo na mestu, kjer so bila 
še pred nedavnim polja.

Z vodjem kadrovske službe 
v vevški papirnici Tonetom 
Novakom sem napeljal pogo
vor na to, kako so uspeli v 
razmeroma kratkem času 
zgraditi toliko stanovanj.

»Tovarna ni imela denar
ja, da bi gradila stanovanja. 
Izhod smo videli v tem, da 
smo podprli individualno za
družno gradnjo. Pri tem pa ... 
saj veste, imeli smo težave z 
lokacijo, odkupom zemljišč, o 
urbanističnem načrtu še ni bi
lo govora ... Toda vseeno smo 
ustanovili prvo gradbeno sku
pino, ki je v poldrugem letu 
zgradila dvanajst petsobnih
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stanovanj,* je pripovedoval 
tovariš Novak.

»Začetek je bil prav gotovo 
težak in bi bilo zanimivo sli
šati, kako ste zadrugo in delo 
sploh organizirali?«

»Pri tem ima nedvomno 
največ zaslug gradbeni tehnik, 
sedanji referent za družbeni 

■ standard v papirnici Polde 
Gorše. Stanovanja, ki so danes 
vredna najmanj osem do deset 
milijonov dinarjev, so de
lavci zgradili z minimalnimi 
stroški. Tako so si graditelji 
veliko prihranili s tem, ko so 
si iz ogorkov, ki jih je tod na
okoli dovolj, sami izdelali vso 
opeko.«

»Ali nam lahko zaupate 
.recept’ za tako ceneno grad
njo?«

»Dejanskih stroškov pri 
gradnji vsakega od teh stano
vanj je bilo manj kot dva mi
lijona. Seveda tu ni všteto 
vloženo delo, ki pa bi odteh
talo dobršen del vrednosti 
stanovanja. Ker so delavci 
gradili stanovanja v skupini, 
je bila pri delu .železna’ di
sciplina. Ge je na primer kdo 
popoldne manjkal, je moral
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poslati na gradbišče svojega 
namestnika.«

»Vendar, kot vidim, si gra
ditelji v zadrugi niso zgradili 
le dvanajst stanovanj, teh je

zgrajenih mnogo več, saj že 
bežen pogled pove, da starih 
Vevč skoraj ni več prepoznati. 
Verjetno nadaljujete z grad
njo stanovanj v okviru za
druge?«

»Zavoljo neurejene lokacije 
smo s tako gradnjo za nekaj 
časa prekinili in z njo nadalje
vali šele predlanskim, ko smo 
končno dobili zazidalni načrt 
za ,Sosesko osem’. Od tedaj 
pa do danes so še štiri skupine 
delavcev zgradile skupaj šti
riinpetdeset stanovanj, prav
kar pa gradi novih deset sta
novanj še šesta skupina de
lavcev.«

»Po vsem kaže, da je za 
tovrstno gradnjo med vašimi 
delavci precej zanimanja. 
Morda lahko poveste, koliko 
iih je še, ki bi si želeli posta
viti svoj dom s pomočjo za
druge?«

»Prav zategadelj, ker je ta 
gradnja stanovanj cenena, je 
interesentov dovolj. Za zad
njih deset stanovanj se je na 
primer prijavilo kar triintri
deset delavcev. Prej so bili to 
le kvalificirani in visoko kva
lificirani delavci, sedaj pa se

prijavljajo za gradnjo celo pol 
in nekvalificirani delavci ■ ■ ■«

»Pa se vam ne zdi, da so 
stanovanja, ki jih gradijo vaši 
delavci, le nekoliko prevelika 
in ali ne bi gradili za približ
no enake stroške sicer manj
ša stanovanja, toda več po 
številu ter tako še prej ubla
žili stanovanjski problem?«

»To smo delavcem že pred
lagali, toda nihče noče pristati 
na gradnjo manjšega stanova
nja kot devetdeset kvadratnih 
metrov površine.«

»Koliko stanovanj pa mo
rate še zakoličiti, da bodo vsi 
prosilci prišli na svoj račun?«

»Potrebujemo še kakih sto 
stanovanj, od katerih jih bodo 
delavci gradili še štirideset v 
zadrugi, medtem ko imamo za 
druga stanovanja zelo ugodno 
ponudbo celjskega gradbenega 
podjetje »Ingrad«. Ker pa 
je naš proizvodni program 
usmerjen le v intenzifikacijo 
proizvodnje, kar pomeni, da ne 
bomo zaposlovali novih delav
cev, upamo, da bo preostalih 
sto prosilcev prišlo do stano
vanj v štirih, največ petih 
letih.« MILAN ZlVKOVIČ
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Zato naj med mnogimi sta
lišči, ki so jih izoblikovali na 
občnem, zboru sindikata v 
Elektrokovini omenimo najpo
membnejšega, ko so se dele
gati zavzeli, naj domači stro
kovnjaki sami in. v najkrajšem 
času izdelajo, analitično oceno 
delovnih mest in - oblikujejo 
sistem nagrajevanja. Nehote 
pa se vsiljuje vprašanje: zakaj 
samoupravni. organi v podjet
ju niso imeli zaupanja v svoje 
strokovnjake že od vsega za
četka, marveč šele sedaj, ko 
jih je »izkušnja« v sodelova
nju s tujimi strokovnjaki ve
ljala še nekaj več kot 7 mi
lijonov dinarjev.

POSLEDICE SO OBČUTNE
Prav zavoljo neizoblikova

nega sistema nagrajevanja po 
delu so posledice v Elektro
kovini zelo občutne. Omenimo 
naj — tako so ugotavljali tudi 
na občnem zboru —■ da se sa
moupravljanje v delovnih eno
tah podjetja še ni moglo raz
viti, saj enote praktično še 
nimajo nobene materialne 
osnove za gospodarjenje. Del
no gre pripisati nerazvito sa
moupravljanje v delovnih 
enotah tudi temu, da je moralo 
podjetje vse do lani plačevati 
anuitete, tako da za delitev v 
okviru delovnih enot ni ostalo 
nobenih sredstev.

Posledice neizdelanega si
stema nagrajevanja pa prav 
gotovo najbolj občutijo v 
osnovnih proizvodnih enotah, 
kjer je bila lani zaradi nizkih 
osebnih , dohodkov zelo močna 
fluktuacija. Razen tega pa tudi 
ugotavljajo, da neizoblikovana 
načela o delitvi povzročajo, v 
kolek.ti.vU' tudi slabe odnose, 
posebej med mladimi delavci 
in mojstri, odgovornost do de
la je splahnela tako pri nepo
srednih proizvajalcih, kot pri 
strokovnjakih. Zato so delegati 
na občnem zboru izrekli so
glasje samoupravnim organom, 
ki so poklicali zaradi nekvali
tetnega dela na odgovornost 
Zavod za produktivnost iz 
Ljubljane, in še dodali, da bi 
morali poklicati na odgovor
nost tudi domače strokov
njake.

USMERITEV SINDIKATA
Vendar kljub vsem proti

slovjem in nerazčiščenim od
nosom v načelih delitve in 
oblikovanju sistema nagraje
vanja, ki so nastali v zadnjem 
obdobju, je podjetje Elektro
kovina le doseglo zavidljive 
proizvodne rezultate, za kar 
ima nemajhno zaslugo tudi 
sindikalna organizacija. Rezul
tati namreč kažejo, da se je 
lani neto produkt v primerjavi 
z letom 1963 povečal na zapo
slenega kar za 25 %, izplačani 
osebni dohodki pa so se v 
istem obdobju povečali za 17 
odstotkov.

Toda kljub dobrim rezulta
tom v gospodarjenju, se je sin
dikat na občnem zboru zavzel, 
da bi morali znotraj kolektiva 
nekatere stvari reševati še 
bolj pogumno in pri tem imeti 
za izhodišče intenzifikacijo 
proizvodnje. Tu pa se takoj 
pojavlja problem izkoriščanja 
proizvodnih zmogljivosti. Tudi 
to, da so imeli lani v Elektro
kovini kar 189.000 bolezenskih 
izostankov, 85.000 izgubljenih 
ur na račun prevoza na delo 
in 11.000 izgubljenih ur zavo
ljo tega, ko so zaposleni med 
delovnim časom odhajali po 
opravkih iz tovarne, priča, da 
delovni čas ni dovolj racional
no izkoriščen. Delegati pa so 
na občnem zboru tudi opozo
rili, da bi morali v podjetju 
izboljšati kadrovsko službo, 
ker le-ta svojega dela doslej 
ni opravljala najbolje. Za pri
mer naj povemo, da se je lani 
v Elektrokovini povečalo šte
vilo zaposlenih za 80 novih 
delavcev, pri tem pa so morali 
zaposliti kar 350 novih delav
cev. Ta številka pa je še to
liko manj razveseljiva, če upo
števamo, da velja podjetje 
vsak na novo sprejeti delavec 
okroglih milijon dinarjev na 
leto.

M. ŽIVKOVIC
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Na temo

UKINITEV SKLADA 
ZA KULTURO v
V KRANJSKI OBČIM

V začetku letošnjega leta sta Oddelek za gospodarstvo in Oddelek za 
družbene službe kranjske občine predlagala obema zboroma občinske skup
ščine, naj bi odborniki razpravljali in glasovali o ustanovitvi nekaterih ob
činskih skladov. Kot sta obrazložila, je »po temeljnem zakonu o financi
ranju družbeno-političnih skupnosti namreč s 1. januarjem 1965 prenehal 
veljati zakon o proračunih in financiranju samostojnih zavodov, analogno 
s tem zakonom pa tudi bivši odloki o ustanovitvi občinskih skladov". Pred
lagatelja sta nadalje menila, naj bi v občini spet ustanovili sklad za kredi
tiranje in financiranje, za kmetijstvo, za izgradnjo šolskih poslopij, komu
nalni in gozdni sklad, ne pa tudi sklada za kulturo, za telesno vzgojo in 
sklada za pomoč borcem, »ker gre pač pri teh treh skladih za manjša sred
stva in izključno za sredstva iz občinskega proračuna«. (Ce so v skladu le 
sredstva iz proračuna, še ni ovire, da bi sklad kot tak ne smel obstajati! 
Op. p.) Občinska skupščina je o predlogu seveda razpravljala in ga, čeprav 
ne enoglasno, tudi sprejela.

Tako je kranjska občina v letošnjem letu brez sklada za kulturo. Ta 
presenetljiva novost, ki jo je del občinske uprave predlagal z zgolj na po
gled formalnih vidikov, za katerimi pa se lahko skrivajo kaj malo formalne 
težnje, odborniki pa so jo izglasovali brez razmišljanja o praktičnih posle
dicah, je v Kranju trenutno problem, o katerem živahno razpravljajo tako 
sami Kranjčani kot tudi drugi, izven občinskih meja. Vendar, odločitev ob
činske skupščine se že pričenja realizirati v praksi. Kako — o tem sem se, 
pogovarjala s predsednikom Sveta za kulturo in prosveto kranjs11- 'ine 
tovarišem Zupančičem in z načelnikom za občo upravo ter trem no-
oblaščenim predsednikom Oddelka za družbene službe tovarišem om.

Tovariš Zupančič mi je na 
vprašanje, zakaj so v občini uki
nili sklad za kulturo, oziroma, za
kaj ga niso ponovno ustanovili, 
odgovoril:

»O občinskih skladih, za nje in proti 
njim, smo v občini mnogo razpravljali. 
Spominjam se neke javne tribune v 
Kranju, ki sem se je udeležil, ko še 
nisem bil predsednik sveta, saj sem na 
tem mestu šele nekaj tednov, kjer sem 
se med drugimi tudi sam zavzemal za 
sklad za kulturo. Razlog, zakaj smo ga 
ukinili, je pravzaprav formalen. Služba 
družbenega knjigovodstva je zahtevala, 
naj se urejajo vsi skladi, ki nimajo dru
gih virov sredstev kot le tista iz občin
skega proračuna, neposredno iz prora
čuna. (Na kakšni zakoniti osnovi lahko 
služba družbenega knjigovodstva to za
hteva? Op. p.) Že statut kranjske občine 
je v lanskem letu določil, da bi se vodili 
skladi, ki niso kreditnega značaja, na 
oddelku za finance, oni drugi v banki. 
In občinska uprava je menila, da je ta 
način itak najbolj primeren«

»Gre torej za poenostavitev, ki 
pa si je praktično ne morem pred
stavljati.«

»Pri prejšnjem skladu za kulturo je 
bilo slabo, ker so bili občinska skupšči
na oziroma njeni organi močno odrinje
ni od sklada. Upravni odbor sklada so 
sestavljali v glavnem koristniki sklada 
in tako so njihove diskusije okrog deli
tev sredstev, zasenčile vse druge pro
bleme.«

»Ce so bili v upravnem odboru 
sklada ljudje, ki so zastopali le 
enosmerne koristi nekaterih kul
turnih organizacij ali institucij, bi 
veljalo spremeniti sestavo odbora. 
Upravni odbor pa je imel vsako 
leto določena sredstva v svojih 
rokah, vedel je tudi, kolikšna in 
končno, zakaj jih ima. Kje so zdaj 
denarji za kulturo?«

»Zdaj razpolaga z njimi Svet za kul
turo in prosveto, v bistvu se torej ni 
prav nič spremenilo. Povečali smo šte
vilo članov sveta, pet je med njimi ob
činskih odbornikov, ki jih sklad prej ni
koli ni imel, drugi so delegirani iz raz
nih kulturno-prosvetnih organizacij in 
ustanov v občini.« (Torej zopet poleg od
bornikov le neposredni koristniki! Op. 
pisca.)

»Je občinski proračun upošte
val kulturno-prosvetno dejavnost, 
koliko znašajo sredstva zanjo in 
kdo vodi, urejuje ta sredstva?«

»Celotni občinski proračun se je letos 
povečal za 7 odstotkov. Tako je tudi na
menjeno v njem kulturi 137,556.782 di
narjev, poleg tega pa še 10 milijonov 
konkretno za zbor Franceta Prešerna, za 
restavracijo Goldsteinove podobe in za 
investicije v knjižnico. Sredstva za kul
turo se nahajajo v sklopu celotnega pro
računa, trenutno še na oddelku za druž
bene službe. Vem, če ni sklada za kul
turo, je možno, da ima sredstva prora
čuna v rokah en sam človek in jih sam 
tudi deli. Toda ta sredstva že samo ad
ministrativno ureja več ljudi — in konč
no: če naj Svet za kulturo vodi kulturno 
politiko v občini, jo naj tudi neposredno 
financira, čeprav mi je osebno žal, da se 
moramo toliko ubadati z denarjem. Ta
ko smo na primer na prvih sejah novega 
sveta malo zanemarili kulturno proble
matiko, ker smo se morali pogovarjati o 
denarju.«

Pogovor s tovarišem Jocifom, 
pooblaščenim predsednikom od
delka za družbene službe v kranj
ski občini, sem pričela z istim 
vprašanjem, zakaj so dokončno 
ukinili sklad za kulturo. Potem, 
ko mi je obrazložil zahteve druž
benega knjigovodstva, spremem
be, ki jih je prinesel novi temeljni 
zakon o financiranju družbeno po
litičnih skupnosti in nekatere čle
ne občinskega statuta, ki se tičejo 
skladov, je še dodal:

»Bivšega sklada za kulturo nismo 
ustanovili samo zato, da bi mu zagoto
vili trajna sredstva za kulturno-prosvet
no dejavnost, ampak tudi, da bi se 
zbrala v njem dodatna sredstva izven 
občinskega proračuna. Dosedanja praksa 
je pokazala, da nismo uspeli najti do
datnih virov za financiranje omenjenih 
področij. Zaradi tega je sklad odveč, če 
je občinski proračun njegov izključni 
vir dohodkov. Razen tega je delo na eni 
strani pristojnega sveta in na drugi 
upravnega odbora sklada duplirano.«

»Kaj ni po ustavi skrb za kul
turo ena temeljnih dolžnosti ob
čin?«

»Sklade za kulturo so na pomlad uki
nili tudi drugod. Prebral sem materiale 
nekaterih zagrebških občin. — Zagoto
vili smo, da se bodo proračunska sred
stva delila na enak način kot lani. Edina 
bojazen je, da ne bi posegli v proračunu 
po sredstvih, ki so namenjena za kultu
ro tudi tedaj, ko bi ne šlo za kulturo. 
Tehnično bodo upravljali denar isti 
ljudje kot lani, zdaj še en sam uslužbe
nec, in to na oddelku za družbene služ
be, čeprav se pogovarjamo, da bi pre
nesli sredstva na oddelek za finance.«

»Kako pa so sprejele ukinitev 
sklada družbeno-politične organi
zacije v občini?«

»Na občinskem sindikalnem svetu se 
močno razburjajo. Sicer pa bomo v krat
kem razpravljali pred občinsko skupšči
no o ustanovitvi prosvetno-kulturnega 
zbora, o predlogu in utemeljitvah, ki jih 
je res dobro pripravila Zveza kulturno- 
prosvetnih organizacij v Kranju.

Mislim, da je trenutno najvažneje, da 
bi kulturni zavodi in institucije podrob
no izdelali svoje programe in jih ovred
notili z denarjem. (Sicer ima Svet za 
kulturo in prosveto z njimi pogodbene 
odnose in jih financira na podlagi pro
gramov, ki pa so bolj finančni načrt sam 
kot program, iz katerega izvajajo ta na
črt. Zdi se mi, da v kulturnih zavodih še 
niso izdelali meril.) Po tem, da bi ugoto
vili, kolikšna sredstva resnično potrebu
jemo v občini za kulturo (na podlagi 
analiz) ter naposled, koliko bo te potre
be lahko pokril občinski proračun. 
Splošna težava pri vseh družbenih služ
bah je, da nimamo sistema pregledova
nja realizacij, kot je to v gospodarstvu. 
Tu nimamo analitične službe in ne sa
mo, da ne moremo ugotoviti, kako 
realizirajo svoje delo v enem tromeseč
ju, težko je celo ugotoviti, kako v celot
nem koledarskem letu.«

Iz poslopja kranjske občinske 
skupščine sem odšla z neprijetnim 
prepričanjem, da je skrb za finan
ciranje kulture v kranjski komuni 
prešla v roke občinske uprave in 
da so občinski odborniki, ki so 
kulturi tak položaj izglasovali, 
ravnali skrajno neosveščeno. Kdo 
bo prenašal posledice?
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Deset let revije 
»Obrazovanje odraslih«

Pred kratkim je proslavila desetlet
nico svojega izhajanja naša najvidnejša 
revija o izobraževanju odraslih — 
»Obrazovanje odraslih«, ki jo izdaja 
Zveza ljudskih univerz Hrvatske v Za
grebu. O reviji lahko ti-dimo, da najbolj 
celovito obravnava raznoliko vzgojno 
izobraževalno področje dela z odraslimi, 
da vemo in z velikim posluhom sprem
lja razvoj družbenega, strokovnega in 
splošnega izobraževanja odraslih, kritič
no analizira prakso in posplošuje njene 
najboljše dosežke ter poglablja teoretič
na spoznanja nove pedagoške vede — 
andragogike.

Ce primerjamo revijo »Obrazovanje 
odraslih« s sorodnimi v drugih deželah 
na Vzhodu in Zahodu, lahko z zadovolj
stvom ugotovimo, da ima med njimi po 
vsebini, obsegu in obliki vsaj enako
vredno, če že ne celo častno mesto.

Revija »Obrazovanje odraslih« je za

čela izhajati leta 1955 iz potrebe, da bi 
spremljala in razvijala prakso in teorijo 
izobraževanja odraslih, ki je pri nas 
zlasti v zadnjem desetletju doživela tako 
nepričakovan razmah. Revija je bila 
tembolj potrebna, ker so druge pedago
ške revije, vklenjene v tradicionalno oz
kost vzgoje in izobraževanja mladine, 
zanemarjale ta vprašanja ali pa so jih 
obravnavale le redko in bolj ob robu. 
Ti razlogi, ki so vodili ustanovitelje re
vije, so danes prav tako aktualni. Tudi 
danes se ostale pedagoške revije le red
ko dotaknejo vzgoje in izobraževanja 
odraslih, kot bi to še ne imelo domo
vinske pravice v krogu naše pedagoške 
vede, kot bi izobraževanje odraslih ne 
bilo nujna sestavina enotnega vzgojno 
izobraževalnega sistema v Jugoslaviji. 
Revija »Obrazovanje odraslih« smelo 
utira pota tudi novi pedagoški discipli
ni.— andragogiki.
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AMERIŠKI FILM 
»NAJDALJŠI DAN«

V Ljubljani že dalj časa 
prikazujejo ameriški film 
»Najdaljši dan-x, zgodovinske 
trenutke, ko so se zavezniške 
čete 6. junija 1944 izkrcale v 
Normandiji. Film so delali 
trije režiserji in sodi med po
membne dokumente o minuli 
vojni. Režiserji so se osredo
točili na sam dogodek — iz
krcavanje in prodor zavezni
ških sil na celino. Oživeli so 
dogajanja zadnjega deževne
ga dne v vojaških taboriščih 
v Angliji, kjer so se združile 
kopenske, zračne in pomor
ske enote ZDA, Anglije in 
Francije, da bi zadale smrtni 
udarec fašističnim silam v 
Evropi.

Na ta napad so se dolgo pri
pravljali, tako poveljstva za
vezniških sil, ki so napad za
vlačevala in so jih v končno 
odločitev prisilile večje zmage 
sovjetske armade. Pripravlja
le so se enote odporniškega 
gibanja v Franciji, kakor tudi 
enote v ostalih deželah Evro
pe, kjer se je ljudstvo uprlo 
fašističnim osvajalcem. Pri
pravljale pa so se nanj tudi 
nemške enote v utrjenih po
ložajih vzdolž francoske obale 
ter z mrzličnim nemirom lo
vile šifrirana poročila zavez
nikov. To so bili napeti in 
dramatični trenutki, ki so se 
od ure do ure stopnjevali.

Poslednja noč v Angliji, ki 
jo kaže film, je polna napeto
sti in pričakovanja. Ljudje, 
na videz mirni in ravnodušni, 
se mrzlično pripravljajo in 
sleherni med njimi v drobnih, 
vsakdanjih dejanjih odkriva 
svoj svet, ki mu je doslej pri
padal in v katerega se morda 
ne bo nikoli več vrnil. Pred 
nami so padalci, izvežbani za 
prve nalete, s svojo gumijasto 
predhodnico; mladi, nasmejani 
fantje, ki vedo, kako trda in 
težka bo njihova pot Na mor
ju se pozibavajo ladje s peša- 
dijskimi udarnimi enotami, ki

na videz udarnimi enotami, ki 
nemirno morje in se jih loteva 
morska bolezen. Vse pa obliva 
dež in zavezniški poveljniki 
se ne morejo odločiti. Čakanje 
ustvarja v ljudeh nerazpolo- 
ženje, bojazen pred prihod
nostjo, malodušje in neizogib
no nostalgijo. S kratko besedo 
— invazija pa je vse oživelo. 
Zabrneli so telefoni in ljudje 
so bili spet samo vojaki z 
enotnim ciljem: uspeti v iz
krcanju in prodreti skozi 
nemške obrambne položaje. 
Premaknil se je bojni stroj s 
tisoči ljudmi, ladjami, letali, 
tanki, topovi in drugim orož
jem. Na drugi obali pa so ga 
pričakovala utrjena mitralje- 
ska in topovska gnezda, ki so 
sejala smrt. Kljub napačni 
nemški računici, so zavezniške 
sile naletele na hud odpor. 
Borba je bila trda in krvava. 
Na tisoče mladih ameriških, 
angleških, francoskih in dru
gih vojakov je obležalo na pe
ščeni obali Normandije, veliko 
jih je odplavilo morje in mar
sikaterega padalca je zadela 
strojnica še v zraku. Toda za 
prvimi so pribaiali drugi, no
vi. spoditi in iTnnški dobro 
oprrmUvfii in prepričani v 
svojo zmago.

Film je s svojim živim pri
zoriščem dragocen dokument 
o velikem zgodovinskem do
godku. V njem je čutiti pri
zadevanja celotnega kolektiva, 
ki ni majhen, da bi bil sleher
ni prizor, sleherno dogajanje 
in sleherni človek prikazen v 
svoji resnični podobi, tako kot 
se je odigravalo na dan 6. ju
nija 1944. Z metrsko natanč
nostjo so opredelili okolje do
gajanja, izdelali potrebne ma
kete, obzidja in orožja, ki so 
ponazorila veliko bitko. V že
lji, da bi ljudje na platnu res
nično doživeli odločilne tre
nutke invazije, so vključili 
množico znanih filmskih ljudi. 
Zaradi vsestranskega prizade
vanja za avtentičnostjo doga
janja pa so se snemanja moč
no zavlekla in povzročila veli
ke stroške. Kljub različnim 
očitkom, pa moramo priznati, 
da so uspeli prenesti na plat
no dogajanja omenjenega dne 
Vendar je v njem čutiti delo 
več rok. Film namreč nima 
pravega vrha in je predvsem 
vestno nanizan redosled do
godkov, ki gledalca pritegne, 
ie solidno montirano doku
mentarno gradivo in ima 
predvsem zgodovinsko vred
nost. IVICA BIZOVIČAR

Vsebinska usmeritev je najbolj vid
na, če pregledamo številčno zaporedje 
člankov, ki so v njej izšli v zadnjih šti
rih letih. Na prvem mestu so prispevki 
teoretičnega značaja (81). Ce tem doda
mo še tiste, ki obravnavajo teoretična 
vprašanja v delu delavskih in ljudskih 
univerz (21) in uporabo psihologije pri 
izobraževanju odraslih, nam skupno šte
vilo člankov — 115 v 4 letih — jasno 
prikazuje njeno usmeritev, strokovno 
vrednost in njeno družbeno vlogo. Sle
dijo članki o metodah dela v ustanovah 
za izobraževanje odraslih (34), o delu 
delavskih in ljudskih univerz (33), o šo
lah za odrasle (27) itd. Revija aktivno 
spremlja tudi izobraževanje odraslih v 
drugih deželah, saj prinaša v tem ob
dobju o tem celo 37 prispevkov, ki so 
jih deloma napisali vidni delavci iz dru
gih držav.

Vsebinsko usmeritev, aktualno in 
praktično vrednost revije za vse, ki de
lajo na tem področju, nam še bolj na
zorno prikaže posamezna številka lista. 
Naj navedem samo nekatere značilne 
naslove člankov v letošnji prvi dvojni 
številki:

— VIII. kongres ZK Jugoslavije o iz
obraževanju odraslih,

— Bodoče naloge pri ideološko poli
tičnem in družbeno ekonomskem izobra
ževanju,

— Izhodišča in načela posebne meto
dike družbenega izobraževanja v politič
nih šolah,

— Izobraževanje odraslih v našem 
izobraževalnem sistemu,

— Oblikovanje homogenih skupin pri 
izobraževanju odraslih,

— Izobraževanje vodilnega kadra v 
gospodarstvu,

— Predlogi za spremembe in dopol
nila programa za osnovno izobraževanje 
odraslih v Hrvatski,

— Ljudske univerze v CSSR in v SZ.
Revija »Obrazovanje odraslih« dobi

va zadnja leta vse bolj jugoslovanski 
značaj, saj v drugih republikah nimamo 
podobnih revij. Med avtorji so zastopani 
strokovnjaki iz vseh republik. Samo iz 
Slovenije je v zadnjih petih letih poslalo 
svoje prispevke reviji nič manj kot 28 
avtorjev. Tudi med naročniki so zasto
pane vse repubhke, žal še najmanj re
publika Slovenija. Razen delavskih uni
verz je nanjo naročenih le nekaj gospo
darskih organizacij in izobraževalnih 
ustanov, torej le majhen odstotek tistih, 
ki bi jim revija lahko veliko pomagala 
pri delu in pri lastnem strokovnem iz
popolnjevanju. Omenim naj tudi, da ob
javlja revija zelo popolno bibliografijo 
vseh člankov drugih naših revij, ki ob
ravnavajo vzgojo in izobraževanje od
raslih in da je v nienem okviru doslej 
izšla cela vrsta naših najboliših publi
kacij o izobraževanju odraslih.

Ob 10-letnici revije »Obrazovanje od
raslih« lahko torei le želimo, da uspešno 
napreduje po začrtani poti in postane 
svetovalec in sodelavec vsem. ki kakor
koli prispevajo k razvoju prakse in teo
rije izobraževanja odraslih pri nas.

JOŽE VALENTINČIČ
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MITJA ŠVAB:

Prehod na intenzivno gospodarjenje
je neposredno odvisen od razvoja samoupravnih odnosov
Upoštevati moramo, da je današnji 

plenum logično nadaljevanje III. ple
numa republiškega sveta, na katerem 
smo razpravljali o racionalizaciji in 
intenzifikaciji gospodarjenja v gospo
darskih delovnih organizacijah. Doseči 
boljše izkoriščanje proizvodnih kapa
citet; uvesti 42- urni delavnik ob enaki, 
če ne večji proizvodnji; izpeljati sodob
no organizacijo dela; smotrno koopera
cijo in vse drugo — ni moč brez ljudi, 
brez njihovega interesa in ne nazadnje 
tudi njihovega razumevanja, da je 
samo to pot napredka. Z eno besedo, 
ni racionalnega gospodarjenja brez sa
moupravljanja kot družbenoekonom
skega odnosa med ljudmi v proizvodnji 
in delitvi. Zato omejujemo razpravlja
nje na nekatere probleme samouprav
ljanja v gospodarskih delovnih organi
zacijah.

Po uvodu v razpravo in vnaprej po
slanem gradivu za plenum bi lahko 
kdo menil, da gre samo za kritiko sa
moupravljanja in za podcenjevanje do
seženih uspehov. To je lahko domneva. 
Vendar, vsaka kritična ocena odnosov, 
vsaka kritika ali polemika z nespre
jemljivimi pojmovanji neizogibno po
čiva na doseženih uspehih, na povsem 
določeni, vsak dan in leto višji stopnji 
razvoja samoupravnih odnosov in je 
zato izhodišče za programiranje dejav
nosti v prihodnje. Kritične ocene mo
rajo upoštevati pozitivne praktične iz
kušnje, sicer bi lahko upravičeno trdili, 
da si jih izmišljamo, pač zato, da bi 
bili kritični. Res je, denimo na primer, 
grajamo in opozarjamo na pomanjklji
vosti v statutih in samoupravnih aktih 
sploh. Toda taka graja še ne zanika 
doseženih uspehov in hotenj kolekti
vov, da si izgrade dobro interno za
konodajo. Kritične pripombe niso plod 
modrovanja za zeleno mizo, marveč so 
jih izzvali tisti statuti, ki odnose ure
jujejo bolje kot drugi, tisti statuti, ki 
so prehiteli tudi teoretična razmišlja
nja o samoupravnih odnosih in njiho
vem normiranju v samoupravnih aktih.

In končno: ali tak kritičen odnos do 
samoupravnih aktov sploh more zani
kati edinstven proces deetatizacije v 
pravni nadstavbi, ali to pomeni zani
kanje kvalitetno novega načina ureja
nja družbenih zadev, ki ga je prej ure
jala vseobsežna državna zakonodaja in 
centralizirano normiranje vseh odnosov 
med ljudmi? Menim, da tega velikega 
procesa kritičnost ne zanikuje, pa če
prav tega ne poudarjamo znova in zno
va. In prav to velja za vsa druga vpra
šanja, vse procese družbenega in eko
nomskega razvoja, ki zadevajo samo
upravne odnose v delovni organizaciji. 
Hočemo reči, da je vzporedno z razvo
jem samoupravljanja vedno globlje 
tudi naše spoznanje in razumevanje teh 
odnosov. Proučevanje samoupravne 
prakse in kritična ocena dosežene 
stopnje naj bi zagotovila, da bi bili 
samoupravni odnosi vsak čas kar naj
bolj usklajeni z doseženo stopnjo ma
terialnega razvoja oziroma z material
no bazo. Ni dvoma, da je to stalna 
naloga sindikata, če smo zares vsi pre
pričani, da brez poglabljanja samo
upravljanja ni dobrega, zlasti pa ne 
intenzivnega gospodarjenja. Če govo
rimo o proučevanju in ocenah samo
upravljanja, še zdaleč nimamo v mislih 
samo tistih, sicer potrebnih raziskav, 
ki naj jih pripravljajo za to poklicane 
znanstvene institucije, marveč mislimo 
predvsem na tiste ocene, ki bi jih mo
rali imeti v vsaki delovni organizaciji. 
Tudi to, ali pa celo predvsem to so 
naloge izvršnih odborov sindikalnih 
podružnic in komunistov v podjetjih. 
Ker smo prepričani, da brez samo
upravljanja ni socializma, ker torej po
stavljamo med socializem in samo
upravljanje enačaj, ker trdimo, da sta 
socializem in samoupravljanje neraz
deljiva enotnost, je odveč zaskrbljenost, 
da bi proučevanje samoupravnih odno
sov pomenilo enostranost in zanemar
janje nekaterih drugih važnejših vpra
šanj. Le kako, če so v samoupravljanje 
vključeni vsi odnosi.

osnov«, pa je kljub temu veliko bolj 
uveljavljeno samoupravljanje. Samo
upravljanje se v takih delovnih orga
nizacijah ni uveljavilo zaradi večje ali 
manjše materialne baze — pač pa tudi 
zato, ker je nekdo to hotel. Niti ni 
važno, kdo je ta »nekdo«: sindikat, 
Zveza komunistov ali posameznik, ki 
lahko pomembno vpliva na ta razvoj, 
na primer direktor — kot organ samo
upravljanja — važno pa je, da ne po
zabimo, kako pomembno je za razvoj 
samoupravnih odnosov prizadevanje, 
hotenje vseh tako imenovanih subjek
tivnih sil.

Življenje proizvodnih delovnih orga
nizacij v minulih letih nam nudi še 
drugačne in dovolj poučne primere. 
Imeli smo, če lahko tako rečem, nekaj 
»dobro idočih podjetij« z dobrimi in 
odličnimi organizatorji proizvodnje. 
Vsaj tako smo trdili. V teh, sicer po
sameznih podjetjih pa je bilo samo
upravljanje nekaj povsem formalnega. 
»Samoupravljanje pač, ki doslej še ni 
škodilo«, kot je dejal strokovni delavec

v nekem podjetju. V imenu »dobre or
ganizacije«, »uspešnega poslovanja« in 
podobnega smo dopuščali še tako igno
riranje samoupravljanja in samouprav
ljavcev. Zaradi »uspeha« smo dopuščali 
samovoljo in izgravanje pravic delov
nih ljudi. 2e lani in predlanskim, ali 
pa še prej, ko torej ni bilo zmrznjenih 
cen in drugih omejitev, pa so prav te 
delovne organizacije zašle v primanjk
ljaje, težave vseh vrst in v tako za
ostrene odnose, da so tu in tam iz pro
testa zato ustavili delo. Najmanj, kar 
lahko trdimo je: svoj delež k temu je 
prispevalo neuveljavljeno in neupošte
vano samoupravljanje.

Menim, da bo takih primerov toliko 
več tudi v prihodnje, kolikor manj 
bomo razvijali celovito samoupravlja
nje. Se slabše pa bi bilo, če se ne bi 
zoperstavili tistim, ki menijo, da je 
od njihove pripravljenosti in volje od
visno, do kod samoupravljanje lahko 
gre in Kje naj se — v imenu »proiz
vodnega reda« — neha.

Ekonomska razvitost je najosnovnejši pogoj 
za uveljavitev samoupravnih odnosov

Poglabljanje samouprave je odvisno tudi 
od naših subjektivnih prizadevanj

Seveda, če samoupravljanje opre
deljujemo samo kot obliko političnega 
dela, ali samo kot odnose v delitvi, ali 
pa celo trdimo, da je ekonomika eno, 
samoupravljanje pa drugo, nismo ome
jili le področje, ki terja proučevanje, 
marveč smo omejili tudi samoupravne 
odnose sploh. Najbolj nedopustno pa 
je, da tako omejujemo vpliv subjektiv
nih sil na razvoj samoupravnih odno
sov, kar nikakor ne more biti brez po
sledic, če priznamo, da proizvodni od
nosi zakonito zaostajajo za proizvajal
nimi silami.

Zlasti v zadnjih letih smo mnogo 
razpravljali o materialnih osnovah sa
moupravljanja. Nehote se nam je ob 
tem, pa čeprav še tako utemeljenem 
in osnovnem vprašanju samoupravlja
nja vtihotapila miselnost, da material
na osnova rešuje vse. Kot da gre za 
nekaj absolutnega in da večja mate
rialna osnova sama po sebi, brez pri

zadevanj in akcije ljudi prinese tudi 
vedno bolj razvito samoupravljanje. 
Menda smo pozabili, da je samouprav
ljanje tudi relativno samostojno, da je 
torej njegovo poglabljanje še kako od
visno tudi od naših subjektivnih pri
zadevanj.

To nam potrjuje praksa. Poznamo 
delovne organizacije, ki imajo, če lahko 
tako rečemo, povsem zadovoljivo ma
terialno osnovo, pa bolj malo samo
upravljanja. Kljub tej »materialni bazi« 
so ponekod delovne enote le na papir
ju; delitev osebnih dohodkov je nekak 
kompromis z normo in akordom; pro
izvajalci ne odločajo o tistem, kar naj
bolj poznajo, marveč o svojem stroju 
in delovnem mestu (enostavna repro
dukcija), pač pa le o zaključnem ra
čunu, ki je od njih bolj oddaljen in 
dostikrat nerazumljiv, itd. itd. In na
robe: poznamo delovne organizacije,
kjer nimajo zavidljivih »materialnih

Kar zadeva materialno osnovo sa
moupravljanja v proizvodni delovni 
organizaciji, je treba pristaviti, da za 
materialno osnovo samoupravljanja ne 
moremo šteti samo tistega dela novo 
ustvarjene vrednosti, s katero razpola
ga kolektiv po vsakokratni delitvi z 
družbo. Materialna osnova ni samo 
čisti dohodek, ali kot tudi slišimo, 
samo tisto, kar ostane za sklade po iz
plačilu osebnih dohodkov. Kakorkoli je 
to pomembno, še ni vse. Manjkajo 
stroji, osnovna sredstva! Takšno poeno
stavljeno opredeljevanje materialnih 
osnov samoupravljanja ima lahko po
vsem negativne posledice: če bi proiz
vajalci pozabljali, da so stroji, proiz
vodne naprave sploh, največja mate
rialna osnova samoupravljanja, ne bi 
bili daleč od tega, da ugledajo svoj 
lastni napredek izključno v prizadeva
njih, da bi od novoustvarjene vred
nosti odščipnili še večji delež, ne glede 
na to, kako so bila osnovna sredstva 
izkoriščena, kakšna je bila produktiv
nost dela itd. Torej, namesto gospo
darjenja v podjetju nam vsem znana 
usmerjenost navzven, usmerjenost v 
tisto nesprejemljivo izključno prizade
vanje, da bi dosegli ugodnejše razmerje 
v delitvi, višjo ceno ipd. Ta medalja 
ima kot vsaka seveda tudi drugo plat 
— neenake pogoje gospodarjenja itd., 
o čemer smo razpravljali na prejšnjem 
plenumu. Končno pa je vprašanje ma
terialnih osnov samoupravljanja vpra
šanje ekonomske razvitosti vse dežele. 
Visoka ekonomska razvitost je naj
osnovnejši pogoj za popolno uveljavitev 
samoupravnih odnosov. Zdaj nas za
nima predvsem to, ali je delitev ustvar
jenega dohodka, oziroma, ali so od
nosi pri delitvi taki, da vselej nudijo 
moralno in materialno stimulacijo za 
racionalno gospodarjenje in tudi to, ali 
so odnosi pri delitvi taki, da konkretni 
ekonomski instrumenti omogočajo sa

moupravljavcem, da lahko vsak čas 
spoznajo in le s svojim delom vplivajo 
na svoj položaj v družbenem gospo
darstvu Vemo, da ni vselej tako. Od
nosi pri delitvi in povsem konkretni 
instrumenti delitve niso vselej v skla
du niti s samoupravljanjem kot druž
benim odnosom, niti ne nudijo omenje
ne stimulacije za boljše gospodarjenje. 
Tudi iz tega izhajajoče slabosti v 
ekonomiki, gospodarske težave, ki ter
jajo prav zdaj povsem administrativno

ukrepanje, bi radi prevrgli na pleča 
samoupravljanja. Ni prvič, in verjetno 
tudi ne zadnjič, da takrat ko uveljav
ljeni ekonomski sistem pride navzkriž 
z družbenoekonomskimi odnosi, ko 
pride do kakršnihkoli težav, kažemo s 
prstom na samoupravljanje — češ tu 
je vzrok in krivec. Čeprav smo o tem 
pisali v poslanem gradivu, kaže vnovič 
omeniti, da je samoupravljanje bistve
na vsebina socialističnih družbenih od
nosov. Tem novim družbenim odnosom 
pa se mora nenehno prilagajati vse; 
tudi ekonomski sistem, zato da bi z 
objektiviziranjem kriterijev in načel 
lahko vplival v nasprotni smeri na raz
voj odnosov. Ekonomskih težav, ne
skladij, inflacijskih tendenc itd. ne 
bomo prebrodili z omejevanjem samo
upravljanja ali — kot se to najraje 
razume — z omejevanjem pravic in 
sredstev, s katerimi razpolagajo proiz
vajalci, namreč s poglabljanjem samo
upravljanja, predvsem pa z izpopolnje
vanjem ekonomskega sistema. Ni malo 
takih ne le v upravnih organih, pač 
pa celo med organizatorji proizvodnje 
v delovnih organizacijah, ki te svoje 
pomisleke na račun samoupravljanja 
zadnje čase tudi konkretizirajo. Tako 
pravijo, da je »nekontrolirano« nagra
jevanje osnovni vzrok za neskladno de
litev družbenega dohodka na osebno* 
splošno in investicijsko potrošnjo. S 
tem namigujejo na predpisovanje enot
nih meril za delitev dohodkov ali pa 
vsaj omejevanje pravic proizvajalcev 
pri tej delitvi. Prav nič ni treba doka
zovati, da bi s tem kratili eno naj
osnovnejših pravic delovnih ljudi in 
spodrezali osnove najpomembnejše 
spodbude za racionalno gospodarjenje 
— dejstvo je, da že govorjenje o tem 
vnaša v delovne organizacije škodljiv 
nemir.

Nagrajevanje po delu naj bo dosledno 
vezano na produktivnost dela

Stališče sindikata je slej ko prej 
isto — nagrajevanje po delu vezano 
na produktivnost dela. Nikdar pa v 
sindikatih nismo trdili, da je sociali
stično načelo nagrajevanja uresničeno 
prav v vsaki delovni organizaciji, ali 
da je že sploh uresničeno. Kar naprej 
razpravljamo o pomanjkljivostih raz
ličnih sistemov nagrajevanja, o nespre
jemljivih razlikah v sistemih nagraje
vanja, ki ene nagrajujejo po delu, 
druge pa samo po času. Ne da bi po
navljali vseh nam dobro znanih ne
doslednosti — toda zdi se mi, da bi bili 
zdaj lahko že malo bolj nestrpni, če 
ugotavljamo, da se stvari nikamor ne 
premaknejo. Mimogrede naj omenimo 
tehtno analizo o sistemu notranje de
litve, ki jo je pripravil republiški se
kretariat za delo (nekaj podatkov smo 
vnesli tudi v gradivo za plenum), ki 
to našo nestrpnost lahko samo podžiga. 
Četudi bi bili nekritično pripravljeni 
kar naprej upoštevati, da sestavljanje 
dobrega pravilnika ni enostavna stvar, 
pa ostane vsaj vprašanje, zakaj smo 
tiho pristali, da imamo trenutno kar

Pod predsedstvom predsednika RS ZSS Franca Popita je bil minuli torek v Ljubljani razširjeni plenum republiškega sveta, posvečen problematiki samoupravljanja. 
Uvodno besedo v razpravo je podal tovariš Mitja Švab, predsednik komisije za samoupravljanje pri republiškem sindikalnem svetu

64 % pravilnikov o delitvi osebnih do
hodkov nezakonitih, kar pomeni, da 
niso usklajeni s predpisi iz prejšnjih 
let, da so bili spremenjeni mimo DS, 
UO, kolektiva itd. Celo v teh primerih, 
ko gre za kršitev zakonov ali pa samo
upravnih aktov, ne poznamo primera, 
da bi bil kdorkoli za to materialno in 
moralno odgovoren. Ali bomo potemta
kem samo govorili o načelu, da morajo 
biti po delu nagrajeni vsi in ne le del 
zaposlenih?

Razen načela, ki je zapisano v usta
vi, nimamo in niti ne pričakujemo 
predpisa, ki bo določil sankcije za 
tiste, ki ne izgrajujejo sistemov delitve 
tako, da bi pri delitvi osebnih dohod
kov ustvarjali enake pogoje za vse. Žal, 
toda zdi se, da si mislijo: »Vi kar 
govorite, nam je tudi tako dobro.« In 
res, težava je prav v tem, da tisti stro
kovni delavci, ki bi bili lahko edini 
nosilci boljših sistemov delitve osebnih 
dohodkov — ponekod ne kažejo — ne 
bom rekel razumevanja — marveč pri
pravljenosti za to, da bi izpopolnjevali 
te sisteme delitve. Gre torej za to, da 
ugotovimo, ali je še potrebno, da drug 
drugega pripričujemo o potrebnem iz
popolnjevanju sistemov nagrajevanja 
po delu, ali kaže uveljaviti tudi mo
ralne sankcije za tiste, ki odklanjajo, 
da bi se resno lotili teh nalog. Navse
zadnje ni nikjer zapisano, da bi moral 
tisti, ki ne opravi, ne zna ali ne razu
me svojega dela tudi ostati na takem 
delovnem mestu.

Govorjenje o »nekontroliranem« na
grajevanju vnaša v nekatere delovne 
organizacije nemir — češ »zamrznjenju 
cen« bo sledilo še »zamrznjenje plač«. 
Ker mislijo tako tudi posamezniki v 
delovnih organizacijah, se je v nekaj 
primerih že porodila ideja, da bi ka
zalo osebne dohodke povečati — brez 
večje produktivnosti in večjega obsega 
in realizacije proizvodnje — še preden 
pride do tega. Kaj naj rečemo drugega 
kot to, da se bomo morali takim, po
vsem neodgovornim poskusom najod
ločneje upreti. Zares je težko razumeti, 
kako da posamezniki ali celo organi 
samo> navijanja lahko pozabijo, da 
kaj takega ni njihova samoupravna 
pravica, marveč groba kršitev vseh do
govorov o samoupravljanju sploh in 
zato končno »voda na mlin« idejam o 
centralizaciji ali vsaj omejevanju pra
vic pri delitvi. Torej prav tisto, česar 
tudi sami in v imenu samoupravljanja 
nočejo. Opozarjamo tudi na to, da v 
lekaterih delovnih organizacijah že 
iripravljajo prav iz istih nagibov in 
car se da »ilegalno« tudi nove pra- 
dlnike.

Sindikati smo proti deformacijam 
olitve osebnih dohodkov. Osebni do- 
odki naj se gibljejo skladno s produk- 
vnostjo; vztrajali bomo, da v delov- 
ih organizacijah izpopolnjujejo pravil- 
ike o delitvi osebnih dohodkov in da 
ključijo v nagrajevanje po delu vse, 
>di operativne, strokovne in admini- 
trativne delavce. Prepričani smo tudi, 

da bodo najnovei«! in predvideni eko
nomsko politični ukrepi, kot so npr.
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omejevanje investicij, samofinanciranje 
obratnih sredstev itd. najbolj učinko
vito omejili možnost, da bi povečali 
osebne dohodke mimo uspehov v pro
izvodnji.

Vsa ta kritika sistemov nagrajeva
nja in napačnih tendenc pa še ne po
meni, da je treba zaradi tega misliti 
že na odstopanje od načela nagrajeva
nja po delu, na katerem počiva bi
stveni del samoupravnih odnosov med 
ljudmi in zato tudi stimulacija za večjo 
produktivnost dela in proizvodnjo. 
Taka mnenja so povsem identična z že

omenjenim prepričanjem, da je treba 
zaradi ekonomskih težav omejevati 
samoupravljanje, kar pomeni tudi 
omejevanje razvoja socialističnih druž
benih odnosov. Napredek je v razvija
nju oziroma nenehnem in skladnen 
izpopolnjevanju ekonomskega sistema 
Pri delitvi osebnih dohodkov v delov 
nih organizacijah gre za isto. Ne bonu 
omejevali ali celo odstopali od socia 
lističnega načela delitve po delu, ki j 
ustavna samoupravna pravica delovni 
ljudi, pač pa se bomo trudili, da izr 
polnimo sisteme notranje delitve.

Formalna decentralizacija ne koristi 
ne samoupravljanju ne proizvodnji

Poglabljanja in razvijanja samo
upravnih odnosov, kot rečeno, ne mo
remo predpisati. Ne zatika pa se nam 
samo pri izgrajevanju sistemov za de
litev dohodka po delu, marveč še mar
sikje drugje. Ni ga, ki se ne bi strinjal 
z vsebino 10. člena ustave, ki oprede
ljuje mesto in vlogo delovne enote v 
sistemu samoupravljanja. V načelu, 
seveda, drugače pa je v praksi. Delovne 
enote je oblikovalo veliko gospodarskih 
delovnih organizacij zlasti v industriji, 
gradbeništvu in kmetijstvu. Imamo že 
precej ocen o položaju delovnih enot, 
zadnja je že omenjena analiza sekre
tariata za d#lo. Vse te ocene kažejo, da 
so delovne enote v bistvu in prevečkrat 
samo povsem formalna oblika samo
upravljanja in zato brez vsebine, ki 
bi nudila vsaj nekaj možnosti, da bi 
se proizvajalci bolj neposredno vklju
čili v odločanje, soodločanje o »vpraša
njih svojega dela«. Delovne enote so 
organizirali ponekod, kot kaže, le zato, 
da je mir pred tako imenovanimi »po
litičnimi forumi«, ki o tem nenehno 
»pridigajo«. Če imamo samo zato (da
nes v primerjavi z letom 1961 za 15 
do 23 % različno v različnih gospodar
skih panogah) manj delovnih enot v 
delovnih organizacijah — ni prav nič 
narobe. Formalne, zaradi ljubega miru 
upeljane delovne enote ne koristijo niti 
razvoju samoupravljanja niti proizvod
nji. Toda vprašanje je, zakaj so bile 
in so največkrat tudi tam, kjer jih niso 
ukinili — delovne enote samo formalna 
institucionalna oblika dela.

Dobro vemo, da se delovne enote 
ne bodo uveljavile, če organizacija dela 
in še posebej obračun stroškov v de
lovni organizaciji ne bo takšen, da bi 
lahko vedno vedeli, kakšen je dejanski 
ekonomski položaj posamezne delovne 
enote. Ne samo ugotavljanje stroškov 
proizvodnje za delovne enote, marveč 
ugotavljanje stroškov po vrstah in 
mestih nastanka, za vsako delovno 
mesto in vsak proizvod, je sploh osnova 
gospodarjenja in ne le samoupravlja
nja. Prav tega pa v mnogih delovnih 
organizacijah nimajo, čeprav to ne
izogibno terjata tako ekonomično po
slovanje kot sarrioupravljanje. Zdi se, 
da gre tudi v tem primeru za določen 
odpor nekaterih organizatorjev proiz
vodnje. Dokler v delovni organizaciji

ni take organizacije dela in ne zasl' 
dujejo stroškov proizvodnje, je vse \ 
najlepšem redu — vse delovne enot' 
in vsa delovna mesta so rentabilna ir 
samoupravljanje oziroma njegovi orga 
ni so — hočeš, nočeš — potisnjeni v 
posplošeno razpravljanje o splošnen, 
gospodarskem položaju podjetja. Kakoi 
hitro pa bi imeli organizacijo, o kakrš
ni govorimo, bi se pokazale tudi vse 
pomanjkljivosti v proizvodnji in poslo
vanju. Delovne enote bi imele mate
rialne pogoje svojega dela ne dlani, 
pokazalo bi se, kdo je zaradi slabe ali 
dobre organizacije proizvodnega proce
sa rentabilen in kdo ni — skratka or
ganizatorji proizvodnega procesa in po
slovanja bi bili primorani dokazati, da 
so dejansko usposobljeni za delo, ki 
jim je poklic in za katerega prejemajo 
nagrado. Oportunizem torej, še večji 
zato, ker vemo, da so drugje po svetu 
že leta 1922 spoznali, kako pomembna 
je taka organizacija oziroma zasledo
vanje proizvodnih stroškov za uspešno 
poslovanje podjetja. Tu ni kaj izum
ljati, ker bi znova odkrivali Ameriko. 
Treba bi bilo le prilagoditi te izkušnje, 
sisteme in metode ter takim tehno
loškim in ekonomskim osnovam do
dati še sociološke, šele to bi bila de
lovna enota, o kateri govori ustava.

Tudi o tem se pogovarjamo že od 
leta 1957 (dohodkovni sistem) naprej in 
upravičeno smo že nestrpni. Kdo je 
kriv, če v delovni organizaciji zdaj 
ugotavljajo, da je taka organizacija si
cer potrebna, samo asortiment proiz
vodov, surovin, sestavnih delov itd. je 
tako velik, da računovodstvo tega ne 
more zasledovati. »Peš«, kot pravimo, 
tega zares ne more. Toda prav v takih 
delovnih organizacijah so kupili že 
avtomatske stroje, v knjigovodstvu in 
v računovodstvu pa poznajo še vedno 
le svinčnik in indigo. Skoraj odveč pa 
je polemika s tistimi posamezniki, ki 
pravijo, da bi ugotavljanje stroškov do 
delovnih enot lahko sprožilo dezinte- 
gracijske procese,

Dilem tu pravzaprav ni. Ali se mo
ramo sprijazniti s tem, da se bomo 
o delovnih enotah še naprej načelno 
pogovarjali ali pa moramo terjati, da 
to delo prevzamejo strokovni delavci, 
ki stvar poznajo in znajo.

Obveščanje je sestavni element 
samoupravnega mehanizma

Pogovarjamo pa se še o drugih, za 
poglobljeno samoupravljanje zelo po
membnih odnosih. Vzemimo za primer 
le še obveščanje proizvajalcev. Trdimo, 
da je obveščanje in obveščenost eden 
od bistvenih pogojev za sodelovanje v 
samoupravljanju. Vemo tudi, da je ne
obveščenost nemalokrat neposreden po
vod za protestno ustavitev dela. Stvari 
pa se kljub temu ne premaknejo. 
Nismo pripravljeni upoštevati niti iz
kušenj tistih delovnih organizacij, ki 
so spoznale, da informiranje ni stvar 
dobre volje in pripravljenosti ali ne
kakšnega razumevanja posameznika — 
pa so zato določile, kdo, kdaj in o čem 
mora obveščati in narobe, kdo mora 
odgovarjati na predloge in mnenja 
proizvajalcev. Tako medsebojno obve
ščanje o najvažnejših vprašanjih po
meni le formalna pravica (v osnutkih 
piše običajno: vsak proizvajalec ima 
pravico, da je informiran. To je vse),

marveč tudi dolžnost. Dolžnost tistega 
ki informacije posreduje, kot tudi dolž
nost vseh proizvajalcev, da so informi
rani, če imajo za to možnost. Se zlasti 
pri informiranju je očitno, da to ne 
more biti le nekakšen pasiven odnos 
in nenehno »iskanje pravice«, da bi bil 
informiran, marveč je to tudi vprašanje 
aktivnega odnosa vseh samoupravljav
cev, ki naj informacije terjajo — sicer 
pa naj svojo neobveščenost pripišejo 
tudi lastnemu odnosu do samoupravnih 
pravic!

Menimo, da je prav ta aktiven in 
pasiven odnos do samoupravljanja 
sploh, zelo pomembno vprašanje o ka
terem bomo morali razmišljati in raz
pravljati — že zato, ker bi sicer po
stopoma prav lahko privzgojili napač
no mnenje, drugo skrajnost — in sicer, 
da sam kot samoupravljavec nisi dol
žan nič storiti za uveljavljanje samo
upravljanja.

Samoupravljanje je in mora biti sinonim 
za red in proizvodno disciplino

Omenili smo zgrešena mnenja o 
tem, da se je samoupravljanje kompro
mitiralo, da bi bil gospodarski napre
dek večji, če bi samoupravljanja ne 
bilo in podobna »razglabljanja«. V de
lovnih organizacijah naletimo še na 
eno mnenje, ki ga moramo omeniti, 
čeprav je to naštevanje različnih mnenj 
že neprijetno. Pravijo, da je gospodar
jenje ogroženo »ker ni reda«. To po
meni, da ni reda v proizvodnji, da so 
samoupravni odnosi in demokracija 
osnova za nered pri delu. Malo manj 
kot da je samoupravljanje sinonim za 
nered in proizvodno nedisciplino! Tu 
in tam si posamezniki zares približno 
tako predstavljajo samoupravljanje. 
Toda teza o tem, »da ni reda«, ima 
svoje globlje korenine. Za tem stoji, 
kolikor smo lahko razbrali iz razprav, 
vprašanje avtoritete in tako zvane vo
dilne linije.

Nihče ni za nered v proizvodnem 
procesu. Samoupravljanje mora postati

sinonim za red in proizvodno discipli
no. Tu ni nesporazuma, pač pa se ne 
razumemo edinole pri vprašanju, kdo 
naj bo tista avtoriteta, ki poskrbi za 
red. Posameznik, direktor, delovodja ali 
klasični mojster? S tem se ne moremo 
strinjati. Proizvodna disciplina mora 
biti zasnovana na avtoriteti samouprav
ljanja ali točneje na avtoriteti samo
upravnega dogovora! Samo to je pot do 
prostovoljnega in zato tudi učinkovite
ga podrejanja proizvodni disciplini. 
Proizvajalci se morajo dogovoriti o de
lovnem času in organizaciji dela, de
nimo — potem pa se morajo brezpo 
gojno podrediti temu demokratičnemu 
dogovoru in prevzeti tudi vso odgo
vornost, če ga kršijo. Kaže, da tega 
ne bi bilo težko razumeti, če posamez
niki ne bi napačno med seboj povezo
vali pojmov: ugled in avtoriteta. Oboje 
je moč pridobiti samo z delom ne pa 
z ukazovanjem ali, bolj milo rečeno, 
z vodenjem ljudi namesto stvari.

Zadnjega plenuma RS ZSS so se udeležili razen elanov tudi predsedniki občinskih sindikalnih svetov. Na sliki: člani ple
numa in gostje med razpravo v klubu poslancev

Samoupravljanje ni le pravica, je tudi dolžnost
Naša prizadevanja, da bi uveljavili 

in poglabljali samoupravljanje, mu 
krepili materialno osnovo, bi oslabila, 
če delovni ljudje ne bi razumeli, da 
samupravljanje ni samo pravica, mar
več tudi dolžnost. Gre zlasti za dolž
nost, da z osnovnimi sredstvi tako go
spodarimo, da bomo koristili, Mirno 
drugega pomeni to, da delovna organi
zacija ni absolutno samostojna. Vsi 
skupaj pa včasih, ko govorimo o samo
upravljanju, mislimo prav na tako ab
solutno samostojnost in celo zagovar
jamo delovno organizacijo, ki očitno 
deluje mimo interesov skupnosti. So
cializem in samoupravljanje ne pome
nita dezintegracije družbe ali njene 
ekonomike na samoupravno absolutno 
samostojne celice. Samoupravnost je 
relativna samostojnost vsake delovne 
organizacije, kajti ves razvoj je v vse 
večji integraciji, ne narobe. Socializem 
zares ni preprost seštevek delovnih 
organizacij in komun!

V življenju pa se nam taka misel
nost kaže skozi nešteto najrazličnejših 
stališč. V zadnjem času smo lahko sli
šali za nekaj delovnih organizacij, ki 
so v imenu samoupravne samostojnosti 
zavračale vsako, kot so rekli, »vmeša
vanje občine v njene notranje zadeve«. 
Zdaj. ko imajo milijonske izgube, kli
čejo na pomoč komuno in družbo, torej 
so pripravljeni z njo sodelovati. Bilo 
bi prav, če bi v vseh primerih, ko je 
očitno, da je nastala izguba zaradi sla
bega in neodgovornega gospodarjenja 
odrekli pomoč prav tisti, ki o pravem 
času niso mogli prodreti skozi zid »ab
solutne« samostojnosti.

Kot sicer ne bomo nikdar pristali 
na prisilno združevanje delovnih orga
nizacij — pa po drugi strani tudi ni 
vse v redu, če, recimo, nekateri zavra
čajo prav vsak predlog za kooperacijo 
in poslovno sodelovanje z »argumen
tom« samoupravne samostojnosti. Zna
čilno za pojmovanje samoupravnih 
pravic in demokracije na različnih ni
vojih je tudi dogovarjanje o združe
vanju sredstev ali podobnem. Tako so 
se ponekod demokratično dogovorili, da 
bodo delovne organizacije prispevale 
sredstva za strokovno, drugostopenjsko 
šolstvo. Sredstva niso bila zbrana, vsaj 
dovolj ne, ker so nekateri razumeli de
mokratičnost in samoupravnost kot 
pravico, da dogovora ne izpolnijo. Tako 
nekateri razumejo tudi poslovne dogo
vore. Skratka, demokratičnost in samo
upravljanje je v tem, da danes ne 
uresničiš tistega, kar si se dogovoril 
včeraj. Tak odnos je možen zato, ker 
se mnogokrat dogovarjajo le posamez
niki, ne pa samoupravni organi ali vsi 
samoupravljavci, kolektiv. Ko bomo do
segli dogovore na tej ravni, bomo lahko 
upravičeno vztrajali tudi na odgovor
nosti kršiteljev. Očitno pa je še nekaj: 
na to absolutno samoupravno samo
stojnost se največkrat sklicujejo tam, 
kjer je najmanj samoupravljanja. Tako 
ne bo nesporazuma glede tega, kdo je 
lahko nosilec takih stališč.

Ni samoupravljanja 
brez znanja

Prizadevanja za racionalno gospo 
darjenje terjajo uveljavljeno samo
upravljanje, toda tudi znanje. Znanje 
terjata oba, samoupravljanje in gospo
darjenje. Celo to trdimo, da intezivno 
gospodarjenje terja neprimerno več 
znanja kot ekstenzivno širjenje proiz
vodnje. Ko pa govorimo o samouprav 
Ijanju se moramo zavedati, da je to 
tudi duhovni proces. To pa zahteva do
ločeno kultuno raven in splošno izo
brazbo vseh tistih, ki se vključujejo v 
samoupravljanje. Že gradivo, ki srni 
ga poslali, nas opozarja, da so priza 
devanja za to, da bi povečali usposob 
Ijenost proizvajalcev za delo in zr 
vključevanje v samoupravljanje, naša 
neposredna in zelo odgovorna naloga.

Mimo drugega bomo morali doseči, da 
postane popolna osnovnošolska izobraz
ba pogoj za sklepanje rednega delovne
ga razmerja. Razumljivo, da to ni 
uresničljivo, dokler take zahteve ne bo 
zapisala v svoje statute večina delovnih 
organizacij, če že ne vse. Prav tako pa 
bi morali vztrajati, da delovne orga
nizacije nudijo materialne možnosti, da 
dokončajo osnovno šolo vsi tisti, ki so 
se že zaposlili, toda nimajo popolne 
osnovne izobrazbe. Kot vidite, se ogre
vamo za določen pritisk, ki naj bi 
ustvaril bolj odgovoren odnos do sploš
ne izobrazbe pri tistih, ki si morajo 
znanje pridobiti in pri samoupravnih 
organih, ki sklepajo delovna razmerja.

Še zlasti pa bi bilo treba doseženo 
stopnjo izobrazbe povezati z osebnimi 
dohodki. S sedanjimi merili za delitev 
smo to vprašanje zanemarili do take 
mere — ali pa smo kriterije tako izma
ličili — da je interes za pridobitev 
splošne in strokovne izobrazbe skoraj 
popolnoma usahnil! Potem seveda, se 
tudi drugič ne bomo smeli čuditi po
datkom, ki govore, da polovica Sloven
cev nima dokončane osnovne šole in 
še manj, če za to ne bomo uspeli poglo
biti samoupravljanja in povečati uspe
hov v proizvodnji.

Problem pa je tudi struktura in 
usposobljenost strokovnih kadrov v go
spodarskih delovnih organizacijah. 
Medtem ko je tehniški kader potrebno 
strokovno usposobljen, imamo v pod
jetjih industrijske psihologe, kadrovike 
in včasih celo ekonomiste, ki nimajo 
šol, ki so potrebne za take poklice. 
Precejšen odstotek jih ima celo samo | 
osnovno šolo. še bolj akutno je število I 
teh strokovnih delavcev v delovnih or
ganizacijah. Trenutno nima niti eno

Nikdar nismo bili mnenja, da sta
tuti in samoupravni akti lahko kar 
sami pomenijo tudi uskladitev vseh 
samoupravnih odnosov. Toda prav 
tako ne moremo pristati na podcenje
vanje aktov, ki normirajo, zapišejo, 
kakšne so pravice in dolžnosti delovnih 
ljudi. Zato sta aktualni predvsem dve 
nalogi:

Prvič, dopolnjevanje statutov zato, 
da bodo usklajeni z razvojem odnosov. 
Ocene statutov gospodarskih delovnih 
organizacij dovolj jasno kažejo na po
manjkljivosti, kot npr. da pravice in 
dolžnosti niso konkretizirane, da si
stem medsebojnega obveščanja ni izde
lan itd. Dopolnjevanje statutov pa terja 
tudi širjenje materialnih osnov samo
upravljanja. Že večkrat smo ugotavlja
li, da je tudi zaradi boljšega gospodar
jenja potrebno proizvajalce vključiti 
tudi v razprave in odločanje o enostav
ni in razširjeni reprodukciji in ne le 
v odnose pri delitvi. To je končno nji
hova pravica in dolžnost. Spremembo 
statutov pa bo terjalo tudi njegovo 
usklajevanje z zakonom o delovnih 
razmerjih.

Druga naloga pa je, skrbno ocenje
vanje tega, kako se v statutih in pra
vilnikih normirani odnosi uresničujejo 
Poznamo že nekaj primerov samovolj 
ne kršitve sprejetih določil. Takim po 
skusom bi morali takoj spodrezati ko 
renine. Nadzora nad uresničenjem sta 
tutarnih določil pa ne bo, če vsak za
posleni ne bo imel statuta in izvlečka 
najvažnejših določil in pravilnikov 
Sindikati ne bi smeli biti pripravljen: 
na pogovarjanje o tem, ali je to velik 
ali majhen strošek.

Ker, vsaj posredno, zadeva tudi sta 
tute, bi omenili le še vprašanje zapo 
dovanja. Lam in še letos je kljub pri 
roročilom najbolj različnih organov ir 
udi sindikatov zaposlovanje novih de

lavcev raslo hitreie, kot to dopušča 
gospodarski razvoj Že sedaj še bolj pa 
v prihodnje, bodo morali v nekaterih

podjetje sociologa in zaposlenih je le 
približno 60 delavcev drugih omenjenih 
poklicev. Samo industrijskih delovnih 
organizacij pa je več kot 500! Le kako 
naj se potem mimo tehniških vprašanj 
rešujejo tudi vsa druga, nič manj po
membna vprašanja odnosov v proizvod
nji. Razlogov za pomanjkanje tega 
kadra je' več. Taka politika štipendi
ranja, ki favorizira tehniške poklice, še 
bolj pa je temu kriv odnos do teh po
klicev. Poznamo primere, da so ljudje 
teh poklicev zapustili delovno organi
zacijo že po nekaj mesecih, ker so 
naleteli na mnoge osebne težave in 
podcenjevanje njihovega dela. Rešitev 
pa ni le v tem, da bi vzgojili in za
poslili več strokovnjakov za ta pod
ročja, marveč bomo morali dobiti tudi 
take tehniške strokovnjake, ki bodo 
bolj poznali tako ekonomiko podjetja 
kot tudi industrijsko sociologijo oziro
ma samoupravljanje. To pa je odvisno 
od študijskih programov in od sistema 
dopolnilne vzgoje.

Ko govorimo o strokovnih kadrih 
kaže povedati še tole: Težko se uve
ljavlja misel o tem, da je treba siste
matično urediti, torej določiti tudi v 
statutih, možnost menjave (govorimo o 
možnosti in ne obvezni menjavi) na 
vseh količkaj odgovornih delovnih 
mestih. Po navadi pravimo: možnost 
menjave od preddelavca do . direktorja. 
Ker tega principa ne uveljavljamo, 
sposobnejši ne dobe bolj odgovornega 
dela, tisti pa, ki so na takih delovnih 
mestih ne kažejo pripravljenosti, da bi 
se še naprej usposabljali. Sicer pa, kot 
ste lahko razbrali iz gradiva, niti ob
vezna reelikcija direktorja v statutih 
dostikrat ni zadovoljivo urejena. Od
pora proti možni menjavi na strokov
nih delovnih mestih in vzrokov po
manjkljivega normiranja reelekcije za 
direktorja menda ni treba pojasnjevati.

delovnih organizacijah zmanjševati 
število zaposlenih Zmanjševanje šte
vila zaposlenih je dostikrat posledica 
poprejšnjega nepremišljenega eksten
zivnega širjenja proizvodnje. Zato se 
temu. prizadete delovne organizacije ne 
bodo mogle izogniti.

Toda vprašan je je. kdo in kako bo 
odpuščen? V nekaterih delovnih orga
nizacijah so na to kot kaže. posamez
niki kar čakali, češ, sedaj je prilož
nost. da se odkrižamo tistih, ki so, kot 
pravijo, »razbijači«, »kritizerji« in po
dobno. V resnici pa gre za delavce, ki 
kot pravimo mi, mislijo s svojo glavo. 
Celo člane delavskih svetov odpuščajo, 
ker so na sejah povedali tudi kaj ne
zaželenega. Do sedaj je bila praksa, da 
so sprejemali in odpuščali delavce po
samezniki, ne pa samoupravni organi. 
Takega zmanjševanja števila zaposlenih 
na sindikatih ne bomo nikoli razumeli 
in niti ga ne moremo dopustiti. Od
puščanje in sprejemanje na delo mora 
biti izključno stvar samoupravnih or
ganov in njihovih komisij. To bo po
trebno tudi v statutih in v pravilnikih 
o delovnih razmerjih natančno zapisati.

Poslan > gradivo, ki opozarja še na 
druga, celo bolj važna vprašanja, naj 
bi bilo osnova za delo sindikatov. Vse, 
kar ie zapisano, m do kraja dognano 
— tega st- dobro zavedamo. Toda vpra
šanja, kot so posredno in neposredno 
samoupravljanje, ureianie medsebojnih 
delovnih razmerij in kršitve pravic 
proizvajalcev in druga, so tako tesno 
povezana z našim prizadevanjem za 
večje proizvodne uspehe delovnih 
organizacij, da ne moremo mimo njih, 
še zlasti ne, ker obenem pomenijo tudi 
uveljavljanje samoupravljanja. V gra
divu je končno ludi poglavje o protest- 
lih ustavitvah dela. S tem smo želeli 
■pozorih, da morajo sindikati sprem
ljati tudi te pojave, ki so sicer izraz 
protislovij, ki so in bodo spremljala 
naš razvoj. Napak pa bi bilo, če ne bi 
iskali vzrokov za lake in podobne kon
flikte ter jih zatem omejevali.

V samoupravnih aktih moramo uzakoniti 
samoupravne odnose
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Gradbinci imajo letos res ugodno vreme. Tega pa so po vsej ver
jetnosti še najbolj veseli tisti, ki v kratkem pričakujejo nova 
stanovanja Foto: M. Šparovec

• AGROKOMBINAT LENART:

Osebni dohodki višji 
za 123 odstotkov

Čeprav je Agrokombinat Le
nart v Slov. goricah še zelo mla
da kmetijska delovna organiza
cija, sodi med one, ki dosegajo 
na področju kmetijske proiz
vodnje zares lepe uspehe. Zna
čilno za AgrrtKombinat pa je to, 
da je vse dr. minulega leta imel 
vedno le izgube zaradi razdrob
ljenosti in neurejene organi
zacije dela. Stanje pa se je 
zelo izboljšalo z združitvijo KG 
Lenart in Selce ter KZ Lenart, 
saj so tako lahko hitreje začeli 
kompletirati zemljišča, na ka
terih so pričeli racionalno upo
rabljati tudi težko mehanizacijo 
in uvajati boljšo notranjo or
ganizacijo dela, ki omogoča ab
solutno specializacijo v sami 
proizvodnji. Tako so v Agro
kombinatu takoj uvedli specia
lizirane delovne enote, kot so 
poljedelska, živinorejska, sad
jarska, vinogradniška itd., ka
tere so se že zelo dobro uve
ljavile. To dovolj jasno potrjuje 
tudi podatek o rezultatih reor
ganizacije kmetijstva v lenarški 
občini, ki kaže, da so se prvi 
rezultati te uspele združitve po
kazali že v 1963. letu, ko so ime
li od načrtovane izgube 48 mili
jonov samo 23.000.000 dinarjev 
izgube in da so v lanskem letu 
načrtovali 14 milijonov čistega 
dohodka, dosegli pa so ga nad 
26 milijonov dinarjev, kar je 
v celoti upravičilo združitev. 
Vse to pa jim je tudi omogočilo, 
da le enkrat uredijo sistem na

grajevanja po uspehih dela in 
so sedaj že vsi zaposleni odvis
ni od povprečnega doseženega 
dohodka delovne organizacije in 
da po vsem tem ni nobeno na
ključje, da so uspeli od 1963. 
leta do danes zvišati osebne do
hodke kar za 123 odstotkov. Tu 
pa niso pozabili tudi na kme
tijske strokovnjake, katerim po
svečajo vso skrb in pozornost. 
Trenutno štipendira Agrokom
binat v Lenartu 24 študentov 
in dijakov, medtem ko namera
vajo v naslednjem šolskem letu 
štipendirati še 20 dijakov na 
nižjih kmetijskih šolah v Tur
nišču pri Ptuju in v Svečini 
pri Mariboru.

Da bi čim bolj omilili sta
novanjsko krizo, so nameravali 
graditi 11 novih stanovanj za 
svoje delavce, za kar so pred
videli okrog 75 milijonov, ven
dar pa vsega letos ne bodo mog
li uresničiti zaradi drugih nuj
nejših nalog. Vredno je še ome
niti, s kakšno mehanizacijo raz
polaga ta Agrokombinat in ko
liko bi še potrebovali kredita 
za mehanizacijo. Strojni park, 
ki je samostojna EE ima 14 av
tomobilov, 38 traktorjev 1 bul
dožer, vendar menijo, da je to 
še premalo za take komplekse, 
zato nameravajo v tem letu na
baviti mehanizacije še za 100 
milijonov dinarjev. Toda žal do 
danes Agrokombinatu še niso 
odobrili kredita, kar jim dela 
seveda precejšnje skrbi, saj jim 
bo v sedanjih okoliščinah pri
manjkovalo okrog 50 odstotkov 
strojev ter se bo pač zato to
liko podaljšal rok spomladan
ske setve.

-oce.

• GORNJA RADGONA: • KRANJ:

Doslej največji izvoz 
»Iskre«

Pred nedavnim je bila v 
Gornji Radgoni seja zborov ob
činske skupščine, na kateri so 
med drugim obravnavali razne 
predloge in vprašanja, ki so jih 
'.astavljali občani na zadnjih 
dveh zborih volivcev. Razprav
ljali in sklepali pa so tudi o 
predlogu letošnjega proračuna 
občine Radgona, kateri znaša po 
predlogu 743 milijonov dinar
jev, od katerih je kar 300 mili
jonov namenjenih šolstvu, kar 
je 33 odstotkov več kot v letu 
1964. Nadalje bodo porabili za 
socialno skrbstvo 39.000.000 din 
ali 34 odstotkov več kot lani, 
za kulturno-prosvetno dejavnost
26.000. Q00 ali 36 odstotkov več 
ter za zdravstveno varstvo 25 
milijonov dinarjev ali 18 od
stotkov več kot v minulem letu. 
Poleg tega bodo tudi krajevne 
skupnosti dobile letos za 30 od
stotkov več sredstev kot v letu 
1964, saj bodo dobile 24.000.000 
dinarjev sredstev za svoje kra
jevne potrebe. Za negospodar
ske investicije so letos name
nili kar 71.000.000 dinarjev, kar 
pomeni v primerjavi z lanskim 
letom dvakrat več. Okrog 151 
milijonov dinarjev so predvideli 
za delo državnih organov, med
tem ko bodo družbeno-politične 
organizacije dobile za svojo de
javnost ca. 29.000.000 dinarjev 
ali za 19 odstotkov več od lan
skih sredstev, pa tudi za razne 
gospodarske posege nameravajo 
porabiti v letošnjem letu nad
57.000. 000 dinarjev.

Odborniki so o posameznih 
postavkah živahno razpravljali. 
Tako so na primer zahtevali, da 
se morajo odobriti še dodatna 
sredstva za zdravstveno var
nost, in sicer predvsem za pre
ventivno dejavnost. Menili so 
tudi, da se mora namensko do
ločiti več sredstev za brezplačne 
zobozdravstvene storitve za šol
ske otroke in za prevoz noseč
nic, kmetijskih zavarovank. Ker 
bo v njihovem mestu letos zvez
ni festival Bratstva in enotno
sti, kar bo nedvomno vezano tu
di na precejšnja finančna sred
stva, so odborniki izrazili mne
nje, da naj potrebna sredstva 
za to veliko prireditev prispe
vajo vse naše republike in ne 
samo oni. Razpravljali so še tu
di o nekaterih drugih predlogih 
in sklepih, največ vsekakor o 
financiranju lokalnega lista Po
murski vestnik, saj je na zborih

volivcev te občine skoraj več 
kot dve tretjini volivcev izreklo 
proti temu, da se dajejo tolika 
sredstva za lokalni list in da 
bi bilo potrebno ta sredstva za 
dotacijo Pomurskega vestnika 
črtati ali pa vsaj precej zmanj
šati. Ne bomo se spuščali v to 
ali je tako stališče občanov-vo- 
livcev do njihovega lokalnega 
lista pravilno ali ne, saj imajo 
le oni pravico, da odločajo o teh 
sredstvih, vsekakor pa se po
polnoma strinjamo z vpraša
njem nekaterih odbornikov, češ 
»čemu sploh razpravljamo o ne
katerih problemih in dajemo tu
di predloge, če jih pa nihče ne 
upošteva.« Vsekakor je potreb
no občanom-volivcem prisluh
niti in tudi upoštevati njihove 
predloge, ne pa kar mimo pre
iti preko njih in si s tem po 
nepotrebnem zapravljati zaupa
nje in podporo.

-oce.

• KZ SELNICA OB DRAVI:

Še letos končana 
obnova sadovnjakov
Kmetijski strokovnjaki so 

ugotovili, da so v Dravski dolini 
ugodni pogoji za pridelovanje 
sadja. Da bi te prirodne pogoje 
čim bolj izkoristili, se je kolek
tiv kmetijske zadruge Selnica 
ob Dravi že leta 1963 odločil 
za načrtno obnovo strnjenih sa
dovnjakov na področju, od hi
droelektrarne Fala do Viltuša 
Na tem področju je kar 258 hek
tarov zemlje primerne za ob
novo. Ker pa je imel kolektiv 
pred pričetkom obnove v up
ravljanju le 15 hektarov ob- 
delovnalne zemlje, so morali 
najprej pričeti s pridobivanjem 
zemlje. Občinska skupščina Ma- 
ribor-Center jim je odstopila 10 
hektarov zemlje, ki do takrat 
še ni bila razdeljena. Lani so 
uspešno zaključili tudi razgo
vore z Agrokombinatom Mari
bor, ki jim je odstopil 15 hek
tarov obdelovalne zemlje na 
tem področju Z odkupom, za
menjavo in 20-letnim zakupom 
pa so do letos pridobili od kme
tov nadaljnjih 132 hektarov ob
delovalne zemlje. Tako so bili 
dani pogoji za pričetek ene naj
večjih sadjarskih obnov v naši 
republiki. Izdelani so bili tudi 
načrti. Zadrugi pa je bil odo
bren tudi kredit.

Za praznike na izlet z motornim čolnom Foto: M. Šparovec

Tako so že v jeseni leta 1963 
pričela s pripravo zemlje in za
sadili prvih 26,5 hektara zemlje 
z jablanami in 8 hektarov s 
hruškami. Lani so z obnovitve
nimi deli nadaljevali. Spomladi 
in v jeseni so zasadili kar 55 
hektarov z jablanami. Letos 
imajo v načrtu zasaditi 107,5 
hektara zemlje z jablanami in 
60 hektarov s hruškami. S sa
ditvijo so spomladi pričeli ta
koj, čim so bili za ta dela dani 
pogoji. Zasadili so 40 hektarov 
zemlje z jablanami in 25 hek
tarov s hruškami. Tako jim je 
ostalo še okoli 100 hektarov 
zemlje, ki jo bodo zasadili z 
drevesci v jeseni. S tem pa bo 
sadjarska obnova v Dravski do
lini tudi končana.

V zadrugi so nam povedali, 
da bodo vsa obnovitvena dela 
veljala okoli 370 milijonov di
narjev, medtem ko bodo za na
kup zemlje porabili nekaj več 
kot 72 milijonov dinarjev. Se
veda pa s tem še investicija ne

Delovni motiv, tokrat iz žabje 
perspektive. Foto: M. Šparovec

bo končana. Zgraditi bodo mo
rali še manipulacijsko skladišče 
ter večje skladišče s hladilnico. 
Kupiti bodo morali tudi potreb
no mehanizacijo, kot traktorje, 
traktorske škropilnice, roto ko
silnice, rotovatorje in podobno 
in to v vrednosti 67 milijonov 
dinarjev (samo za stroje).

Precej denarja bodo porabili 
tudi za štipendiranje potrebnih 
kmetijskih strokovnjakov in 
kvalificiranih kmetijskih delav
cev — sadjarjev. Na obnovi bo 
namreč zaposlenih 35 kvalifi
ciranih delavcev — sadjarjev, 
5 agronomov in dva diplomirana 
agronoma. V tem šolskem letu 
zadruga že štipendira dva na 
agronomski fakulteti, pet' na 
višji agronomski šoli ter štiri 
na nižji in srednji kmetijski 
šoli. Nekaj kmetijskih strokov
njakov pa v zadrugi že imajo,

V zadrugi so nam še pove
dali, da drevesca, ki so jih že 
zasadili, zelo dobro rastejo. Ra
čunajo, da bodo prvi pridelek 
že pospravljali leta 1967. Ko pa 
bo nasad v polni rodnosti bodo 
na leto pridelali v tem strnjenem 
in sodobno urejenem sadovnja
ku okoli 800 vagonov kakovost
nega sadja.

Novi strnjeni sadovnjak bo 
za kolektiv kmetijske zadruge 
Selnica ob Dravi velika prido
bitev, saj bodo lahko precej po
večali dohodek. Precej pa bodo 
prispevali tudi pri oskrbi trga 
s kakovostnim sadjem.

-nik-

Izvoz podjetja Iskra je v le
tošnjem letu izredno narasel. Po 
predpogodbi z Jugobanko je pod
jetje uresničilo svoje pogodbene 
obveznosti takole: v januarju s 
104 odst., v februarju 101 odst. 
in v marcu 97 odst., kar da 
skupno realizacijo prvega tro
mesečja 100,55 odstotka. Naspro
ti lanskemu letu je dosegel iz
voz v istem obdobju: za januar 
indeks 306, za februar 471 in 
marec 458. To je doslej največja 
izvozna vrednost podjetja na
sploh. Glavni delež v izvozu sta 
prispevali kranjska tovarna 
Elektromehanika z električnimi 
števci, kinoprojektorji in avto
matskimi telefonskimi centrala
mi ter tovarna elektromotorjev 
v Železnikih z izvozom celotne 
količine elektromotorjev v ZDA.

V februarju in marcu sta se 
tem tovarnam pridružili še Av
tomatika s prodajo električnih 
gramofonov in Tovarna elemen
tov s prodajo uporov in drugih 
sestavnih delov. Nemajhen pri
spevek celotni vrednosti je dal 
tudi izvoz industrijske opreme 
za Indijo, v sklopu Inženiringa 
za postavitev treh tovarn. Iz
reden uspeh izvoza je toliko bolj 
upoštevanja vreden, ker je v 
vseh mesecih v začetku letos 
občutno primanjkovalo deviz za 
nakup reprodukcijskega mate
riala iz tujine.

• ROGAŠKA SLATINA:

Varstvo otrok 
do jeseni urejeno

Zaposlene matere z majhni
mi otroki si v Rogaški Slatini 
že dalj časa prizadevajo, da bi 
dobile za svoje otroke v času 
zaposlitve ustrezno varstvo in 
oskrbo. Vendar kot vse kaže, se 
jim bo letos ta dolgoletna želja 
tudi uresničila, saj upajo, da bo 
do jeseni že zgrajena otroško 
varstvena ustanova, ki bo pavi- 
Ijonskega tipa ter bo veljala 
okrog 30 milijonov dinarjev.

Večji del sredstev bodo pri
spevala tamkajšnja podjetja, 
kot je Steklarna »Boris Kidrič«, 
zdravilišče in druga manjša 
podjetja, nekaj občinska skup
ščina Šmarje pri Jelšah, ostalo 
pa bo prispevala republika iz 
svojih sredstev. -ko

• »SIJAJ« HRASTNIK:

Težave
zaradi dolgov kupcev

Medtem ko so lani v hrast- 
niškem »Sijaju« ustvarili 485 
milijonov dinarjev družbenega 
bruto produkta, ga bodo letos že 
700 milijonov dinarjev, če na 
doseganje v prihodnje ne bo 
bistveneje vplivalo pomanjka
nje reprodukcijskega materiala.

Poseben problem predstav
ljajo v tej delovni organizaciji 
obratna sredstva, saj kupci dol
gujejo toliko, kolikor sredstev 
ustvarijo z dvomesečno proiz
vodnjo.

Letos so se izdelki iz hrast- 
niškega »Sijaja« pojavili prvič 
tudi na zunanjih tržiščih; v Za
hodno Nemčijo bodo v- tem letu 
izvozili za okrog 23 tisoč mark 
proizvodov, v Avstrijo pa za 
okrog 36.000 šilingov izdelkov.
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Uveljavitev 
samoupravnih pravic
DELOVNE ENOTE NAJ SA

ME ODLOČAJO O DELITVI 
DOHODKA, UPORABI SRED
STEV, ORGANIZACIJI DELA 
IN MEDSEBOJNIH ODNOSIH.

Na aprilskih zborih delovnih 
ljudi v našem podjetju so se vsi 
naš; delavci seznanili z novim 
pravilnikom o delitvi čistega 
dohodka za leto 1965.

Ob prvih zborih delovnih 
ljudi v naši tovarni, ki so se 
zbrali decembra lanskega leta 
med zasedanjem VIII. kongresa 
ZKJ, smo v našem časopisu za
pisali, da so bili naši delavci 
veseli spoznanja in priznanja,

da s takšno obliko neposredne
ga sodelovanja pri oblikovanju 
smernic za naše delo postajajo 
zares samostojni upravljavci 
našega podjetja. Izrazili smo 
hkrati njihovo željo, naj bi ti 
zbori pomenili začetek in uvod 
v stalno in kar najbolj nepo
sredno obveščanje kolektiva o 
vseh dogodkih in sklepih, ki so 
za našo delovno skupnost in 
njen razvoj kakorkoli pomemb
ni, saj se bodo naši delavci le 
tedaj lahko uspešno in pozitiv
no vključevali v skupna priza
devanja, če bodo sproti vedeli, 
pri čem so in za kaj gre. Tudi 
naši delovni ljudje vse bolj 
spoznavajo, da je njihova usoda 
odvisna pravzaprav le od njih 
samih in da bp njihov kruh de
jansko tak, kakor si ga bodo 
sami rezali.

Ta spoznanja in razpolože
nja naših delovnih ljudi je 
medtem priznala tudi naša nova 
zakonodaja, predvsem z novimi 
temeljnimi zakoni o podjetjih, 
delovnih razamerjih, skrajševa
nju delovnega časa in še neka
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terih drugih, katerih določila se 
usklajujejo z novo ustavo: ta je 
delavcu-samoupravljavcu tudi 
formalno priznala pravice, ki so 
se v vsakdanjem življenju že 
uveljavile kot nova smer v go
spodarjenju z družbenimi sred
stvi, določanju organizacije dela 
in medsebojnih odnosov.

Na teh temeljih novega raz
voja bodo zbori delovnih ljudi 
tudi v prihodnje ena izmed naj
bolj očitnih oblik neposrednega 
sodelovanja članov našega ko
lektiva pri upravljanju podjetja 
in določanju njegove »poslovne 
politike«. V pogledu uveljavlja
nja popolnejšega samoupravlja
nja je novost v novem zakonu 
o podjetjih med drugim v tem, 
da dobe delovne enote več sa
moupravnih pravic, kakor so 
jih imele doslej. Zakon postav
lja kot načelo pravice delovnih 
ljudi v delovnih enotah, da od
ločajo o delitvi dohodka, upo
rabi sredstev in razpolaganju z 
njimi, o organizaciji dela in- 
sebojnih odnosih. Novi zakon o 
delovnih razmerjih pa jim daje

še nešteto drugih pravic, ki bo
do našle svojo pravo podobo v 
ustrezno usklajenem statutu 
podjetja — tej njihovi temeljni 
listini, ki si jo bo vsako pod
jetje v okviru zakonskih določil 
prikrojilo po svojih posebnih 
potrebah.

Izhajajoč iz upoštevanja teh 
potreb in v skladu z določbami 
statuta naše delovne organiza- 

_.in ustreznimi zakonskimi 
določili je DS podjetja na svoji 
11. redni seji, dne 26. II. 1965 
sprejel pravilnik o delitvi čiste
ga dohodka. Z njim naj bi se 
seznanili vsi člani kolektiva kai 
najbolj neposredno. Zato so bik 
3. in 5. aprila t. 1. sklicani de- 
lavci iz vseh delovnih enot ir 
sektorjev na nove zbore delov 
nm ljudi, na katerih so vodiln 
funkcionarji tolmačili bistven: 
določila novega pravilnika.

Naši delavci so povsod z za 
mmanjem sledili njihovi razlae 
čeprav je bil pravilnik že pri 
sprejet j' 'n v razj 4 v 
obratnih delavskih svetih in

tudi razobešen. Iz razlag govor
nikov pa so lahko bolj nazorno 
in neposredno povzeli, v čem je 
bistvo novega sistema o delitvi 
čistega dohodka, ki pomeni v 
marsičem pravi preobrat v pri- 
merjayi z dosedanjo prakso 
Kriteriji, po katerih se bo od
slej določal uspeh vsake proiz
vodne enote in sektorja, bodo 
bistveno vplivali tudi na dolo
čanje osebnih dohodkov po eno
tah in sektorjih, saj bodo ti iz
hajali odslej le iz osebne 
ustvarjalnosti in prizadevnosti 
vsakega posameznika in njego
ve delovne enote, vtem ko bodo 
»tarifne postavke« kot pavšali- 
drani prejemki vse bolj izgub
ljale svoj pomen — tudi v za
vesti delavcev. Čeprav pravilnik 
' delitvi osebnih dohodkov še 
u izdelan, je z novim pravilni- 
;om o delitvi čistega dohodka 
udi za osebne dohodke jasne 
ačrtana smer za popolno uve- 
lavitev glavnega načela: Vsa- 
comur po njegovem delu! Seve 
Ja bo ta sistem lahko dokončno 
uveljavljen šele, ko bo do kraja

izvedena tudi analitična ocena 
delovnih mest, ki je sedaj v 
'eku.

Na zborih delovnih ljudi smo 
sicer povsod — razen na zboru 
delavcev iz sektorjev — pogre
šali več diskusije in več priza
detosti navzočih za razpravo o 
posameznih konkretnih vpraša
njih. Debata na sestanku delov
nih tovarišev iz sektorjev pa je 
navrgla nekaj konkretnih vpra
šanj, o katerih bo treba pred 
kolektivom še spregovoriti, ka
kor npr. vprašanje o pravilnem 
ocenjevanju odgovornosti, ne le 
glede izpolnjevanja količinskih 
nalog v proizvodnji, temveč tu
di v izpolnjevanju rokov, var
čevanju z materialom itd., pa 
tudi o ocenjevanju dela iri iz
polnjevanju nalog v tako ime
novanih režijskih enotah i. dr.

Ti drugi zbori delovnih ljudi 
v naši tovarni so nazadnje zno
va potrdili dragocenost takšne
ga sestajanja vsega delovnega 
kolektiva in pomen te prakse 
v prihodnje.
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Pogled na Ptuj z desnega brega Drave, na središče komune, katere občinska skupščina je letošnji pokrovitelj IV. tedna Bratstva in prijateljstva

BODOČNOST JE ¥ SODELOVANJU
PRVE VRSTICE

IZ ŠE NENAPISANE KRONIKE
-dšitocno«

Ptuj, Varaždin; Čakovec in Ormož — štiri korhune; ki začenjajo 
s pisanjem_edinstvene, nedvomno nenavadne kronike: »medobčin- 
sko sodelovanje« je'lahko njen delovni naslov, vendar je v njem 
dosti več, kot tiči v informaciji teh dveh besedi. To je namreč so
delovanje v neizmerljivem obsegu, je zlivanje namenov štirih ko
mun v en sam namen, je svojstveno dopolnjevanje sistema naše 
socialistične demokracije. To medsebojno sodelovanje je nekoliko 
več kot samo priporočilo, je pravzaprav uzakonjeno v statutarnih 
določilih posameznih komun, saj nas 170. člen občinskega statuta 
ptujske komune seznanja z dolžnostjo občine, da razvija sodelova
nje s sosednjimi občinami v socialistični republiki Hrvatski, po
sebno z občinami Čakovec, Varaždin, predvsem v izmenjavi izkušenj 
na področju gospodarstva in družbenih služb ter s krepitvijo med
sebojnih stikov občinskih skupščin in njihovih organov, delovnih 
in samoupravnih organizacij ter družbeno političnih organizacij.

Katera izmed teh štirih komun — Ptuj, Varaždin, Čakovec in 
Ormož — je pravzaprav iniciator tega medsebojnega sodelovanja!? 
Lahko bi zapisali — nobena ali vse — gre pač za akcijo prirodnega 
obeležja, za realizacijo starih teženj približevanja, ki so že od ne
kdaj značilne za življenje in razvoj komun ob Dravi. Doslej je 
uresničevanje teh teženj nekoliko zavirala administrativna ureditev 
okraja, ki je v nekem smislu centralizirala komune v mejah dveh 
republik. Z ukinitvijo okraja pa je prišla do veljave prirodna za
konitost: Ptuj in Oi-mož sta se nagnila proti komunam v sosednji 
republiki, Varaždin in Čakovec pa sta kljub obstoječemu kotaru 
pokazala razumevanje, kar je spet akt prirodnosti, in sta segla v 
roki svojih sosedov. Vse štiri komune so ustanovile medobčinsko 
skupščino Stalne konference občin in Medobčinski odbor ter še 
poseben organ tedna »Bratstva in prijateljstva« zavoljo sodelovanja 
na področju kulture, turizma, tiska, radia, športa... Zlasti teden 
»Bratstva in prijateljstva« sodi med pomembnejša izhodišča v med
občinskem sodelovanju. Njegovo rojstvo preberemo v kroniki sin
dikalnih organizacij v vseh štirih komunah, ki so ga osnovale ter 
v štirih letih privedle na nivo, ki drami pozornost na območju ce
lotne Jugoslavije.

Letošnji — IV. teden »Bratstva in prijateljstva« — tudi zasluži 
pozornost širše družbene skupnosti. S svojim izbranim programom 
— od razstav do nastopov, od turističnih manifesticaji do zabavnih 
prireditev, od koncertov do folklore, gledališča, petja — ne zajema 
zgolj občinskih centrov — Ptuja, Varaždina, Čakovca in Ormoža — 
ampak sega tako rekoč v poslednje naselje, v malone sleherno de
lavsko središče v vseh štirih komunah: med njimi naštejemo Bori, 
Cirkovci, Grajena, Polenšak, Ptujska gora, Žetale, Kidričevo, Maj
šperk, Videm pri Ptuju, Dornava, Leskovec, Lovrenc na Dravskem 
polju, Podlehnik, Zavrč, Gorišnica, Hajdina, Juršinci, Rogoznica, 
Sela... Ob značilnost tedna »Bratstva in prijateljstva«, katerega po
krovitelj je letos občinska skupščina Ptuj* da vsebuje širok obseg 
krajev, je s svojimi prireditvami blizu širokemu krogu ljudi, ob
čanov, smemo pripisati še drugo značilnost, nedvomno pomembno: 
razmeroma lepo število gospodarskih organizacij, ki z dokajšnjim 
razumevanjem sodelujejo v tem tednu: Kmetijski kombinat Ptuj, 
trgovsko podjetje »Merkur«, Podjetje za popravilo voz, tovarna 
glinice in aluminija »Kidričevo«, ptujski obrat Gozdnega gospo
darstva Maribor, »Avtooprema« Ptuj, trgovsko podjetje »Panonija«, 
občinska gasilska zveza, ribiška zveza. Združenje šoferjev in avto
mehanikov, Avto-moto društvo ...

Manifestacija, ob kateri lahko zapišemo toliko imen in na
slovov, je vsekakor pozornost vzbujajoča manifestacija, zlasti pa 
letošnja, ki nosi v sebi pečat proslavljanja 20. obletnice osvoboditve 
in hkrati počastitve delavskega praznika — prvega maja.

Četrti teden »Bratstva in prijateljstva« je imel svoje predhod
nike. Nastal je na temeljih, položenih leta 1961. Naslednje leto so ga 
komune prvič izvedle v Ptuju, ustanovljen je bil medobčinski odbor, 
s sedežem v Čakovcu, teden »Bratstva in prijateljstva« je kmalu po
stal tradicija in obenem in danes predstavlja žlahtno ■ osnovo za 
širjenje medobčinskega sodelovanja na razna področja občinskih 
dejavnosti.

To širjenje je pogojeno v skupnih karakteristikah štirih komun, 
ki so si s svojimi gospodarskimi in kulturnimi značilnostim izredno 
blizu, v svojih načrtovanjih in sploh težnjah razvoja pa malone 
popolnoma enotne.

VARAŽDIN
Mesto, središče kotara in komune, 

sodi med starejša jugoslovanska me
sta. Vse do izgradnje železniške pro
ge Dunaj—Trst je uporno tekmovalo 
z Zagrebom, v prvih flesetletjih tega 
stoletja' je nekoliko zaostalo v razvo
ju, po drugi svetovni vojni pa je spet 
pohitelo v oblikovanju prepričljivega 
videza sodobnosti in napredka. V Va
raždinu živi blizu 30.000 prebivalcev.

Varaždinska komuna sodi med in
dustrijske občine: pretežni del narod
nega dohodka ustvarja v železarski 
in tekstilni industriji, industriji ko
vinskega pohištva in obutve, dokaj- 
šen delež pri tem pa beleži tudi v 
prehranski industriji ter v poljedel
stvu, ki uvršča med svoje pomemb
nejše proizvodne programe sadjar
stvo. Samo v industrijskih podjetjih 
je v komuni zaposlenih blizu 12.000 
ljudi, kar je daleč pred številom za
poslenih v ostalih panogah, na pri
mer v gradbeništvu, kjer je zaposle
nih okoli 2000 delavcev, v prometu 
s 1500 in v trgovini s 1300 zaposle
nimi. V negospodarskih organizaci
jah — kultura in prosveta, socialno 
varstvo in zdravstvene službe, v or
ganih samouprave, v zbornicah, na 
sodišču, v raznih ustanovah — pa je 
zaposleno nad 3300 domačinov.

Bežna primerjava med posamez
nimi številkami nedvomno seznanja 
s strukturo občanov v varaždinski 
komuni, ki je izrazito delavska, saj 
je odnos med številom proizvajalcev 
in številom administrativnih delav
cev raznih poklicev — 77 proti 23, 
obenem pa je ob tem še podčrtana 
težnja občinske skupščine, da ta od
nos še spreminja v korist števila de
lavcev, zaposlenih v neposredni pro
izvodnji. To je pač roka, ki ustvarja 
narodni dohodek z nad 6000 tonami 
raznih odlitkov sive litine letno, s 
145 tonami kovinske opreme, z mili
jon 337 tisoč kvadratnimi metri bla
ga, z milijon 170 tisoč kosi konfek
cijskih izdelkov, 372 tisoč pari obu
tve, z nad 3200 tonami proizvodov v 
prehranski industriji, s 3800 tonami 
proizvodov iz sadja... Če tem števil
kam dodamo še prizadevanje v lesni 
industriji in v gozdarstvu, ki presega 
letno 7000 kubičnih metrov, potlej si 
že lahko ustvarimo vsaj skromno 
predstavo o gospodarskih in delovnih 
karakteristikah Varaždina in njegove 
komune.

Skladno z deležem, ki ga ustvar
jajo industrijska podjetja v narod 
nem dohodku, velja tudi pozornosi 
občinske skupščine Varaždin potreb 
nim investicijskim naložbam v mo 
dernizacijo in razširjeno reprodukci
jo industrije. Njej namenja letos nad 
89 milijonov dinarjev. Ob tem pr 
dodeljuje komuna za razvoj kmetij
ske proizvodnje 45, prometa 35, obli 
23 in turizma nad 20 milijonov di 
narjev. Investicije seveda dramijo 
pričakovanja in ta so poudarjena v 
letošnjih programih razvoja posa
meznih proizvodnih panog: kovinske 
industrija seznanja z indeksom 122 
(odnos med lani ustvarjenim in letos 
predvidenim proizvodnim planom!),

industrija kovinske opreme s 139, 
tekstilna industrija s 112, konfekcij
ska s 126, industrija obutve celo 
s 146, prehranska s 113 in predelo
valna industrija s 114.

To so podatki, ki zadevajo pohti- 
ko gospodarjenja občinske skupščine. 
Lahko, jih seveda dopolnimo, še z raz- 
položljiv-mri podatki o siceršnjih: via-: 
ganjih posameznih delovnih organi
zacij v komuni potrebngjšg jurpizvpcl-, 
rte'dčjavhbšti: predvsem je letošnji 
program naklonjen rekonstrukciji 
»Varteksa« in Varaždinske industrije 
svile i kišobrana, modernizaciji že
lezniškega prometa. Železniško trans
portno podjetje namerava potrošiti 
kot investicije v modernizacijo pro
meta, za nakup šinobusov nad 784 
milijonov, domače avtotransportno 
podjetje hiti z izgradnjo nove meha
nične delavnice, a PTT podjetje bo 
letos montiralo v novo poštno poslop
je avtomatsko telefonsko centralo.

Med vsemi dejavnostmi ne sme
mo naposled mimo uveljavljanja tu
rističnega gospodarstva, ki v zad
njem času seznanja z dokaj ugodni
mi diagrami. Ravno turizem pa je 
tista dejavnoist, ki je najpoprej za
čela zbliževati Varaždin s Ptujem, 
pa s Čakovcem in Ormožem. S svo
jimi posebnostmi je varaždinska ko

OBCINSKI SINDIKALNI SVET 
VARAŽDIN SE PRIDRUŽUJE ČE
STITKAM ZA MEDNARODNI DE
LAVSKI PRAZNIK — 1. MAJ IN 
ZA 20. OBLETNICO OSVOBODIT
VE NASE DOMOVINE TER ZELI 
VSEM LJUDEM V BRATSKIH RE
PUBLIKAH SE VE C USPEHOV V 
NADALJNJI GRADITVI SOCIA
LIZMA

muna privlačna in mikavna, bržkone 
pa še zmeraj dosti premalo izkori
ščena. Z zagrebške strani vodi do 
Varaždina lepa cesta, ki pa ni v to
likšni meri uporabljana kot je asfalt
na cesta, ki vodi iz Varaždina proti 
Ptuju. To je slikovita magistrala, ki 
se vijuga med naselji, med njivami, 
ob. vedpo vznemirljivi Dravi, ki spo
zna popotnika z lepotami gričevnate
ga in ravninskega sveta ob tej slo
venski reki, ki navdušuje ‘z eno iz
med redkih, lepo ohranjenih zgodo
vinskih imenitnosti: z gradom Bori.

Tako je torej Varaždin mesto, ki 
ima svoj prostor v turističnih pro
spektih Ptuja in njegovega zaledja. 
Je mesto, ki je samo po sebi vablji
vo srečanje s starimi gradnjami iz 
16. in 18. stoletja, z lepo ohranjenim 
starim delom mesta, s skladnostjo 
baročnih umetnin ... Varaždin pa ni 
znan samo po svoji industriji — mi
mogrede: za tovarno »Varteks« ve 
pri nas vsak šolarček — ampak še 
tudi po svojih toplicah ob vznožju 
Topličke gore. Toplice so bile znane 
že za časa Rimljanov. Blizu 60 sto
pinj vroča voda, polna žvepla in 
fluora, je priporočljivo zdravilo za 
prenekatero obolenje.

Sodelovanje Varaždina v IV. ted
nu »Bratstva in prijateljstva« je raz
meroma obširno: varaždinska komu
na nastopa z učenci glasbene šole, s 
člani kulturno umetniških društev 
»Ivo Mikac« in »Sloboda«, z narod
nim gledališčem »August Cesarec«, 
s jolklornim zabavnim ansamblom 
»Vilko Jurec«, s svojimi tamburaši 
in ne na kraju s svojimi športniki, 
s člani avto-vrtoto društva in gasilske 
zveze in s člani Mladinskega kultur
no umetniškega društva »Milica Pav- 
lič-Kata«...

Medobčinsko konferenco so na svečani seji ob otvoritvi tetina Bratstva in 
prijateljstva pozdravili predstavniki pionirskih organizacij štirih komun
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Na. železniškem križpotju med 

Kotoribo in Pragerskim ter Varaždi
nom *n Dolnjo Lendavo leži središče 
čakovske komune. V njem živi in 
dela okoli 10.000 prebivalcev: kraj je 
znan v. zgodovine, saj je bila v njem 
zgrajena ena prvih livarn. Znan je 
iz zdajšnjega časa, saj sodi s svojo 
razvito trikotažno industrijo med po
membnejša središča tekstilne indu
strije pri nas. A ne zgolj tekstilne! 
Čakovec je mesto in je komuna, ki 
ima dobro razvito kovinsko in lesno 
industrijo, ki ne zaostaja v rudar
stvu, ki se s prehransko industrijo 
prilagaja ugodni prirodni osnovi za 
razvoj kmetijstva in živinoreje.

Industrijska proizvodnja vsebuje 
kar 64 odstotkov v količini splošne 
proizvodnje v komuni. Ta pa daje 
blizu sedem milijard dinarjev narod
nega dohodka — ali v odnosu na 
prebivalca: lani 160, letos po predvi
devanjih 180 tisoč dinarjev. Delitev 
dohodka med gospodarskimi organi
zacijami in družbeno skupnostjo 
pušča v skladih podjetij blizu mili
jardo letno, kar je nedvomno solid
na osnova za uvajanje moderne pro
izvodnje, za skokovito, povečevanje

OBČINSKI SINDIKALNI SVET
Čakovec Čestita za medna
rodni DELAVSKI PRAZNIK — 
1. MAJ IN ZA 20. OBLETNICO 
OSVOBODITVE NASE DOMOVI
NE VSEM DELOVNIM LJUDEM 
V BRATSKI REPUBLIKI SLOVE
NIJI IN ZELI VSEM OBILO 
USPEHA V NADALJNJEM DELU 
IN GRADITVI SOCIALIZMA

proizvodnih diagramov, zlasti v ne
katerih proizvodnih dejavnostih: po
hištvena industrija povečuje letošnjo 
proizvodnjo v odnosu na lansko z in
deksom 424, prehranska industrija z 
indeksom 160, kovinska v livarni s 
119, proizvodnja olja bo letos tri
krat večja kot lani.

Izrazitejše kot ponekje je v tej 
komuni gospodarjenje z gozdnim 
fondom. Zadeva namreč ob ravnin
ske gozdove, ki ob tem, da dajejo 
letno nad 10.000 kubičnih metrov le
sa za razno uporabo, omogočajo raz
voj lovstva, kar pomeni nepogrešlji
vo pridobitev v turističnem gospo
darstvu komune. 10.000 fazanov, nad 
4000 divjih zajcev, 450 srnjadi je 
letni plen, ki ga dopuščajo gozdovi 
za odstrel. V tej dejavnosti je nena
vadno zanimiv vsakoletni lov na 
divje zajce, ki jih tamkajšnji lovci 
love žive v mreže. Celotni lov daje 
nad 66 milijonov dinarjev dohodka, 
pri čemer velja poudariti izvoz živih 
zajcev in hkrati vsakoletne obiske

Udeleženci medobičnske konference pred slikovitim obzidjem starega Ptuj
skega gradu

tujih lovcev v ta mikavni del Hr- 
vatske. Pa smo pri turizmu: turi
stično gospodarstvo je na dobri poti 
uveljavljanja, kljub temu, da so go
stinska podjetja in komuna večkrat 
v zagati za sredstva, ki bi bila po
trebna za izgradnjo večjih turističnih 
objektov. Lovski dom postaja prete
sen, saj je domačih in tujih gostov 
iz leta v leto več. Z letos predvideno 
dograditvijo motela pri Letinjskem 
mostu, z izgradnjo gostinskega ob
jekta v Dolnjem Kraljevcu ter še z 
nekimi manjšimi modernizacijami že 
obstoječih gostišč bo komuna s pred
videno milijardo dinarjev prometa 
lahko ustvarila z gostinsko turistično 
dejavnostjo nad 314 milijonov narod
nega dohodka.

Tudi v primeru čakovske komune 
je turizem ena izmed izhodiščnih 
točk v sodelovanju s Ptujem, Ormo
žem, Varaždinom in s sosedno len

Ob otvoritvi razstave o dosedanjem medobčinskem sodelovanju Ptuja, Va
raždina, Čakovca in Ormoža

davsko komuno. Omembe vreden je 
način sodelovanja, ki v primeru Ča
kovec — Lendava govori o izgradnji 
ceste, ki naj bi povezovala čakovsko 
komuno preko splava na Muri z len
davsko in dlje z Madžarsko.

Sodelovanje Čakovca na IV. ted
nu »Bratstva in prijateljstva« v Ptuju 
obeležuje nastop folklornih skupin 
Nedelišče in Prelog, RKUD »Karla 
Mrazoviča« M. Središče, zabavnega 
ansambla »Demoni«, učencev glasbe
ne šole ter športnikov, ki se bodo 
pomerili z reprezentancami ostalih 
treh občin v šahu, malem rokometu, 
v streljanju zlzračno puško, v Orešju 
pri Ptuju v športnem ribovolu, v na
miznem tenisu, nogometu, odbojki, 
kegljanju, v spretnostni vožnji z av
tomobilom, v gasilskih veščinah ... 
Ti podatki so dovolj zgovorni za 
ilustracijo raznovrstnosti in množič
nosti rekreacijskih in družbeno ko
ristnih panog, ki jih čakovska komu
na nikakor ne zanemarja.

Pri kraju še zanimiva informa
cija, da okoli deset tisoč domačinov 
iz čakovske komune dela v raznih 
gospodarskih organizacijah širom po 
Sloveniji, a Čakovec daje letno 200 
mladih v razne vajenske poklice v 
podjetja »onstran Drave«. Tu ni od
več ponovitev že nekajkrat zapisane 
misli, da ljudje iz Čakovca že , dolga 
leta, kadar se odpravljajo na pot v 
našo republiko, ne rečejo »grem v 
Slovenijo«, ampak so si povsem udo
mačili izraz »grem preko Drave«.
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O R M O 2
Ormož spada med manjše komu

ne v Sloveniji, ki so zlasti v zadnjem 
času doživele temeljite spremembe. 
Med temi je gotovo na prvem mestu 
razvoj nekaterih industrijskih dejav
nosti, ki pomenijo za ormoško gospo

darstvo temeljito korekturo narod
nega dohodka. Med temi je le nekaj 
let stara tovarna »Jože Kerenčič«, 
delovna organizacija s proizvodnjo 
blaga iz kovine in plastike za potre
be avtomobilske industrije. Ob tem 
podjetju zavzema enakovreden polo
žaj novoustanovljen obrat »Droga« v 
Središču ob Dravi. Tema dvema lah
ko dodamo še industrijo gradbenega 
materiala in lesno predelovalno in
dustrijo, oljarno v Središču in smo z 
naštevanjem gospodarskih organiza
cij industrijskega obeležja pri kraju. 
Te organizacije so v razvoju: v od
nosu na leto 1963 so dosegle za 59 0/o 
večjo vrednost proizvodnje, za skoraj 
3-krat so povečale investicije, zapo
slile so na novo 64 °/o več delavcev in 
zaznamovale 97 °/o večjo produktiv
nost.

Ob industriji pa ima seveda or
moška komuna neizbrisen pečat 
kmetijske proizvodnje. 21 odstotkov 
■— 300 ha — zemljišč je v družbenem 
sektorju, v kooperaciji z njim pa je 
ostalih 22 odstotkov obdelovalnih po
vršin. Glavni proizvodi so žitarice, 
koruza in krompir. Ob tem pa seveda 
živinoreja, s katero ustvarja komuna 
nad 860 milijonov letnega prometa. 
Ob poljedelstvu in živinoreji je na
posled Ormož poznan s svojimi vi
nogradi. 244 ha, zasajenih z vinsko 
trto, daje letno v povprečju 35.000 h, 
kar predstavlja s 87 h na hektar za
dovoljivo številko.

Skopo opozorilo na značilnosti go
spodarstva v komuni vodi k infor
maciji, da je v tej občini le nekaj 
nad dva tisoč ljudi zaposlenih v go
spodarski, okoli 380 pa v negospodar

TUDI OBČINSKI SINDIKALNI 
SVET ORMOŽ ČESTITA VSEM 
OBČANOM IN DRUGIM DELOV
NIM LJUDEM ZA 1. MAJ Z ZE
LJO, DA BI TUDI V PRIHODNJE 
DOSEGALI USPEHE V GRADITVI 
NOVE SOCIALISTIČNE SKUPNO
STI

šanju delovnega časa, o sistemu na
grajevanja po učinku, o odpravi ka
tegorij najnižjih osebnih dohodkov, 
o problemih v kmetijstvu in po- 
družbljanju zemlje, o kooperaciji in 
davčni politiki ter o razvoju indu
strije. Iniciator je ob preprostem dej
stvu, da ima Ormož marsikaj skup
nega s svojimi sosedi, s Čakovcem* 
Varaždinom in Ptujem.

PTUJ
Letos je Ptuj mesto v vlogi gosti

telja udeležencev IV. tedna »Brat
stva in prijateljstva«. Občinska skup
ščina je prevzela pokroviteljstvo nad 
to manifestacijo kulture in medse
bojnega sodelovanja. Vrsta priredi
tev je našla svoje mesto v samem 
Ptuju: začetek zaznamujemo v otvo
ritvi razstave slikarskih in kiparskih 
del znanih umetnikov iz Čakovca, 
Varaždina in Ptuja. Tej razstavi je 
sledila medobčinska konferenca, nato 
pa so se zvrstile številne prireditve 
in kulturne manifestacije, ki so do
dobra izpopolnile program celega 
tedna.

Ptujska komuna je izrazito kme
tijsko proizvodna komuna. Res, to
varna glinice in aluminija »Kidriče
vo« in še nekaj manjših industrijskih 
podjetij ji vsekakor daje obeležje in
dustrijske, vendar pa je bodočnost 
komune predvsem v kmetijski proiz
vodnji. Vsekakor ne v proizvodnji 
zasebnih kmetovalcev, pač pa v or
ganizirani zadružni proizvodnji v 
najširšem pomenu besede. Podjetje 
»Perutnina« je eden izmed predstav
nikov sodobno urejenega kmetijstva: 
s svojimi farmami, s silosi, s hladil
nico in s poslovalnicami predstavlja 
delovno organizacijo, kakršnih je pri 
nas le malo. Ob tej delovni organiza
ciji je zlasti omembe vredno sodelo
vanje zadrug z zasebnimi proizvajal
ci: v tem je zabeležen odličen uspeh 
pri vzreji govedi z indeksom 147 V

|

Muzej narodnoosvobodilnega boja v Ptuju vselej privablja veliko število
obiskovalcev

ski dejavnosti. Narodni dohodek na 
prebivalca bo letos dosegel 185.000 
dinarjev, kar je vsekakor ugodno ob 
podatku, da je bil predlanskim ko
maj 152.000 dinarjev. Ugoden premik 
v formiranju narodnega dohodka je 
osnova za odločitev občinske skup
ščine, da z investicijami v industri
jo — nakup opreme in povečevanje 
skladiščnih zmogljivosti, v kmetij
stvo — dokončna izgradnja vinske 
kleti, goveje farme v Središču, obno
va nasadov in nakup mehanizacije, v 
gostinstvu in obrti ustvari še ugod
nejši. položaj za formiranje narodne
ga dohodka.

Ormoška komuna je ena izmed 
štirih komun, ki že od leta 1964 so
deluje v tednu »Bratstva in prija
teljstva«. Celo več: Ormož je inicia
tor medobčinskih pogovorov o skraj

Tekmovanje v rokometu sodi med priljubljena športna srečanja Šahovski turnir je nepogrešljiv v medobčinskem srečanju v tednu Bratstva
in prijateljstva

odnosu na leto 1963. Ob kooperaciji 
pa se močno uveljavlja prirodnost 
večanja kmetijskih organizacij — v 
Pesniški dolini in na Dravskem — 
Ptujskem polju — ki so samo lani 
pridobile na novo 980 hektarov obde
lovalne zemlje. S tem, kar je vseka
kor povedano le v nekaj besedah, za
znamujejo pričakovanja za 13,7 od
stotka letos večji obseg kmetijske 
proizvodnje, pri čemer drami pozor
nost predvidevanje, da bo ptujska 
komuna dala letos domačemu in tu
jemu trgu nad polovico več mesa kot 
lani.

Ptuj je staro mesto. V tem tiči 
dobršen del njegove mikavnosti, ob
enem pa dokajšnja prizadevnost nje
govih domačinov pri njegovem vzdr
ževanju. Skrb občinske skupščine za 
komunalno dejavnost je izrazita: za 
ceste, kanalizacijo, vodovodno omrež
je, za elektrifikacijo je potrošila ko
muna lani nad 350, letos pa namerja 
skupno s krajevnimi skupnostmi 375 
milijonov dinarjev. Med komunalni
mi dejavnostmi je nedvomno zelo 
pomembna izgradnja vodovodnega 
omrežja v samem mestu in novega 
vodovoda Skorba—Hajdoše. Za ilu
stracijo: v Ptuju so bila lani oprav
ljena dela pri izgradnji vodovoda v 
dolžini 320 m kot podaljšek omrežja 
s 63 priključki, na glavnem cevovodu 
dravskega vodovoda pa v dolžini nad 
12 kilometrov ter z 210 priključki v 
skupni dolžini osmih kilometrov. S 
poudarkom na komunalne dejavnosti 
postaja Ptuj kot središče komune so
dobno urejeno mesto, v katerem so 
združene stara arhitektura z novo
gradnjami, sodobna urbanistična pri
zadevanja s staro silhueto mesta.

V komuni živi in dela nad 65.000 
prebivalcev. Lani so ustvarili 303.569 
dinarjev narodnega dohodka na pre
bivalca, letošnja predvidevanja pa 
govore o 331.564 dinarjih. Takšno gi
banje narodnega dohodka se seveda 
zrcali v investicijski potrošnji komu
ne, ki namerja letos precejšnja sred
stva v negospodarske in gospodarske 
dejavnosti: v trgovino bo komuna 
letos vložila skoraj 3-krat več sred
stev kot lani, prav tako v gradbeni
štvo in v gozdarstvo. Z visokimi in
deksi primerjave z lanskim letom se
znanja družbeni plan, ki pripoveduje
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o indeksu 191 pri investicijah za 
zdravstvo, 168 pri investicijah za so
cialno varstvo, 141 pri stanovanjski 
gradnji... Ob očitnejši skrbi komu
ne in njenih delovnih organizacij za 
oblikovanje družbenega standarda pa 
je enako očitna zmernost investicij
ske politike, kar zadeva nadaljnjo 
rast gospodarskih organizacij v ob
čini.

Delež industrije v ustvarjenem ce
lotnem dohodku občine se veča iz 
leta v leto. Lani je odpadlo na indu
strijsko proizvodnjo 47 odstotkov 
ustvarjenega družbenega proizvoda. 
Fizični obseg se je v primerjavi z le
tom 1963 povečal v povprečju za 16,6 
odstotka. Letos bo porast proizvodnje 
v nekaterih gospodarskih panogah še 
bolj vitalen: vsekakor moramo po
udariti nove zmogljivosti v Tovarni 
glinice in aluminija, v podjetju Av- 
tooprema, v dograditvi farme broj- 
lerjev in rekonstrukcije, ki so jih 
opravila številna industrijska pod
jetja z namenom, da odpravijo ozka 
grla v proizvodnih procesih. Tako so 
lahko nekateri letošnji plani znatno

OBČINSKI SINDIKALNI SVET 
OBČINE PTUJ ZELI VSEM GO
STOM, KI BODO SODELOVALI V 
MANIFESTACIJAH MEDOBČIN
SKEGA SODELOVANJA, VSEM 
OBČANOM IN DELOVNIM LJU
DEM ISKRENE ČESTITKE ZA 
PRAZNIK DELA — 1. MAJ IN ZA 
20. OBLETNICO OSVOBODITVE 
NASE DOMOVINE

nad lansko realizacijo, v Tovarni gli
nice in aluminija "Boris Kidrič« za 
33,4 odstotka, v tovarni Avtoopreme 
za 29,7 odstotka, v podjetju za po
pravljanje železniških voz za 15,1 od
stotka, v obratu "Elektroindustrije in 
splošne montaže« v Kidričevem za 
18,9 odstotka ali na splošno v indu
strijski proizvodnji za 26,7 odstotka.

Ptuj je letos v tednu "Bratstva in 
prijateljstva« kot gostitelj v središu 
pozornosti štirih komun — ptujske, 
varaždinske, čakovske in ormoške. 
Dobršen del kulturnih in športnih

Konferenca za medobčinsko sodelovanje ob razpravi o organizaciji nekaterih 
stalnih organov konference

Motiv iz Ptuja: središče mesta

programov bodo izvedle sosedne ko
mune prav v mestu ter v naseljih na 
območju Ptuja. Do Ptuja vodijo ure
jene ceste in železniška proga. Za
voljo tega je upravičeno pričakova
nje, da bo mesto v teh dneh priva
bilo številne goste ne samo iz komun, 
s katerimi neposredno sodeluje v tem 
tednu, pač pa tudi iz sosednih komun 
ob Dravi in Muri.

TEDEN BRATSTVA 
IN PRIJATELJSTVA

To je bil naslov, ki smo ga zasle
dili te dni v dnevnih časnikih, ki smo 
ga lahko razbrali s televizijskega 
ekrana. Naslov je nedvomno zbudil 
Pozornost, saj zadeva živa dogajanja 
v obmejnih krajih dveh republik, kar 
je vsekakor povsem novo poglavje v 
kroniki štirih komun: Ptuja, Varaždi
na, Čakovca in Ormoža.

Za primer: "Ljubljanski dnevnik« 
je prinesel na naslovni strani vest: 
"Manifestacija pod naslovom .Teden 
bratstva in enotnosti' bo trajala do 
16. maja. V tem času bodo vsak dan 
koncerti, razstave, športna srečanja, 
srečanja predstavnikov Zveze bor
cev, mladine, pionirjev, kakor tudi 
predstavnikov nekaterih gospodar
skih panog vseh štirih sosednih ko
mun.«

Prvi dan tedna pa je ta časnik ta
kole zabeležil: "Včeraj so v Ptuju 
odprli razstavo dokumentov o dose
danjem sodelovanju občin Ptuj, Va
raždin, Ormož in Čakovec. Potlej so 
se sestali predstavniki družbeno po
litičnih organizacij in občinskih 
skupščin, ki jih je pozdravila Lojzka 
Stropnik, predsednica občinske skup
ščine Ptuj. Ob tej priložnosti so 
Predstavniki občin Murska Sobota >n 
Dolnje Lendave izrazili željo, da bi 
se tudi njihove komune pridružile tej 
Manifestaciji in sodelovanju. S se
stanka so poslali brzojavko predsed
niku Titu, v kateri so poudarili, kako 
se medobčinsko sodelovanje štirih 
komun vedno bolj razširja.«

Radijske, televizijske in časnikar
ske vesti so informacija, ki marsikje 
Prebuja enake interese medsebojne
ga sodelovanja, so ključ, ki odpira 
vrata v bržkone pon ek j e neslutene 
inožnosti ob poudarku, da je medse
bojno sodelovanje komun, občinskih

gospodarskih in družbeno političnih, 
kulturnih in prosvetnih organizacij 
nujnost, ki jo narekujeta napredek 
in razvoj naše celotne socialistične 
skupnosti.

Misel v prejšnjem odstavku pelje 
dalje: tiplje za iniciatorjem takšne 
medobčinske dejavnosti, je kažiprst 
na sindikalne organizacije, ki so z iz- 
brušenim posluhom pravzaprav na
pravile prvi korak in ravno ta korak 
je bil odločilen!

Kratka kronika medobčinskega so
delovanja seznanja s prvimi začetki, 
ki segajo v leto 1960. Morda je med 
njimi najpomembnejše srečanje slu
šateljev ptujske sindikalne politične 
šole z delovnim kolektivom znane 
varaždinske tovarne »Varteks«. Naj
pomembnejše, saj je ravno to sreča

nje ustyarilo misel o skupnem sode
lovanju.

2e naslednje leto so bili položeni 
temelji medobčinskemu sodelovanju 
med Varaždinom, Ptujem in Čakov
cem. To je bil začetek organizirane
ga dela na področju izvajanja posa
meznih programov treh občinskih 
sindikalnih svetov. V tem letu bele
žimo: dve skupni seji svetov, ki 
predstavljata iniciativo za organiza
cijo tedna "Bratstva in prijateljstva«. 
Prvi takšen teden je bil že naslednje 
leto: na vseh prireditvah — bile so 
v Ptuju in v Kidričevem — je sode
lovalo okoli 300 amaterjev, ogledalo 
pa si je prireditve več tisoč občanov.

Drugi teden "Bratstva in prija
teljstva« je bil v Varaždinu. Ta je 
sprožil vprašanje: "Kako uveljaviti 
sodelovanje skozi vse leto in ne le v 
mejah tedna, oziroma srečanj sindi
kalnih odbornikov?« Sledili so rezul
tati: ustanovljena je bila medobčin
ska skupščina stalne konference ob
čin in medobčinski odbor kot stalni 
organ tedna "Bratstva in prijatelj
stva«. To leto predstavlja pomemben 
mejnik v medobčinskem sodelovanju, 
saj v tem času spoznamo začetke 
takšnega sodelovanja med organiza
cijami Zveze borcev, Zveze mladine, 
delavskih univerz, posameznih go
spodarskih organizacij, športnih dru
štev ...

Teden »Bratstva in prijateljstva« 
postane resnica. A ne zgolj teden, 
omejen na 7 dni. Medobčinsko sode
lovanje je mnogo širše, obsega vse od 
srečanj delovnih organizacij do šol
skih izletov otrok iz ene v sosedno

usuli

Delavsko kulturno umetniško društvo "Ivo Mikac« iz Varaždina

Na razstavi domačih umetnikov — slikarjev in 
komun

kiparjev — iz vseh štirih

komuno. Naslednje leto — 1964 — za
znamuje še večje uspehe. Radijski 
postaji Varaždin in Ptuj se dogovori
ta o skupnem sodelovanju. Lokalni 
listi: Medjimurje Čakovec, Varaždin
ske vijesti in Ptujski tednik začenja
jo s seznanjanjem občanov tudi o 
problemih. sosednih komun. Uredni
štva so začenjala s pripravo skupnih 
radijskih oddaj, nastala je posebna 
številka časnika z naslovom Tijedan 
bratstva i prijateljstva. Ta časnik je 
nedvomno zanimiv in edinstven, saj 
je pisan v slovenskem in hrvatskem 
jeziku.

V tem letu se trem komunam — 
Ptuju, Varaždinu in Čakovcu — pri
druži Ormož s pismom občinskega 
sindikalnega sveta, v katerem pravi: 
"Občinski sindikalni svet v Ormožu 
se v bratsko sodelovanje vključuje 
tudi zato, ker je občina že po svoji 
naravi teritorialno neposredno pove
zana z ostalimi tremi občinami, ki 
imajo v tem prijateljskem sodelova
nju že tradicije in razpravljajo o 
mnogih gospodarskih in negospodar
skih problemih, ki jih bomo skupno 
reševali«

Ptujska komuna pa je zapisala v 
svojem statutu: »Občina Ptuj razvija 
sodelovanje s sosednimi občinami v 
socialistični republiki Hrvatski, po
sebno z občinama Čaktfvec in Vara
ždin, predvsem v izmenjavi izkušenj 
na področju gospodarstva in družbe
nih služb ter s krepitvijo medseboj
nih stikov občinskih skupščin in nji
hovih organov, delovnih in drugih 
samoupravnih organizacij ter druž
beno političnih organizacij.«

Tako smo v času IV. tedna »Brat
stva in prijateljstva«. Ta seznanja z 
obširnim programom kulturnih in

športnih prireditev, v katerem sode
luje na stotine domačinov iz vseh 
štirih komun. Prireditve imajo ob 
pomenu, zdaj že tradicionalnega ted
na »Bratstva in prijateljstva« letos 
še posebno vlogo v vrsti proslav v 
počastitev 20-letnice osvoboditve ter 
v počastitev 1. maja, mednarodnega 
delavskega praznika.

Prireditelji so začeli letošnji teden 
z otvoritvijo razstave o medsebojnem 
sodelovanju vseh štirih občin. Tej 
razstavi, ki je zanesljiv dokument 
nastanka, razvoja in poglabljanja 
medobčinskih odnosov med Varaždi
nom, Ormožem, Čakovcem in Ptu
jem, je sledila še isti dan medobčin
ska konferenca. 2e v prvem dnevu 
se je zvrstila v Ptuju vrsta priredi
tev: ogled muzeja ljudske revolucije, 
komemoracija in polaganje vencev 
na grobnico padlih borcev NOV ter 
prva športna srečanja.

Naslednji dnevi predstavljajo bo
gato paleto različnih manifestacij. 
Odprta je bila likovna razstava v 
dvorani na magistratu, na kateri so 
razstavljali svoja dela domači umet
niki, slikarji in kiparji. Posebnost je 
bilo srečanje turističnih delavcev šti
rih komun, saj so interesi vseh štirih 
komun pri razvoju turističnega go
spodarstva popolnoma enaki. Glasbe
ne šole iz Čakovca, Ormoža, Ptuja m 
Varaždina so se oddolžile tednu 
»Bratstva in prijateljstva« s koncer
tom, ptujsko društvo »Svoboda« pa z 
organizacijo proslave 1. maja. Prire
ditve, kulturne manifestacije, šport
na in strokovna srečanja se bodo vr
stile vse do 16. maja. Dobršen del 
prireditev bo v samem Ptuju, dobr
šen pa v naseljih ptujske komune vse 
od Borla do Kidričevega.

Folklorna sekcija »Seljačke sloge« iz Nedelišča ob zaključku programa

Ce smo razbrali iz dosedanje kronike vsakoletnega tedna »Brat
stva in prijateljstva« razmeroma naglo poglabljanje odnosov v med
občinskem sodelovanju štirih komun ob slovensko hrvatski meji, 
razbiramo iz letošnje manifestacije tega tedna, ki je po številu so
delujočih in po številu prireditev daleč pred dosedanjimi tedni, 
soliden temelj za obsežno sodelovanje vseh delovnih organizacij v 
štirih komunah. Celo več: pred nami je začetek še širšega sodelo
vanja, saj se pridružujeta Ptuju, Varaždinu, Čakovcu in Ormožu 
še Murska Sobota in Dolnja Lendava. Zanimanje sosednjih komun 
za sodelovanje pa je nedvomno najlepše spričevalo za dosedanje 
uspehe v sodelovanju štirih, je zanesljiva napotnica za bodoče, ko 
bomo bržkone pisali o sodelovanju šestih, morda celo večjega števila 
komun, ko se ne bomo zadrževali le ob tednu »Bratstva in prija
teljstva«, ampak bomo seznanjali javnost z medsebojnim sodelo
vanjem komun na raznih področjih človekove dejavnosti — od go
spodarskih do negospodarskih, od šolstva, zdravstva, komunale do 
skrbi za rast družbenega standarda in sploh dobrega počutja ob
čanov. To je vsekakor cilj, ki je toliko prej dosegljiv, s kolikor 
večjo vztrajnostjo se približujejo komune druga drugi ter zlivajo 
lastne interese v skupne.

I
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etalsko podjetje »Adria avio- 
promet«, ki se je zadnja leta 
specializiralo predvsem za 

j J čartrske polete, s katerimi, 
kot bomo videli, v veliki 

meri prispeva k intenzivnejšemu 
razvijanju našega turizma in je s 
tem doseglo tudi lep posreden kakor 
tudi neposreden devizni pritok — je 
začelo letošnje poslovno leto z vrsto 
najrazličnejših aranžmajev in boga
tim programom svojih čarterskih po
letov. Medtem ko je pripeljalo lani 
našim hotelom v Sloveniji in na Ja
dranski obali 21.000 zahodnoevrop
skih turistov, opravilo 4000 ur lete
nja in prevozilo 104 milijone potni
ških kilometrov — planira letos že 
5000^ ur letenja in 124 milijonov 763 
tisoč potniških kilometrov. Adria 
aviopromet bo letos pripeljal s svo
jimi štirimi štirimotornimi letali tipa 
DC-6 samo iz Zahodne Evrope 34.000 
turistov, za kar je s poslovnimi part
nerji iz inozemstva že sklenil pogod
be. Ce računamo, da bodo ti turisti 
bivali v naši državi po 14 dni po
vprečno, bodo s tem realizirali v na
ših letoviščih 476.000 nočitev ali 4 
milijone 760 tisoč dolarjev.

Tolikšen prispevek enega samega 
letalskega prevoznika jugoslovanske
mu turističnemu gospodarstvu vse
kakor zasluži pozornost. Če računa
mo samo neposredni devizni pritok 
podjetja, ki ga realizira s svojimi 
storitvami, se bo ta letos povečal za

lil 1 !

J

»ADRIA AVIOPROMET« prispeva k
razvijanju inozemskega turističnega prometa
skoraj 200.000 dolarjev in dosegel po 
predvidevanjih blizu 2 milijona 400 
tisoč dolarjev. Če pa k temu prišteje
mo še devizni pritok, ki ga bodo 
ustvarili potniki Adria avioprometa v 
hotelih in drugod, se bo celotni de
vizni dohodek, ki ga bo posredno in 
neposredno ustvaril našemu gospo
darstvu — povečal od lanskih 5 mili
jard 269,000.000 dolarjev na 7 milijo
nov 160 tisoč v letošnjem letu.

V celoti bo letalsko podjetje Adria 
aviopromet povečalo obseg svojega 
poslovanja v letošnjem letu za blizu 
25 odstotkov. S prvim poletom 80 ho
landskih turistov v Dubrovnik, na 
dan 22. marca, je odprlo svojo letoš
njo sezono, 12. aprila so začela nje
gova letala s prvimi poleti iz Anglije, 
3. maja pa bodo začeli prevažati pot

nike še iz drugih delov Evrope. To 
pa seveda še ni vse. Adria avio
promet bo letos tudi skorajda po
dvojil število letov na relaciji Jugo
slavija—Severna Amerika, ki se jih 
bodo posluževale predvsem naše izse
ljenske organizacije, ravno tako pa 
tudi številni jugoslovanski potniki, ki 
nameravajo obiskati Združene dr
žave.

Čartrski poleti za turistične name
ne zajemajo tri petine celotne dejav
nosti Adria avioprometa. Razen tega 
je namreč to podjetje pred tremi leti 
odprlo tudi redno linijo — sprva 
štirinajstdnevno, pozneje tedensko — 
z Alžirijo. S tem je postala Jugosla
vija prva država, ki je vzpostavila s 
to deželo po njeni osvoboditvi redno 
letalsko zvezo. Od leta 1962 do sredi

marca letos so opravila letala »AA« 
na tej liniji 72 poletov, prepeljala 
5986 potnikov in več kot 87 ton to
vora. Ta linija pa ni pomembna sa
mo zato, ker predstavlja edino nepo
sredno zvezo med Alžirijo in Jugo
vzhodno Evropo, ampak predvsem 
zato, ker omogoča in olajšuje reden 
potek številnih poslov in aranžmajev.

ki jih imajo jugoslovanska podjetja v 
Alžiriji, kjer dela več sto naših stro
kovnjakov.

Slike predstavljajo: Prve alžirske 
turiste, ki jih je podjetje »AA« pre
peljalo v Jugoslavijo in vrnitev čla
nov ljubljanske Opere z gostovanja 
po Sovjetski zvezi.
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Vodoravno: 1. stopnja tiskar
skih črk, 7. vaditi, vežbati, 8. 
divja žival, 9. pretres, 11. neve
stino premoženje, 13. začetnici 
imena in priimka enega izmed 
voditeljev socialističnega giba
nja v Srbiji pred prvo svetovno 
vojno (1880—1914), 14. veznik,
15. pisarniška potrebščina, 17. 
mazač, ranocelnik, 18. muza 
ljubezenskega pesništva, 20. pri
tlikav konj, 21. reka v Sibiriji, 
23, otok blizu Zadra, 24. streha 
nad odprtim ognjiščem (množ.), 
26. kradljivec, 28. grški bog 
podzemlja, podzemlje, 29. nad
stropje, 31. strasten, slep pri
vrženec.

Navpično: 1. azijski narod, 
2. ozvezdje, 3. del drevesa, 4. 
samoglasnik in soglasnik, 5. me
sto v Srbiji, 6. služabnik staro
rimskih oblastnikov, 10. reka na 
Poljskem, 12. mesto in pristani
šče v Bački, na levi obali Do
nave, 16. okrajšano rhoško ime, 
17. mitološki bog gozdov, rast
linstva in pastirjev, 18. nagrob
ni napis, 19 cvet, 21. lesena 
obloga (množ.), 22. neumnež, 
tepec, 25. okrasni kamen. 27. 
barva obraza, polt, 30. kazalni 
zaimek.

REŠITEV PREJŠNJE 
KRIŽANKE

Vodoravno: 1. erinije, 8. Ma
ribor, 9. aval. -e, 10. Jan, 11. 
kum, 13. L(ev) N(ikolajevič), 14. 
turi, 15. Marat, 16. etamin, 18. 
komar, T, 20. Oger, 21. ki, 22. 
no, 23. vol, 24. Otavice, 27. ma- 
larin.

ODKRITO
— Rad bi ti. končno, 

povedal, ka} pravzaprav 
mislim o tebi!
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Spored RTV Ljubljana za teden od 6. do 12. maja 1965
PETEK SOBOTAČETRTEK

6. MAJA
5.00—8.00 Dobro jutro! — 8.05 

Jutranji zabavni zvoki — 8.55 
Radijska šola za višjo stopnjo
— Zastave v soncu — 9.25 O go- 
6kici. ki se je učila peti (glas
bena pravljica) — 9.41 Sloven
ske narodne pojeta Ileana Bra
tuž in Miro Kernjak — 10.00 
Dopoldanski radijski dnevnik
— 10.15 Glasbeni sejem — 11.00
Nimaš prednosti! — 12.05 Kme
tijski nasveti — 12.15 Fred do
mačo hišo — 12.30 Opoldanski 
divertimento — 13.15 Obvestila 
in zabavna glasba — 13.30 Pri
poročajo vam ... — 14.05
Odlomki iz francoskih oper 
slovenski izvedbi — 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — 15.00 Popoldanski ra
dijski dnevnik — 15.30 Pihalna 
godba Zagrebške vojne oblasti
— 15.40 Literarni sprehod — 
JO.00 Vsak dan za vas — 17.05 
Turistična oddaja — 18.00 Poro
dila _ aktualnosti doma in v 
gvetu — 18.15 Odskočna deska
— 18.45 Jezikovni pogovori —
19.00 Obvestila — 19.05 Glasbe
ne razglednice — 19.30 Večerni 
radijski dnevnik — 20.00 Če
trtkov večer domačih pesmi 
in napevov — 21.00 Literarni 
večer — 21.40 Glasbeni noktur
no — 22.10 Popevke se vrsti
jo — 23.05 Noveiša glasba z 
domačimi in tujimi izvajalci —
24.00 Zadnja poročila in zaklju
ček oddaje.

7. MAJA
5.00—8.00 Dobro jutro! — 6.00 

—6.10 Jutranji radijski dnev
nik — 8.05 Radovan Gobec:
Njegovo ime je legenda, kan
tata. Zbor Slovenske filharmo
nije — 8.40 Melodije za razve
drilo — 8.55 Pionirski tednik —
9.25 Pihalna godba RTV Ljub
ljana — 9.35 Pet minut za novo 
pesmico — 10.00 Dopoldanski
radijski dnevnik — 10.15 No
vi in stari posnetki Komorne
ga zbora RTV Ljubljana — 
10.35 Novo na knjižni polici — 
10.55 Glasbena medigra — 11.00 
Nimaš prednosti — 12.05 Kme
tijski nasveti — 12.15 Na kmeč
ki peči — 12.30 Arije iz oper 
Wolfganga Amadeusa Mozarta
— 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Priporočajo vam
— 14.05 Radijska šola za nižjo 
stopnjo — Janez Menart: Kurir
ček — 14.35 Čajanka ob stari 
glasbi — 15.00 Popoldanski ra
dijski dnevnik — 15.25 Napotki 
za turiste — 15.30 Domače viže
— 15.45 Novo v znanosti — 16.00 
Vsak dan za vas — 16.40 Blaž 
Arnič: Gozdovi pojo, simfonič
na pesnitev — 17.00 Prenos sve
čanosti ob otvoritvi spominske
ga parka s spomenikom Boljke 
in Kalina padlim borcem in tal
cem na Žalah v Ljubljani —
18.00 Poročila — aktualnosti do
ma in v svetu — 18.15 Simfonič
na dela slovenskih skladateljev
— 19.00 Obvestila — 19.05 Glas
bene razglednice — 19.30 Ve
černi radijski dnevnik — 20.00 
Zvočni mozaik — 20.30 Teden
ski zunanjepolitični pregled — 
20.40 Svetovne operne hiše —

8. MAJA
5.00—8.0 Dobro jutro! — 6.00 

—6.10 Jutranji radijski dnevnik
— 6.30—6.35 Napotki za turiste
— 8.05 Mariborski ženski vokal
ni kvintet pred mikrofonom —
8.25 Zabavne melodije — 8.55 
Radijska šola za nižjo stopnjo
— Janez Menart: Kurirček —
9.25 Mladi glasbeniki glasbenih
šol pred mikrofonom — 9.45
Pesmi o delu — 10.00 Rezervi
rano za prenos zbora samou
pravljavcev iz dvorane v Tivo
liju v Ljubljani — 12.05 Kmetij
ski nasveti — 12.15 Domače vi
že za sobotno opoldne — 12.30 
Pomladanske pesmi Pavla Šivi- 
ca in Matije Tomca — 13.15 Ob
vestila in zabavna glasba —
13.30 Priporočajo vam ... —
14.05 Iz baletov Ohridska legen
da in Leetovo srce — 14.35 Na
ši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 15.00 Popoldanski 
radijski dnevnik — 15.30 Poje 
Partizanski invalidski pevski 
zbor — 16.00 Vsak dan za vas
17.05 Gremo v kino — 17.35 Pe
smi in plesi jugoslovanskih na
rodov — 18.00 Poročila — aktu
alnosti doma in v svetu — 18.15 
Odlomki iz oper jugoslovanskih 
avtorjev — 18.45 S knjižnega tr
ga — 19.00 Obvestila — 19.05 
Glasbene razglednice — 19.30
Večerni radijski dnevnik —
20.00 »Zdaj zaori pesem o svo
bodi« — 21.00 Zaplešite z nami!
— 22.10 Oddaja za naše izse
ljence — 23.05 Za prijeten ko
nec tedna — 24.00 Zadnja poro
čila in zaključek oddaje.

NEDELJA
9. MAJA

6.00—8.00 Dobro jutro! —6.05 
—6.10 Poročila in dnevni kole
dar — 6.30—6.35 Napotki za tu
riste — 8.00 Rezervirano za pre
nos parade iz Beograda — 10.00 
Glasbeni program — 11.00 Re
zervirano za prenos svečane 
seje Sabora iz Beograda — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Čestitke za dan zmage —
14.00 V svetu opernih melodij 
— 15.05 Melodije v godalih —
16.00—19.00 Nedeljsko športno 
popoldne — 19.00 Obvestila —
19.05 Glasbene razglednice —

19.30 Večerni radijski dnevni!
— 20.00 Naš nedeljski sestanek
— 21.30 Svobodi nasproti .. . - 
22.10 V plesnem ritmu — 23.05 
Slovenska suita in druge par
tizanske koncertne skladbe —
24.00 Zadnia poročila in zaklju
ček oddaje.

PONEDELJEK
10. MAJA

6.00—8.00 Dobro jutro! — 6.05 
do 6.10 Poročila in dnevni ko
ledar — 8.00 Mladinska radijska 
igra. pevsko tekmovanje zajcev 
na Coljavi — 8.51 Glasbena
medigra — 9.05 Za vsakogar ne
kaj iz opernega sveta — 10.00 
Dopoldanski končen lahke in 
zabavne glasbe — n.OG Nimaš 
prednosti! — 12.05 Naši poslu
šalci čestitajo in pozdravljajo
— 13.15 Obvestila in zabavna 
glasba — 13.30 Priporočajo vam
— 14.05 Lepe melodije iz soli
stične in orkestralne glasbe —
15.00 Popoldanski radijski dnev
nik — 15.30 Zborovske skladbe 
iz čitalniške dobe poje Ljub
ljanski komorni zbor — 16.00 
Vsak dan za vas — 17.05 Humo
reska tega tedna — 17.20 Za pri
letno popoldne — 18.08 Iz cikla 
Moja domovina Bedricha Sme 
tane — 19.00 Obvestila — 19.05 
Glasbene razglednice — 19.30 
Večerni radijski dnevnik —
20.00 Izbrali smo za vas — 20.20 
Marina Mdivani, pianistka iz 
Moskve — Posnetek javnega 
koncerta z dne 12. marca 1965 
<12.10 Od popevke do popevke
— 23.05 Literarni nokturno -
23.15 Jazz orkester! vam igrajo
— 24.00 Zadnia potočila in za
ključek oddaje.

T0KEK
11. MAJA

5.00—8.00 Dobro jutro! — 6.00 
do 6.1U Jutranji radijski dnev
nik — 8.05 Veseli planšarji in 
ansambel Pavla Kosca — 8.25 
Od melodije do melodije — 8.55 
Radijska šola za srednjo stop
njo — 9.25 Zaključni prizor I. 
dej. opere Pikova dama — 9.45 
Četrt ure s plesnim orkestrom 
RTV Ljubljana — 10.00 Dopol
danski radijski dnevnik — 10.15 
Glasbeni sejem 11.00 Nimaš 
prednosti! — 12.05 Kmetijski
nasveti — 12.15 Vaclav Kučera 
s svojim ansamblom izvaja 
južnoameriške pesmi — 12.30 Iz 
kocertov In simfonij — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Priporočajo vam ... —
14.05 Radijska šola za višjo 
stopnjo — Kličemo VOSHOD II
— 14.35 Pet minut za novo pe
smico — 15.00 Popoldanski ra
dijski dnevnik — 15.30 v torek 
ia svidenje — 16.00 Vsak dan za 
vas — 17.05 Poncert po željah 
poslušalcev — 18 00 Poročila — 
aktualnosti doma in v svetu —
18.15 Pol ure z majhnimi za
bavnimi ansambli iz studia 14
— 18.45 Na mednarodnih križ-
potjih — 19.00 Obvestila — 19.05 
Glasbene razglednice — 19.30
Večerni radijski dnevnik — 20.00 
Majhen recital baritonista Mar
cela Ostaševskega — Pri kla
virju Zdenka L.ukec — 20.20 Ra
dijska igra — 21.20 Serenadni 
večer — 22.10 Ljubiteljem po
pevk — 23.05 Četrt ure z Ljub- 
ijuhlianskim jazz ansamblom 
?3.20 Skupni program JRT — 
Studio LjuhM^nr. .. 24.00 Zad
nia nutočila in zaključek od
daje.

SREDA
12 MAJA

5.00—R.00 Dobro jutro! — 6.00 
do 6.10 Jutranji radijski dnev
nik — 8.05 Glasbena matineja
— 8.55 Pisan svet privljic in 
zgodb — 9.10 Poje vokalni kvin
tet Dalmacija — 9.25 Domače 
pesmi in napevi — 9.45 Naši so
listi — id.uo Dopoldanski radij
ski dnevnik — 10.15 Melodije 
za razvedrilo — 10.45 Človek in 
zdravje — 10.55 Glasbena med
igra — 11.0o Nimaš prednosti!
— 12.05 Kmetijski nasveti —
12.15 Na kmečki peči — 12.30 
iz malo znanih Verdijevih eper
— 13.15 Obvestili in zabavna 
glasba — 13.30 Priporočajo vam
14.05 RadijsKa šola za srednjo 
stopnjo — 14.35 Kaj in kako po
jo mladi pevci pri nas in po 
svetu — 15.00 Popoldanski ra
dijski dnevnik — 15.30 Sloven
ske, dalmatinske in makedon
ske narodne pesmi v prii<-< i 
Rada Simonitija — 16.00 Vsak 
dan za vas — 17.95 Glasbena 
ustvarjalnost v dvajsetih letih 
od 1945 do 1965 pri Slovencih —
18.00 Poročila — aktualnosti 
doma in po svetu — 18.15 Iz fo
noteke Radia Koper — 18.45 
Naš razgovor — 19.00 Obvestila
— 19.05 Glasbene razglednice —
19.30 Večerni radijski dnevnik
— 20.00 Poje zbor Brajša-Rašan 
iz Pule — 20.20 Tako pojo in 
‘grajo v Budimpešti — 20.40 
Ambroise Thomas: Mignon. ra
dijska priredba opere — 22.10 
Popevke se vrstijo — 23.05 Li
terarni nokturne — ?3.15 J.azz 
s plošč - 24 oo Zadnja poročila 
in zaključek oddaje.
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